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AI, oftewel kunstmatige intelligentie, heeft de afgelopen jaren  
de manier waarop we denken en werken drastisch veranderd.  
In dit magazine krijg je een voorproefje van enkele intrigerende 
verhalen over hoe Twentse bedrijven en organisaties AI omarmen  
en benutten.

We openen traditiegetrouw met onze rubriek Rondetafelgesprek, 
waar vier inspirerende Tukkers in gesprek gaan over AI en 
digitalisering. Ook nemen we een kijkje bij Demcon, een 
toonaangevend hightechbedrijf in Twente. Ze laten zien hoe ze  
AI en synthetische data inzetten om innovatie te stimuleren en  
de grenzen van technologie te verleggen. Het is inspirerend om 
te zien hoe Twentse bedrijven zoals Demcon de kracht van AI 
benutten. Maar het draait niet alleen om grote bedrijven. In Twente 
hebben we ook kleinere, wendbare spelers zoals Little Rocket,  
die de nieuwste AI-tools omarmen en daarmee koploper zijn in  
hun vakgebied. En laten we de geweldige studenten van Saxion  
niet vergeten, die met hun frisse ideeën en energie de toekomst  
van AI vormgeven.

Het is niet alleen de particuliere sector die de vruchten plukt van AI. 
Ook (semi-)publieke organisaties omarmen deze technologie.  
Neem bijvoorbeeld Universiteit Twente, waar AI wordt toegepast 
in het onderwijs. Het is opwindend om te zien hoe onze ‘eigen’ 
universiteit AI gebruikt om de onderwijservaring te verbeteren.

En dan hebben we het UWV, dat AI inzet om werkzoekenden te 
helpen de juiste baan te vinden. Het laat zien hoe AI de kloof  
tussen werkgevers en werkzoekenden kan overbruggen.

Maar laten we niet vergeten dat de menselijke maat cruciaal 
blijft. INN’Twente-partners zoals Carecruit, Eqib en EEGA Groep 
benadrukken hoe belangrijk het is om ethische overwegingen en 
sociale verantwoordelijkheid te integreren in de toepassing van AI.
Ook onze columnisten laten hun licht schijnen op het thema. En dan 
zijn er natuurlijk nog onze themaverhalen. Wil je bijvoorbeeld weten 
hoe Nederlandse gemeenten onder de loep genomen worden door 
ethisch hacker Koen van Hove? Blader dan snel verder.

Kortom, AI is overal in Twente en het verandert de manier waarop 
we leven, werken en innoveren. In dit magazine nemen we je mee 
op een boeiende reis door de wereld van kunstmatige intelligentie 
in onze regio. Je zult verhalen ontdekken die je zullen inspireren, 
informeren en misschien zelfs uitdagen.

We kijken ernaar uit om samen met jou te verkennen hoe AI de 
toekomst vormgeeft. Veel leesplezier!  \

Jan Bruins, Annemarie Teeken en ChatGPT 
(alleen dit voorwoord hoor, de artikelen zijn en blijven  

het mensenwerk van onze redacteuren ;-) )
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AI is overal in Twente
Hoi! Uitgevers Jan Bruins, Annemarie Teeken én ChatGPT hier. Samen geven we je een blik op de boeiende wereld 
van AI in Twente. In ons nieuwste magazine nemen we je mee naar de huidige trends, kansen en uitdagingen die de 
wereld van kunstmatige intelligentie doordringen.
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INN gesprek

Even voorstellen

Tekst Willem Pfeiffer  /  Fotografie Lars Smook

Victor-Jan Leurs 
Victor-Jan Leurs is sinds juli 2021 
directeur van Twente Board 
Development. Hij is voormalig CEO  
en eigenaar van het Enschedese Caase.
com, een van de meest succesvolle 
ICT-bedrijven op het gebied van 
‘cloud computing’. Victor-Jan won 
verschillende awards voor zijn expertise 
in de ICT-wereld. In 2017 nam Insights 
zijn onderneming over. Victor-Jan werd 
er general manager en werkte drie jaar 
op die positie.

Jelle Scholten
Jelle Scholten maakte zes 
jaar geleden na zijn studie 
communicatiewetenschappen 
aan de UT zijn entree bij data- en 
softwarespecialist Little Rocket.  
Hij begon er als stagiair. Nu is hij er  
een van de ‘oude rotten’. Sinds ruim 
twee jaar is hij binnen het bedrijf 
voornamelijk actief als analytics 
translator (consultant) en vertaalt hij 
doelen, kansen en uitdagingen naar AI.

Dr. ir. Wouter Teeuw
Wouter Teeuw is sinds september 2008 
lector ambient intelligence aan Saxion. 
Het lectoraat maakt sensortechnologie, 
artificial intelligence en augmented 
reality toepasbaar voor mkb’ers. Hij 
studeerde in 1989 cum laude af in de 
technische natuurkunde aan de TU 
Delft. In 1993 promoveerde hij in de 
informatica aan de UT. Daarna werkte 
Wouter bij het Telematica Research 
Centrum in Enschede, dat later opging in 
het Telematica Instituut. 

Gert-Jan Naber
Gert-Jan Naber werd per 1 januari 2023 
door de eigenaren Peter Hoekstra 
en Hans d’Hollosy als managing 
director ingehuurd bij Datacadabra, 
gespecialiseerd in het ontwikkelen en 
het in frameworks plaatsen van AI-
modellen. Vanaf dit jaar maakt hij deel 
uit van die onderneming. Bij eerdere 
werkgevers had hij zijdelings al veel 
te maken met data-analyses en bij 
Datacadabra gaat hij nu de diepte in.
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De ontmoeting rondom het thema AI 
vindt plaats in het pand van Connect-U in 
Enschede, waar voorheen het ziekenhuis 
Stadsmaten gevestigd was en Little Rocket 
een van de ‘bewoners’ is. 

Victor-Jan opent stellig: ‘AI gaat het leven 
van ons allemaal ingrijpend veranderen. 
Het heeft zich revolutionair ontwikkeld. 
Hoe lang bestaat al niet de autocorrectie? 
Daar is het mee begonnen. Die schrijft nu 
al de helft van je tekst en komt dicht bij 
het menselijk brein.’

‘ AI kan helpen de 
grote problemen 
op te lossen die we 
samen hebben’  
Wouter Teeuw

Jelle: ‘Onbewust maak je er al je hele 
leven gebruik van. Zoals van de ‘lane 
assist’ in je auto, Google Maps dat een 
alternatieve route voorstelt, of bij het 
zoeken naar foto's van je kind in je filmrol. 
Dat draait allemaal op AI.’

Wouter: ‘We moeten vooral kijken naar  
de grote problemen die we hebben.  
AI kan helpen die op te lossen.’

Gert-Jan: ‘AI wordt een toegevoegde 
waarde voor de standaardactiviteiten  
van medewerkers. Mijn gevoel zegt  
dat de commercie effectiever wordt. 
Mensen kunnen denken dat ze vervangen 
worden, maar ik zie het als ondersteuning, 
niet als vervanging.’

Jelle: ‘Je moet nu juist kijken hoe je het 
kunt gebruiken. Hoe belangrijk kan dit 
bijvoorbeeld niet voor de zorg zijn? Zet 
voor het hele administratieve deel AI in. 
Nu zit de verpleger de helft van zijn tijd 
aan het bed en de andere helft achter de 
computer om de administratie te doen. 
Laten we met AI onzinvol werk weer zinvol 
maken. Als je analoge papieren overtypt, 
kun je je afvragen of dat nog zo is.’

Victor-Jan: ‘Als je de pc laat helpen bij 
het stellen van diagnoses in de zorg, kun 
je daarvoor misschien wel de kennis van 
duizend artsen gebruiken. Dat kan dan 
dus veel secuurder worden. Zolang de arts 
maar leidend blijft en de beslissing neemt.’ 

Gert-Jan: ‘Denk ook aan de persoonlijke 
omgeving. We worden ouder en straks 
eventueel hulpbehoevend, terwijl er 
steeds minder zorgmedewerkers zijn. 
Het is ook steeds uitdagender voldoende 
mensen voor de klas te krijgen. Daar kan  
AI enorm in bijdragen.’

De mannen zijn unaniem van mening dat 
de opmars van AI op alle sectoren van het 
bedrijfsleven en binnen organisaties aan 
de orde is. 

Victor-Jan: ‘Het komt in alle geledingen 
voor. Alleen handwerk kun je niet 
vervangen. Voor iedereen in de wereld 
zullen werk en leven veranderen.’

Jelle: ‘Ik denk dat je over een jaar of tien 
niet meer met een scherm werkt, maar 
met elkaar en een computer praat, op 
welke manier ook. Daar is straks geen 
mobieltje meer voor nodig.’ 

Wouter: ‘Het gaat erom welke kwaliteit 
van data je nodig hebt om beslissingen 
te nemen en hoe je dat meet. Data is 
de brandstof van je hele keten. Je moet 
bepaalde uitgangspunten hanteren om 
erover te kunnen nadenken. Het is van alle 
tijden dat banen geautomatiseerd worden 
en dan een manier van werken moet 
worden gevonden die daarbij past.’

Jelle: ‘Mee eens. Issue nummer één is de 
datakwaliteit, maar die is nog een beetje 
ondergesneeuwd. Nog maar een handjevol 
bedrijven heeft dat voldoende voor elkaar.’

Victor-Jan: ‘Een belangrijk punt is ook 
de ethiek. De computer kan op termijn 
het menselijk brein nabootsen. Hoe ga 
je daarmee om in de samenleving? Deze 
ontwikkelingen gaan onze economie, onze 
banen, ons leven bepalen. De vergrijzing 
is zo groot in Twente dat binnen tien jaar 
twintig procent van de beroepsbevolking 
uitstroomt en daar geen mensen voor 
terugkomen. We moeten op alle fronten 
de arbeidsproductiviteit omhoogbrengen. 
Daarom moeten we AI omarmen.’ >

Artificial intelligence (AI) wordt steeds meer ingezet om werknemers te ondersteunen in hun taken.  
De vier deelnemers aan ons rondetafelgesprek zijn er unaniem van overtuigd dat AI op korte termijn  
nauwelijks nog onderdoet voor het menselijk brein. Dat levert vooral voordelen op, vinden ze. Maar ze zijn  
niet blind voor de gevaren.

Deelnemers rondetafelgesprek zien vooral voordelen, maar ook gevaren

‘ Artificial Intelligence  
verandert het leven ingrijpend’
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‘ Onze wetgeving kan 
met dit geweld nog 
niet goed omgaan’ 
Gert-Jan Naber

Gert-Jan: ‘Natuurlijk heb je te maken  
met morele en ethische aspecten.  
AI kan bijvoorbeeld fantastisch zijn in het 
voorspellen van vijandige acties, maar 
andersom kun je zelf doelen raken die 
je humaan zou moeten willen ontwijken. 
Het kunstmatige goed en kwaad zijn 
niet altijd te onderscheiden en dat is een 
groot gevaar. Onze wetgeving, zowel in 
Nederland als Europa, kan met dit geweld 
nog niet goed omgaan en loopt op dat  
vlak achter.’

Victor-Jan: ‘De technologie komt er 
wel, het gaat om het adopteren ervan. 

Iedereen moet ermee kunnen werken. 
Hoe passen we het in bij alles wat we doen 
in ons leven en werk? Daar ligt de grote 
uitdaging.’ Wouter: ‘Adoptie speelt een 
grote rol, maar het gebruikersgemak ook. 
Net als wat mag en wat we willen.  
Wat zijn de juridische kaders?’

Gert-Jan: ‘Als organisatie moet je op het 
moment van lanceren of implementeren 
heel duidelijk de spelregels afstemmen 
met wie er mee werken en er primair mee 
aan de slag gaan. De platforms moeten 
wel aan de AVG en regelgeving voldoen.’ 

Victor-Jan: ‘In 2016 zei de toenmalige 
CEO van de BMW Groep al dat zelfrijdende 
auto’s over een jaar of tien technologisch 
mogelijk zouden zijn en geïntegreerd 
zouden kunnen worden in het verkeer. 
De grootste uitdaging lag volgens hem 
in het beantwoorden van de vraag wie er 
verantwoordelijk zou zijn bij een ongeluk. 
Is dat de bouwer van de carrosserie,  

de leverancier van de software, de 
producent van de wifi-connectie of de 
eigenaar van de auto? Niemand die dat 
weet. Kijk eens naar de Tweede Kamer. 
Hoeveel mensen zitten daar die van deze 
onderwerpen verstand hebben?’

De opmars van fenomenen als AI biedt 
perspectief, maar is niet van gevaren 
ontbloot. Victor-Jan: ‘Daar moet ook de 
politiek beter op inspringen. Dat doet ze 
veel te weinig. Het probleem is dat er geen 
kennis is. Dertien miljoen stoppen in het 
ontwikkelen van GPT is niks. Er moet veel 
meer focus op komen te liggen.’

Gert-Jan: ’Een van de vragen die 
we geregeld stellen is waar we als 
werkend Nederland tegenaan lopen. We 
vergrijzen, er zijn steeds minder handjes 
beschikbaar. Pragmatisch operatief werk 
wordt steeds uitdagender, zeker op 
technisch gebied. Hoe kunnen we zekere 
standaardhandelingen automatiseren, 
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die op het niveau komen van normaal 
menselijk handelen? We willen geen 
mensen vervangen, allesbehalve. Wel 
werkend, ondernemend Nederland 
ondersteunen met techniek.’

Jelle: ‘Als AI daadwerkelijk menselijke 
intelligentie heeft, wordt het tricky.  
Het stemmetje in je hoofd onderscheidt 
je nu nog van computers. Sociale media 
kunnen dat stemmetje zomaar al zijn.’ 

Victor-Jan: ‘Daarom moeten we dat net 
als het denkvermogen blijven trainen.  
Het gevaar is dat kinderen door het kijken 
van korte filmpjes niet worden uitgedaagd 
na te denken.’

Wouter: ‘Het is wel goed eerst kaders te 
hebben. Je kunt echt vaak niet meer van 
namaak onderscheiden.’ Victor-Jan haakt 
in: ‘Er moeten inderdaad regels komen 
en sneller dan het nu gaat. Want de hele 
wereld gebruikt AI al.’ 

‘ Een jongen van 
vijftien of zestien 
jaar kan de wereld 
op zijn kop zetten’ 
Victor-Jan Leurs

Victor-Jan: ‘Ook dat is een groot gevaar 
voor de samenleving. Een jongen van 

vijftien of zestien jaar kan vanuit zijn 
zolderkamer de wereld op zijn kop zetten. 
Nog meer data komt op straat te liggen.’

Wouter: ‘Je kunt nep nog veel slechter 
van echt onderscheiden dan voorheen. 
De grootste angst is dat alles wat je naar 
ChatGPT stuurt een potentieel datalek is.’

Jelle: ‘Je kunt nu heel gemakkelijk 
nepnieuws verspreiden. Neem de foto 
van Trump die op Twitter, nu X, gedeeld 
werd over zijn arrestatie voordat die 
daadwerkelijk plaatsvond. Die in twee 
klikken gegenereerde foto leidde tot 
fysieke rellen op straat in de VS. Straks 
wordt content niet meer gegenereerd 
door mensen, maar door AI. De enige 
manier om over vijf jaar te weten of je 
met een mens contact hebt, is één op 
één persoonlijk fysiek met elkaar praten. 
Daar ligt een supergrote kans voor het 
onderwijs. De skills beginnen daar al. Het 
is soms erg schrikken van het kennisniveau 
dat jongeren van deze materie hebben. 
Terwijl ze juist wel goed zijn in het omgaan 
met smartphones en dergelijke.’

Victor-Jan: ‘Ook de leesvaardigheid loopt 
hard achteruit, dat is zorgelijk. Dat komt 
ook doordat het vak niet wordt gedoceerd. 
Iedereen moet leren hoe hiermee om te 
gaan en hoe we bedreigingen moeten 
pareren. Daar hebben we iedereen 
bij nodig, inclusief de politiek en de 
geleerden. Ik denk dat Twente voldoende 
kennis en kunde heeft om hierin voorop 
te lopen, ook in combinatie met de UT 

en Saxion. Daar wordt technisch op dit 
gebied het nodige uitgevonden. Zoals de 
kwantumcomputer, die als eerste in de 
wereld commercieel verkocht is. Dat is 
uniek en gaaf.’

‘ Er is geen dag beter 
dan vandaag om 
ermee te beginnen’ 
Jelle Scholten

Voor het bedrijfsleven maakt AI het 
volgens hem gemakkelijker de wereld 
te veroveren. ‘Als je ziet hoe grote 
bedrijven het nu al omarmen en Microsoft 
er bijvoorbeeld elf miljard in stopt, 
dan gaat het echt iets betekenen. Als 
mensen het gaan verbieden of niet willen 
gebruiken, dan is dat denk ik gebaseerd 
op onvermogen en angst. Saxion heeft 
het prima gedaan door het te omarmen 
en grenzen te stellen aan hoe het te 
gebruiken. Onwetendheid kun je oplossen 
door mensen met kennis in te schakelen. 
Als je het wilt wegduwen of verbieden 
loop je achteraan.’

Jelle besluit: ‘Er is geen enkele dag 
geschikter om te beginnen met leren  
over AI dan vandaag. Want er komt alleen 
nog maar veel meer bij. Dus start er 
gewoon mee.’  \
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Tekst Veertje Heemstra  /  Fotografie Lars Smook

Starten? Stoppen? Sociale impact? Schulden? 

ROZ is er voor alle uitdagingen 
van het ondernemerschap
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‘Ik kwam hier binnen toen ROZ net startte’, begint Marieke. 
‘Destijds lag er vooral focus op de Bbz-regeling, waarbij we 
zelfstandigen helpen die tijdelijk in financiële problemen komen. 
Denk aan een schilder die zijn arm breekt en niet verzekerd is. 
Dat doen we nog steeds, maar al snel ontstond de ambitie om 
onze dienstverlening te verbreden. En er te zijn voor alle 
uitdagingen van het ondernemerschap. Het is mooi om te zien 
hoe we nu laagdrempelig iets voor ze kunnen betekenen. 
Op een persoonlijke, betrokken en deskundige manier. Bij ons 
geen ingewikkelde systemen en processen, we zorgen er 
gewoon voor dat je snel iemand spreekt die je verder helpt.’ 

Rob vult aan: ‘We doen dat als onderdeel van de gemeente 
Hengelo, maar zijn actief in 18 gemeenten in Twente en een groot 
deel van De Achterhoek. Onze diensten zijn nagenoeg kosteloos 
en worden altijd afgestemd op wat er speelt bij de ondernemer. 

De ene keer zijn dat adviesgesprekken, de andere keer is het 
ondersteunen in een meer letterlijke vorm, bijvoorbeeld met 
financiële hulp of in kredietvorm. Ook doen we veel aan coaching 
en training op het gebied van sociaal impact ondernemen, 
marketing & sales, administratie en belastingen. Het is een heel 
spectrum aan diensten. Dat is uniek in Nederland, ondernemers 
kunnen bij ons terecht met al hun vragen.’

Van drempel naar doen
‘Mensen aan het werk krijgen en houden door (sociaal) 
ondernemerschap, dat is de rode draad van onze missie’, 
legt Rob uit. ‘Maar als ondernemer kom je niet altijd vanzelf 
bij ons. Helemaal niet als het gaat om een scenario zoals schulden, 
waar toch een beetje een taboe op rust. 

Daarom zijn we in alles qua uitstraling toegankelijk en 
laagdrempelig: onze diensten zijn veelal kosteloos dus we zijn 
er echt voor de ondernemer. Ook als de bank bijvoorbeeld niet 
kan helpen, zijn wij er om mensen aan het werk te houden. 
Daarom willen we ze echt over die drempel helpen om ons te 
benaderen.’ Marieke gaat verder: ‘Dat doen we met een uitgebreide 
website, we zijn actief op social media en organiseren regelmatig 
netwerkbijeenkomsten. Zodat we kenbaar maken dat we kunnen 
ondersteunen en adviseren. Daarin zijn we overigens ook realistisch 
en soms kritisch. We moeten mensen een eerlijk advies bieden, 
zowel een starter als een gevestigde ondernemer. Zodat zij óf 
goed verder kunnen óf door ons begeleid kunnen worden naar iets 
anders, zoals een baan in loondienst. Een zo zacht mogelijke landing 
en warme overdracht, daar gaat het dan om.’

Actualiteit en kwaliteit 
‘We spelen qua dienstverlening ook in op de actualiteit’, 
vertelt Marieke. ‘Zo geven we 23 januari een training over artificial 
intelligence: welke invloed heeft het op jou als ondernemer en 
hoe zet je het op een positieve manier in? Daar kan iedereen zich 
voor aanmelden. En in april houden we nog een netwerkcafé met 
Small Business Twente waarin dit onderwerp ook centraal staat. 
Het gaat ook hierin om meedenken: hoe kan het jou als ondernemer 
ondersteunen, zonder dat je bijvoorbeeld het persoonlijke aspect 
verliest? We helpen daarin keuzes maken, een heel relevant 
onderwerp. En natuurlijk wordt het gegeven door een AI-specialist.’ 
Rob gaat verder: ‘Dat is sowieso waar we voor staan. Bij ons werken 
echt goede deskundigen, mensen met onder andere een verleden 
in het bankwezen, de Kamer van Koophandel of als ondernemer. 
Dat zijn goede sparringspartners voor ondernemers, want zij voelen 
zich verbonden met ondernemers en dragen ze een warm hart toe. 
En wat we bieden, is gewoon heel praktisch. Even sparren over 
je bedrijfsvoering, bedrijfseconomische vraagstukken oplossen, 
de impactondernemer verder helpen of even meekijken naar de 
haalbaarheid van een nieuw businessplan. Het kan bij ons allemaal, 
zolang het maar bijdraagt aan succesvol ondernemerschap. 
Want echt iets betekenen voor de ondernemer in Twente, 
dat is wat ons drijft.’  \

Enschedesestraat 164, 7552 CL Hengelo  /  www.rozgroep.nl

‘We helpen de Twentse 
ondernemer echt verder’ 

Rob

‘ Geen ingewikkelde processen, 
gewoon snel iemand spreken’ 
Marieke

In de coronatijd hebben ze tienduizenden ondernemers kunnen helpen met de TOZO-regeling, zo kon ROZ toen enorme 
impact maken. Maar ze zijn er niet alleen in tijden van crisis, ze zijn er áltijd voor de ondernemer. En in alle fasen van 
het ondernemerschap: van starten tot stoppen en alles daar tussenin. Algemeen manager Rob Hilarius en manager 
bedrijfsvoering Marieke Slot vertellen waarom dat interessant is voor elk type ondernemer in Twente.  
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Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Twente Board

Robbert Jan Kooij maakt werk 
van ‘Sterk Twents Bedrijfsleven’

Bedrijven in Twente zijn vaak toeleveranciers in de keten en 
vormen daarmee een belangrijke schakel tussen Nederland en de 
rest van de wereld. Ze zijn cruciaal voor de ontwikkeling van Twente. 
Om die reden ontwikkelt de Twente Board een programmalijn die 
die bedrijven ondersteunt: Sterk Twents Bedrijfsleven (STB).  
De focus ligt op innovatief vermogen van bedrijven voor meer 
impact op de regio.

Wortels
Het programma STB, dat naast talent (programmamanager: 
Linda van Asselt) en techniek & innovatie (Charles Nijssen) het 
derde speerpunt van de Twente Board is, heeft in de persoon van 
Robbert Jan sinds kort een nieuwe kartrekker. De Enschedeër 
werkte hiervoor tien jaar bij Oost NL en was vooral actief binnen de 
hightech met het ontwikkelen van innovatieprojecten, programma’s 
en clusters met ondernemers. ‘Denk aan slimme materialen, 
composieten, membranen en flexibele productiemethodes’,  
somt hij op. ‘Vanuit mijn vorige rol kwam ik al veel over de vloer  
bij Twentse bedrijven en hun innovatiekracht raakt me nog 
altijd. Mijn wortels liggen bovendien diep in de regio. Mijn vader 
studeerde werktuigbouwkunde op de TH (voorganger UT) en 
via zijn werk kwam ik op jonge leeftijd in aanraking met techniek 
en bedrijven. Mijn moeder werkte op de kraamafdeling in het 
voormalige ziekenhuis MST, de plek waar nu stadscampus Connect-U 
is.’Robbert Jan studeerde bedrijfskunde in Groningen en vond zijn 
eerste baan op de internationale marketing- en salesafdeling van 
Thales in Hengelo. 

Twente heeft zo’n 336.000 werkenden.  
Velen daarvan zijn in dienst bij één van de  
20.000 mkb-bedrijven in deze regio, veelal in  
de maakindustrie. De regio beschikt tevens  
over een omvangrijke logistieke sector, bouw- 
en infra bedrijven, landbouw, ICT-sector en 
commerciële dienstverleners. Daarnaast is  
Twente sterk in tech en in maakindustrie.  
Al deze bedrijven samen hebben grote invloed  
op de toekomstbestendigheid van Twente. 
Dat creëert tegelijkertijd een uitdaging: 
een gezamenlijke missie. Robbert Jan Kooij 
maakt daar namens de Twente Board werk 
van. Een kennismaking met deze bevlogen 
programmamanager. 

Robert Jan Kooij
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‘Ik leerde in korte tijd enorm veel van ervaren collega’s. Daar 
ontdekte ik ook een uitdaging: hoe stimuleer je innovatie en hoe 
houd je daarvoor als internationaal georiënteerd bedrijf je binding 
met de regio? Dat lukte bijvoorbeeld door de ontwikkeling van een 
eigen campus.’

Robbert Jan is in zijn nieuwe rol bij Twente Board Development 
specifiek gericht op ondersteunende faciliteiten voor Twentse 
ondernemers, inclusief het brede mkb. Hij is aanjager en verbinder 
van ondernemers met overheid en onderwijs. ‘Mijn rol is de 

behoefte van Twentse ondernemers door te vertalen naar projecten 
en die bundelen in programma’s. Twente kent veel projecten 
en initiatieven. Dat is zeker een goed begin, maar we zijn niet 
gebaat bij versnippering. De nieuwe Regio Deal is hiervoor een 
mooi middel. We verbinden bestaande initiatieven gericht op het 
verduurzamen van bedrijfslocaties en digitalisering voor het brede 
mkb. Dit doen we vanuit een nauwe samenwerking tussen de 
drie O’s.’

Innovate GO en GROW
Twente Board is één van de vijf oprichters van Novel-T. Via het 
programma Sterk Twents Bedrijfsleven worden de projecten 
Innovate GO en GROW mede gefinancierd. Binnen Innovate GO 
krijgen innovatieve ondernemers coaching, kennis en begeleiding 
van Novel-T voor het ontwikkelen en vermarkten van hun idee. >

‘�Een�sterk�Twents�bedrijfsleven� 
is�gebaat�bij�samenwerkers’

Chips en innovatieve gezondheidszorg: Miriam Vollenbroek-Hutten, hoogleraar technologie-ondersteunende zorg, 
Mark Olde Riekerink, senior business development manager bij Micronit en Bram Nauta, hoogleraar chipdesign, 
geven een inkijkje in de onzichtbare wereld van chips.
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Bij GROW ligt de nadruk, zoals de naam al doet vermoeden, op 
groei. Startende ondernemers doorlopen in een half jaar tijd 
verschillende groeifasen, waarin ze samen met een netwerk van op 
maat geselecteerde experts diverse thema’s behandelen. Robbert 
Jan: ‘Innovatie vraagt flexibiliteit en creativiteit en dat komt in deze 
programma’s organisch samen. Ook ontstaan er krachtenbundeling 
en een match tussen vraag en aanbod.’ 

Leiderschap
Robbert Jan heeft nog een ander aspect op zijn netvlies voor 
het komende jaar: verbindend leiderschap. ‘Een sterk Twents 
bedrijfsleven is gebaat bij samenwerkers die denken in de 
wisselwerking binnen ons al sterke ecosysteem. We kunnen jonge 
leiders meer en beter faciliteren. De Young Twente Board is een 
treffend voorbeeld daarin. Zij lanceerden het concept Bruto Twents 
Geluk. Dit werd omarmd door de Board, al waren de ondernemers 
aanvankelijk wat sceptisch. Het verhogen van het Bruto Twents 
Geluk staat inmiddels centraal in onze strategie. We gebruiken de 
indicatoren van de brede welvaart als kompas. Tijdens het recente 
Twente Event werd bekend dat we in Twente opnieuw een 7,1 
scoren. Twente heeft al een uitstekend ecosysteem voor innovatie 
en we zijn goed voorbereid op transities als duurzaamheid en 
baanbrekende technologieën. Juist dan zijn leiders en kartrekkers 
belangrijk. Als we hen kunnen verbinden aan toekomstbestendige 
bedrijven én ondernemers een stem blijven geven, geven we steeds 
beter invulling aan onze groene, technologische topregio.’  \

‘�Mijn�rol�is�de�behoefte�van�
Twentse ondernemers  
vertalen naar projecten’

De ‘1 met Twente quiz’: deelnemers testen hun kennis 

over economisch Twente tijdens een spannende challenge.

De nieuwste projecten presenteren zich: GROW, internationalisering, 

Programma Instroom Technologie, Learning Community, Step Up en MedTech 20230.
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Terugblik: Twente Event
Het Twente Event van de Twente Board is hét jaarlijkse moment 
waar ondernemers, onderwijs en overheid in Twente elkaar 
ontmoeten en inspireren. Begin november was het weer zover. 
Tijdens deze editie maakten de bezoekers in Schouwburg 
Hengelo een reis door verleden, heden en toekomst van de 
techniek in Twente. Samen werd er vooruitgekeken naar de 
plannen en investeringen die nodig zijn voor een duurzame 
toekomst. Na een speech van Ank Bijleveld ging demissionair 
minister Hugo de Jonge in gesprek over de waarde van de regio. 
Dat deed hij met vertegenwoordigers vanuit onderwijs, overheid 
en ondernemers en de Young Twente Board.

Twents Werkgeluk
Tijdens het Twente Event was er volop aandacht voor Twents 
Werkgeluk. Het wordt een steeds grotere uitdaging om alle 
vacatures in te vullen. Ondernemers kunnen potentiële 

werkzoekenden verleiden met leaseauto’s, bedrijfswoningen 
of hoge salarissen, maar aangezien mensen een groot deel 
van hun leven op het werk doorbrengen is het investeren 
in medewerkersgeluk ook een goede optie. Op verzoek 
van Twentse ondernemers, ontwikkelde Twente Board een 
onderzoek naar Twents Werkgeluk waarvan alle bedrijven 
in de regio gebruik kunnen maken. Meer informatie: 
www.brutotwentsgeluk.nl 

Nieuwe Regio Deal Twente 
Met de nieuwe Regio Deal Twente wordt een stevige impuls 
gegeven aan de realisatie van de ambitie van Twente Board om 
de brede welvaart in Twente te vergroten, het Bruto Twents 
Geluk. Tijdens het Twente Event was er de feestelijke start van 
alle 14 Regio Deals. 
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‘Mijn rollen binnen Rabobank waren altijd al gericht op hoe we 
de volgende stap konden zetten. Nu ik bij een innovatieteam zit, 
voeren we die projecten ook daadwerkelijk uit. Welke technieken 
zijn er voor handen die we zouden kunnen toepassen? Zo hebben 
we een experiment afgerond met virtual reality (VR). Het wekelijkse 
teamoverleg werd gehouden in de metaverse; iedereen had een 
VR-bril op en zo konden we op afstand in 3D met elkaar vergaderen. 

Dat bleek een stuk realistischer te werken dan een Teams-meeting. 
Een interessante case, omdat we bijvoorbeeld ook collega’s in India 
hebben. Zo zouden we meer connectie en engagement kunnen 
opbouwen met de mensen daar, zonder dat je er fysiek hoeft te 
zijn. De techniek is nog niet helemaal daar waar hij moet zijn om het 
structureel te implementeren, maar wie weet werken we over een 
jaar of twee wel zo.’ 

Slimmer solliciteren
‘Een ander project, al wat meer richting AI, was het sollicitatieproces 
optimaliseren. De werkwijze was: een sollicitant uploadt zijn of 
haar CV en dan zijn er altijd nog wat aanvullende vragen vanuit ons. 
Omdat onze recruiters daar best druk mee waren, duurde het soms 
lang voordat er contact was met de sollicitant. Dat is zonde, zeker 
in een markt waarin je graag snel nieuwe mensen aantrekt. We zijn 
toen gaan experimenteren met een robot die de sollicitant belde 
en aanvullende vragen stelde. Wat bleek? Negentig procent van de 
sollicitanten vond deze werkwijze helemaal prima. Ook omdat ze 
vaak al tien minuten na het uploaden van hun CV een telefoontje 
kregen. Zo’n toepassing versnelt het proces dus voor iedereen en 
maakt de werving een stuk makkelijker. We kijken nu hoe we dit een 
vast onderdeel kunnen maken van ons recruitmentproces.’ 

Minder ruis, meer focus
‘AI is misschien wel de grootste ontwikkeling waarmee we bezig zijn. 
Er loopt nu een project waarbij we de AI-toepassing van Microsoft 

Tekst Veertje Heemstra  /  Fotografie Rabobank

Hoe AI ons werk transformeert 

Rabobank experimenteert  
met de nieuwste technologieën  
Als innovatiemedewerker binnen het HR-domein 
van Rabobank houdt Emiel Stroeve zich bezig met 
innovatieprojecten waar hun medewerkers baat bij 
hebben. Hij experimenteert met toepassingen, zoals 
AI, die het werk creatiever, productiever en makkelijker 
moeten maken. Alle ruis wordt weggenomen en 
oninteressant werk wordt geautomatiseerd. Dat werkt 
niet alleen fijner en beter voor de medewerker, maar 
ook voor het bedrijf zelf. Emiel deelt de belangrijkste 
ontwikkelingen binnen de Rabobank. 

‘ We staan aan het begin van  
een grote verandering’
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intern uitproberen. Dat is een ChatGPT-achtige tool, waarbij het 
verschil is dat de veiligheid van de data die je invoert gegarandeerd 
is. Dat is voor ons natuurlijk essentieel. De mogelijkheden 
zijn breed: binnen no-time creëer je een bepaald document 
of een uitgebreide presentatie. In een paar klikken heb je de 
basisinformatie staan waarmee je verder kunt. Ook op het gebied 
van vergaderingen zien we dat er efficiëntiestappen haalbaar zijn. 
Want iedereen herkent het wel: de zoveelste vergadering, wat 
waren je actiepunten ook alweer, waar stonden die notulen nou 
precies? Met de AI-toepassing laat je een vergadering automatisch 
samenvatten, inclusief de actiepunten die van toepassing zijn 
op jou. Dat document staat binnen één minuut. En voor de 
vervolgvergadering vraag je die stukken ook zo weer op. Het gedoe 
rondom een vergadering wordt geminimaliseerd. En er blijft meer 
tijd over voor belangrijkere zaken.’

De toekomst van AI
‘Het oninteressante werk uit handen geven, en daarmee de 
creativiteit en focus bevorderen, dat is wat goede toepassing 
van AI voor je bedrijf doet. Ik geloof er echt in dat het één van de 
grootste veranderingen gaat brengen sinds de introductie van 
de smartphone. Toen was men nog best sceptisch, ‘ik heb zo’n 
mobiel toch helemaal niet nodig?’, maar bij deze ontwikkeling ziet 
iedereen vrij snel in hoeveel makkelijker het hun werk kan maken. 
Het adoptievermogen is hoger. En we staan nog maar aan het begin: 
wat we nu zien aan mogelijkheden, is misschien nog maar twintig 
procent van wat we uiteindelijk kunnen met AI. Daarom vliegen de 
AI-projecten binnen de Rabobank je ook om de oren. Zo blijven we 
een aantrekkelijke werkgever die onze medewerkers de nieuwste 
tools geeft. En tegelijkertijd kunnen onze mensen optimaal werken 
en hebben ze meer tijd over om zich te focussen op dat wat ze écht 
drijft om bij dit bedrijf te werken.’ \

‘�Dankzij�AI�geef�je� 
oninteressant werk  
uit handen’
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Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Peter Timmer

Digitaal pionieren  
bij Ten Hag Makelaargroep
Nino Bartelds uit Den Ham is sinds begin 2022 werkzaam bij het makelaarskantoor van Ten Hag in Zwolle.  
Daarvoor was hij voor Ten Hag werkzaam in het Twentse. De concurrentie is er met zo’n veertig kantoren niet mals,  
maar Ten Hag draait goed. Dat is onder meer te danken aan de stappen die er worden gemaakt met digitalisering 
en AI, iets waar Nino met zijn team in Zwolle voorloper in is.

‘�Ik�wil�met�mijn�jonge�
en dynamische team 
pionieren op digitaal vlak’

Nino Bartelds van Ten Hag Makelaarsgroep 
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In zijn tijd bij Ten Hag maakte Nino grote sprongen in zijn 
professionele ontwikkeling. Op het hoofdkantoor in Enschede 
werd hij al snel verantwoordelijk voor de verhuurafdeling van 
woningen en later ook voor de verhuur van kantoren in Hengelo 
en Almelo. ‘Op een gegeven moment was het tijd voor iets nieuws 
en die kans kreeg ik in Zwolle’, vertelt Nino. ‘Ik heb toen wel 
gelijk gezegd: ik wil daar niet hetzelfde doen als de concurrentie. 
Natuurlijk, als NVM-makelaar hebben we een kwaliteitskenmerk  
en is de basis van onze dienstverlening op orde, maar ik vond het 
ook belangrijk om te vernieuwen. Daarin zoeken we de balans  
met de Twentse no-nonsense-mentaliteit die sterk in het DNA  
van Ten Hag zit.’

Productiever
Die vernieuwing kreeg mede dankzij Nino vooral vorm in de 
digitale wereld. ‘Ik las laatst in het Financiële Dagblad dat AI 
het ontbrekende puzzelstukje kan zijn in het oplossen van 
productiviteitsproblemen van bedrijven. De bijbehorende tabel 
liet zien dat de industrie de laatste 20 jaar 65 procent productiever 
is geworden. De zakelijke dienstverlening had als enige een 
negatieve score, -0,3 procent. Zelfs in de zorg, waar de mensen 
aan het bed horen te staan, is er een winst van 10 procent behaald. 
Toen dacht ik: waarom kunnen wij dat dan niet als we notabene 
bijna de hele dag achter de computer zitten? Dat sterkte me in de 
gedachte om hier met een relatief nieuw, jong team wat meer  
te gaan pionieren op digitaal vlak.’

Videobeleving
Nino begint met een voorbeeld: ‘Zo werken we inmiddels op een 
onderscheidende manier met video’, zegt hij. ‘Wat je nog veel 
ziet, is dat makelaars een soort standaard foto- en videopakket 
aanbieden. De video is dan niet veel meer dan wat achter elkaar 
geplakte foto’s, voorzien van een leuk muziekje. Leuk voor 
je ranking op Funda, maar wij vinden dat een video echt van 
toegevoegde waarde moet zijn. In samenwerking met een lokale 
videoman verzorgen we nu videopresentaties van de woning. 
Daarbij treedt een collega of ikzelf op als presentator. We laten  
de kijker het huis beleven via het beeldscherm. Laatst mochten  
we een huis in de markt zetten die een toffe thuisbioscoop had. 
Op die plek zijn we de videobeleving toen begonnen, daarna kwam 
de rest van de woning. Een voordeel is bovendien dat de kijker  
ons al leert kennen en dan bij een bezichtiging weer tegenkomt.  
Dat schept vertrouwen.’

Logische stap
De (digitale) vernieuwing bij Ten Hag reikt verder dan alleen  
video. Nino: ‘AI heeft al een tijdje mijn vergaande interesse.  
Samen met een student van de opleiding Vastgoedkunde, 
die hier recent afstudeerde, heb ik de mogelijkheden van 
AI verkend en een deel daarvan geïmplementeerd in onze 
bedrijfsvoering.’ Een logische stap in de AI-aanpak van Ten Hag 
betrof advertentieteksten van woningen. Nino: ‘Daar is zeker 
wat efficiëntie mee te behalen. Een voorbeeldje uit Zwolle: het 
vergelijk tussen verschillende woonwijken kan je best laten 
beschrijven door ChatGPT. Maar je moet dan zeker ook zelf die 
verschillen kennen. Dat laatste is cruciaal.’

Nino gebruikt AI bijvoorbeeld ook als snelle informatiebron of 
voor het maken van berekeningen. ‘Nogmaals: ik heb dan zelf al 
een bepaalde kennis en kunde en kan informatie snel goedkeuren 
of afkeuren. Als ik tegen iemand zonder marktkennis zeg: doe je 
berekening van de woningwaarde maar in ChatGPT, dan komt het 
natuurlijk niet goed.’

Meer tijd
Wordt de makelaar in de toekomst nagenoeg volledig vervangen 
door AI? Nino, die dit interview voorbereidde met hulp van 
ChatGPT, denkt van niet. ‘Ik ben en blijf makelaar in hart en 
nieren en lokale marktkennis is enorm belangrijk. AI kan je werk 
efficiënter en accurater maken, maar het blijft een samenspel. 
Uiteindelijk hoop ik erop dat wij AI nog meer kunnen omarmen, 
zodat er meer tijd overblijft voor persoonlijk contact. Als we op 
kantoor minder tijd kwijt zijn aan administratie, is er meer tijd om 
mensen te helpen met hun echte doel: een thuis vinden.’  \

Boulevard 1945 nr. 20, 7511 AE Enschede   /  T 053 850 6070  /  www.tenhag.nl

‘Roomgenerator’
Ten Hag maakt eveneens steeds vaker gebruik van 
beeldgeneratietools. Het idee: je tovert een oud pand in 
een nieuw jasje, zodat potentiële kopers de mogelijkheden 
ervaren. Nino Bartelds van Ten Hag: ‘Soms is het moeilijk 
die potentie te zien. We maken regelmatig de ‘voor- en 
na-illustraties’. Onze fotograaf maakt een foto die aan 
specifieke eisen voldoet. Vervolgens toveren we met AI die 
gedateerde woonkamer met schrootjesplafond en keuken uit 
de jaren zeventig om tot een strakke en moderne ruimte.  
De tool doet suggesties over de te kiezen stijl.

Een uitwerking van de tool die ruimtes ‘omtovert’
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Tekst Veertje Heemstra  /  Fotografie Lars Smook

Op detailniveau meten én voorspelen 

Baker Tilly ook op het gebied 
van data je 'trusted advisor'

‘In de acht jaar die ik nu werkzaam ben bij Baker Tilly, ben ik 
verantwoordelijk voor alle datadienstverlening. Na mijn studie 
kwam ik in aanraking met data en dat heb ik nooit meer losgelaten, 
omdat het een onderwerp is dat altijd in beweging is. Er zijn steeds 
nieuwe ontwikkelingen en het is een tak waar je veel organisaties 
echt verder mee kunt helpen. Om die reden besloten we een aantal 
jaren geleden binnen Baker Tilly om een ‘dedicated datateam’ 
op te richten: een team dat zich geheel richt op de data van onze 
klanten. Dat vraagt meer kennis en kunde dan alleen data kunnen 
verwerken. Veel belangrijker nog is het kunnen vertalen naar 
visualisaties en inzichten waar de klant ook echt iets mee kan.  
Ze kloppen daarvoor bij ons aan omdat wij toch al inzicht hebben 
in alle data en cijfers. Vanuit die vertrouwensrelatie worden we 
aangehaakt om dit verder op te pakken en hier meer mee te doen. 
En omdat ze natuurlijk ons precisiewerk gewend zijn en kunnen 
rekenen op onze expertise. Die data-analyse voor onze klanten 
is vrij traditioneel begonnen. Simpelweg data verzamelen om zo 
antwoorden te vinden op vragen als: wat heeft ervoor gezorgd 
dat je deze omzet hebt behaald? Door het inzichtelijk te maken 
met dashboards, krijgen onze klanten daar meer grip op. Zo zie je 
op detailniveau wat welke impact maakt binnen het bedrijf. Er kan 
tegenwoordig veel meer dan dat, maar dit blijft de essentiële basis. 
En een basis die zeker nog niet overal gelegd is. Sterker nog: ik kom 
nog regelmatig over de vloer bij grote organisaties – denk aan een 
omzet van meer dan tien miljoen – die hun data nog niet scherp 
hebben. Daar willen we in begeleiden, zodat ze elke dag een beetje 
meer weten over hun organisatie.’

Het resultaat van morgen voorspellen 
‘Wat we vooral de laatste anderhalf à twee jaar zien, is de trend  
van het willen voorspellen. Bedrijven willen weten wat het resultaat 
van morgen wordt. Stap één is dan zorgen dat de datakwaliteit, 
de basis, op orde is. Als dat goed staat, zijn de mogelijkheden 
eindeloos. Daarvoor zetten we vaak rekenmodellen in die werken 
met Artificial Intelligence. Dat deden we bijvoorbeeld bij een klant 
met groente- en fruitwinkels door heel Nederland. Met een slim 
model, waarbij alle relevante variabelen meegenomen werden, 
konden we analyseren wat de impact van bepaalde reclames 
was. Hierna kon de klant niet alleen veel gerichter en efficiënter 
adverteren, ook konden we voorspellen wat dat met de verkoop  
van producten zou doen. En dus hoeveel voorraad nodig was.  
Die klant werkt nu met een geautomatiseerde applicatie die precies 
voorspelt hoeveel van welke producten er waar en wanneer nodig 
zijn, ideaal tegen verspilling en om aan de vraag te voldoen. Een 
andere AI-toepassing deden we bij een dierentuin met uitdagingen 
in de personeelsbezetting. Dat model voorspelt hoeveel mensen 
waar nodig zijn, rekening houdend met het type klant (bijvoorbeeld 
via een actie), de weersvoorspelling en andere marketinguitingen. 
Dit soort informatie geeft eindeloos veel inzicht in hoe je je bedrijf 
zo efficiënt mogelijk inricht en bijstuurt.’

Verder vooruitkijken
‘Deze manier van voorspellen blijft en gaat steeds makkelijker 
worden. Vroeger trok je een trendlijn om ongeveer te schatten 
wat er ging gebeuren, nu kun je alle variabelen meenemen en het 
veel preciezer en slimmer voorspellen. Het is natuurlijk nog relatief 
nieuw en je hebt niet meteen het meest rake en accurate model te 
pakken. Het heeft onderzoek en kundigheid nodig: welke variabelen 
spelen een rol voor jouw bedrijf? Het vraagt om een persoonlijke 
en precieze aanpak. Maar de enorme efficiency-slag die mogelijk is, 
maakt het zeker aantrekkelijk voor je bedrijf. En elke ondernemer 
die eraan toe is om zijn data op deze manier te gaan gebruiken, 
helpen wij graag verder!’  \

Denk je aan accountancy, dan denk je toch al snel aan een controlerende rol. Maar bij Baker Tilly is dat al  
lang niet meer het geval: het draait tegenwoordig om adviseren en voorspellen. Niet alleen kijken naar het 
eindresultaat op de jaarrekening van hun klanten, maar de data daarachter slim gebruiken. En hoe ze de 
verschillende variabelen kunnen inzetten om de resultaten van de toekomst te voorspellen en te sturen.  
Wat Jan-Willem van Essen, director IT advisory, betreft is dat vandaag de dag – naast je core business natuurlijk – 
het allerbelangrijkste. Hij vertelt waarom. 

‘ AI-voorspelmodellen  
leveren een enorme  
efficiency-slag�op’
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‘��Wij�hebben�al�inzicht�
in�alle�data�en�cijfers’
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Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Lars Smook

Medisch Spectrum Twente: 
toekomstbestendig ziekenhuis 
door de inzet van AI

‘ Data gedreven werken kan  
helpen�om�de�zorg�efficiënter� 
te maken en betaalbaar te houden’

Daniëlle Ekkel (MST), Pauline Sturm-Rothbarth (Eqib) en Job van der Palen (MST)
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We kennen allemaal het beeld van ‘drugshonden’ die op Schiphol 
hun snuffelwerk doen. Het trainen van zo’n feilloze neus is 
tijdrovend en kostbaar. Maar wat als we zo’n neus kunnen 
digitaliseren en kunnen leren om ziektes te detecteren? 
Met deze vraag houdt MST zich op dit moment volop bezig.

Ziektes ruiken
‘De mogelijkheden van zo’n ‘e-nose’ zijn enorm’, vertelt Job van 
der Palen. Hij richt zich als klinisch epidemioloog binnen MST op 
onderzoek, wetenschap en digitalisering. Job opereert op het 
snijvlak van zorg en technologie en werkt daarin nauw samen met 
kennisinstellingen als Universiteit Twente en hogeschool Saxion en 
met het bedrijfsleven. 

‘Simpel gezegd ruiken we aan ziektes. Samen met een bedrijf uit 
Zutphen hebben we een e-nose ontwikkeld die sensoren heeft 
waarmee zogenaamde vluchtige organische stoffen van een patiënt 
worden gemeten. De patiënt ademt uit door dit apparaat, dat 
een bepaalde ziekte wel of juist niet ruikt. Per ademteug ademen 
mensen zo’n drieduizend verschillende vluchtige organische 
stoffen uit en daaraan kunnen we enorm veel afmeten. De e-nose 
detecteert bijvoorbeeld longkanker of een longembolie. We richten 
ons vooral op ziektes die complex en lastig meetbaar zijn.’

Benauwd 
Job draaide met zeven ziekenhuizen in binnen- en buitenland een 
pilot rondom de e-nose. Honderden mensen ademden door het 
apparaat. De e-nose bleek zo accuraat dat deze al snel het CE-
keurmerk kreeg, en dat terwijl het wetenschappelijke artikel over 
de validatie pas vrij recent werd gepubliceerd. De e-nose wordt 
nu ingezet binnen MST. Het Enschedese ziekenhuis is samen met 
het ziekenhuis in Leeuwarden de eerste in Nederland. Volgens 
Job is vooral de patiënt gebaat bij de innovatie. ‘Stel je voor: 
een patiënt komt acuut benauwd binnen op de spoedeisende 
hulp. Er kan van alles aan de hand zijn. COPD die verslechtert, 
longkanker of longembolie. Na een paar minuten ademen door 
de e-nose kunnen we dan al veel zaken uitsluiten. Dit zorgt vaak 
voor geruststelling, een minder heftig medisch traject en een 
effectievere behandeling.’

Vlekje
De epidemioloog schetst een andere situatie. ‘Stel, je komt bij 
de cardioloog met een vlekje op je long. Dat hebben heel veel 
mensen. Je kan zoiets overhouden aan een longontsteking 

of het kan een kleine cyste zijn. Een longarts heeft daarvoor 
een wereldwijd vastgesteld protocol. Je wordt twee jaar lang 
gevolgd en gaat van CT-scan naar CT-scan. Als er dan al die tijd 
niks verandert in de vlekjes luidt de conclusie dat je geen kanker 
hebt. Maar elke keer dat je langs moet komen, houd je je hart 
vast. Logisch. Met die e-nose sluiten we al veel uit en kan het zo 
zijn dat je niet het hele traject hoeft te doorlopen. Een enorme 
verbetering voor patiënt en arts.’

Mensenwerk
De e-nose is voor Job een treffend voorbeeld van de 
digitalisering van onze zorg. Toch waakt hij voor een al te radicale 
juichstemming. ‘Het blijft mensenwerk. Want als de diagnose mis 
zit, wie is er dan fout? De arts? De verkoper van het AI-product? 
De ontwikkelaar van het product? Dit zijn ethische vraagstukken 
waar in de medische wereld veel over wordt nagedacht. Artificial 
intelligence zal in de medische wereld nooit een eindbeslissing 
gaan nemen en dat is een goede zaak.’

Waar Job wel naartoe zou willen met de e-nose, is een plek 
dichter bij het dagelijks leven van de patiënt. ‘Dus niet alleen 
achter de muur van het ziekenhuis. Uiteindelijk wil je via de 
huisarts de patiënt thuis voorzien van apparaten die veel kunnen 
meten, zoals de saturatiemeter in een polshorloge bij slaapapneu. 
De huisarts kan dan veel gerichter doorsturen en we voorkomen 
dat ziekenhuizen vastlopen. Dit soort E-health heeft absoluut 
de toekomst.’  \

Medisch Spectrum Twente (MST) is al jarenlang vaste 
recruitment- en HR-partner van Eqib, dat in dit verhaal 
het Twentse ziekenhuis in de spotlight zet. Bij MST wordt 
volop werk gemaakt van artificial intelligence (AI) en big 
data. Daarmee wordt de zorg efficiënter en accurater. 
Een treffend voorbeeld is de ‘e-nose’, die ingezet wordt 
voor diagnostiek van verschillende ziektes. 

Hazenweg 60, 7556 BM Hengelo  /  T 074 349 40 74  /  www.eqib.nl

Data
Ook Daniëlle Ekkel houdt zich in MST bezig met AI 
en algoritmes. De Enschedese voltooide recent de 
opleiding Klinische Informatica aan de TU Eindhoven en is 
gespecialiseerd in digitale zorgvraagstukken. Binnen MST 
draagt ze actief bij aan een nieuw programma: datagedreven 
werken om data effectiever in te zetten. ‘Goed beheer van 
data is cruciaal als je AI gaat toepassen in een ziekenhuis. 
Allereerst wil je natuurlijk dat die data vanwege privacy 
goed beschermd is. Bovendien moet de kwaliteit goed zijn 
om nauwkeurige uitkomsten te krijgen. Daar ontwerpen we 
processen en een goede technische infrastructuur voor. 
Er gaat ook veel aandacht uit naar het veranderaspect, 
omdat er nieuwe rollen en taken bij komen kijken. 
Datagedreven werken kan helpen om de zorg efficiënter te 
maken en betaalbaar te houden. Ziekenhuizen in Nederland 
zijn druk aan het experimenteren met AI-modellen die 
dat kunnen bereiken in de praktijk. Tot slot willen we AI 
rechtstreeks inzetten in onze bedrijfsvoering en bij logistieke 
vraagstukken, bijvoorbeeld over het voorspellen van 
no-shows (patiënten die niet op hun afspraak verschijnen) 
in het ziekenhuis. Het is erg interessant om aan dit data-
programma een bijdrage te leveren en zo te bouwen aan 
een toekomstbestendig ziekenhuis.’
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Tekst en fotografie Ronald McDonald Huiskamer Enschede

Tien maanden in het jaar organiseren wij een ontbijt bij één van onze 
leden. Na een goed gesprek en een goed gevulde maag beginnen 
we daarna aan onze werkdag.

Op 16 november 2023 waren wij te gast in de Grolsch Veste, 
de ‘thuishaven’ van ons stuurgroeplid en stadionspeaker van 
FC Twente, Jan Bruins. Hij deed dan ook de aftrap. Daarna was 
de beurt aan de gastheren: Tim Jähnig van Jähnig & Ter Braak 
en Roy van Baak van Boxid. Het persoonlijke verhaal van Tim 
maakte weer duidelijk waarom onze businessclub zo van belang is. 
Manager van het Ronald McDonald Huis in Zwolle, Lianne Booijink, 
deed vervolgens een oproep voor het Home Sport Event op 29 en  
30 juni 2024. Doe mee en steun daarmee de Huiskamer in Enschede.

Borreltijd
Naast de 10 ontbijtbijeenkomsten, hebben wij afgelopen jaar een 
zomerborrel georganiseerd. Een initiatief van een aantal van onze 
leden. De tuin van Stadhuys053 bleek een prachtige locatie hiervoor. 
Onder het genot van een koud drankje en heerlijke hapjes was het 
een geslaagde middag.

Ontbijtbijeenkomsten
In september waren wij te gast bij Persoonality in het prachtige 
Balengebouw. De gastlocatie in oktober was heel speciaal.  
Huuskes verwelkomde ons in hun hospitalitytent op Military 
Boekelo. We hebben het jaar afgesloten op 21 december bij Sprakel 
in Lonneker met gastheer Jordy Reinink van Performance House. \

Een businessclub met meer dan negentig leden met een gouden hart. Ontbijten en netwerken voor het goede doel, 
namelijk de Ronald McDonald Huiskamer in het Medisch Spectrum Twente. Wanneer jouw kind in het ziekenhuis 
moet blijven, wil je er het liefst de hele dag bij zijn. Het is ook fijn om je zo nu en dan terug te trekken in een huiselijke 
omgeving, de Ronald McDonald Huiskamer. Daar doen wij het allemaal voor. De Business Breakfastclub zorgt voor een 
stevige financiële fundatie voor de Huiskamer.

Goed begin van de dag: 
ontbijt van Business 
Breakfastclub Twente
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Eline Holten is directeur van Endoor, onderdeel van ROC van Twente. Endoor levert maatwerk in scholing en ontwikkeling voor organisaties 
in Twente. De beroepsopleidingen, trainingen en cursussen worden gegeven door enthousiaste vakdocenten van ROC van Twente.

Eline Holten

AI, opwindend 
en angstaanjagend 

AI heeft een revolutionaire impact op allerlei grote vraagstukken 
zoals klimaatverandering en de geneeskunde. Maar algoritmes 
bepalen ook steeds meer onze keuzes. Onze privacy is in het 
geding en onze autonomie loopt gevaar. Er is nog geen (Europese) 
wetgeving om dit te reguleren. Gaat de techniek met ons aan de 
haal of laten we AI voor ons denken en werken? 

AI belooft veel interessante vooruitgang. Ik zag onlangs een robot 
in een restaurant die klanten bediende en op afstand aangestuurd 
werd door een gehandicapte mens die, door de techniek geholpen, 
interactie heeft met anderen. In een presentatie hoorde ik laatst 
Bram Nauta, hoogleraar aan de Universiteit Twente, vertellen 
dat een chip in toiletpapier ons kan vertellen of we mogelijk een 
ziekte onder de leden hebben. Fascinerend. Ook handig, met 
AI worden mijn aankopen gepersonaliseerd, lekker efficiënt, 
het scheelt mij tijd. Er is een ‘Humane AI Pin’ in de maak, een 
schermloze smartphone die afbeeldingen op je handpalm 
projecteert. Met duim en wijsvinger kun je de muziek pauzeren 
en gebaren met je hand hebben weer andere specifieke functies. 
Techniek die de mens dient. 

ChatGPT ervaar ik als een soort toveren. Echter realiseer ik me ook 
dat ChatGPT geen zoekmachine is, maar een taalmodel. Er komen 
prima teksten uit maar de inhoud klopt niet altijd, is niet volledig 
neutraal, discrimineert soms en er wordt geen bron vermeld of er 
staan bronnen die niet bestaan. Het systeem doet niet aan ‘fact 
checken’ en hallucineert door eigen antwoorden te bedenken of te 
vinden op internet. En wat gebeurt er eigenlijk met de prompts? 

AI heeft een enorm potentieel en dendert in  
snelheid voort door onze drang naar innovatie.  
Voor het onderwijs biedt AI de mogelijkheid om het onderwijs 
flexibeler en persoonlijker te maken door middel van een digitaal 
assistent en ‘learning analytics’. Voorbeeld van een schaduwkant 
is dat met AI inmiddels deepfakefilmpjes te maken zijn die niet 
meer van echt te onderscheiden zijn. Imitaties van stemmen, 
gemanipuleerde interviews, gezicht ‘swaps’, verontrustend 
realistisch en zorgwekkend. 

AI dwingt ons dus ook om na te denken over de onbedoelde 
gevolgen van onze eigen uitvindingen. Tegenhouden van AI en 
verbod op gebruik van ChatGPT is ingewikkeld. Vertragen zou wel 
helpen om ethische normen te ontwikkelen die het gebruik van AI 
op een verantwoorde manier reguleren. 

Bedrijven doen er goed aan om hun gedragscode aan te 
scherpen om ervoor te zorgen dat gevoelige (bedrijfs)informatie 
niet gedeeld wordt. Dit vraagt nieuw beveiligingsbewustzijn. 
Net als kennis van Outlook zou er ook basiskennis van AI en 
ChatGPT aanwezig moeten zijn bij werknemers zodat er veilig 
geëxperimenteerd kan worden. 

Om met de woorden van demissionair minister van Onderwijs 
Robbert Dijkgraaf te spreken: ‘we rijden heel hard, maar wel door 
de mist. Dat maakt het moeilijk om vooruit te kijken’. Dat AI onze 
wereld echt gaat veranderen is me wel duidelijk, waar het toe leidt 
zou ik wellicht eens aan ChatGPT moeten vragen.  \

Met verwondering kijk ik naar de snelheid waarmee het fenomeen AI zich ontwikkelt.  
ChatGPT bijvoorbeeld: nu één jaar oud en het is al niet meer weg te denken. 
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Medtechbedrijf Unitron, met een vestiging in Hengelo, 
slaat zijn vleugels steeds verder uit in de wereld.  
De transitie naar een meer gevarieerd en internationaal 
personeelsbestand is volop gaande. Unitron maakt 
dankbaar gebruik van het taaltrainingsaanbod vanuit 
‘Happy to be in Twente’. ‘We willen ons blikveld verruimen 
en dat lukt steeds beter’, vindt Nico Zeeders van Unitron.

 
‘In Hengelo zijn we met een man of tien’, vertelt Nico.  
‘Onze medische machines worden gebouwd in grote 
productiehallen in Zeeuws-Vlaanderen. Waar je dan aan moet 
denken? Een innovatieve beademingsmachine die niet alleen  
helpt bij inademen, maar ook uitademen. Of een bloedverwarmer 
voor patiënten die aan een infuus liggen en bloed toegediend 
krijgen. Unitron is een serviceprovider, de eindklant is in veel 
gevallen een ziekenhuis, verspreid over de hele wereld.’

Opkomende markten
Die internationale spreiding is voor Nico één van de redenen  
om internationaal talent meer te omarmen binnen het bedrijf.  
‘Het werkt goed voor het wederzijds begrip en de verstandhouding 
als je meerdere nationaliteiten en culturen aan tafel hebt zitten,  
zo hebben we gemerkt. De markt van medische apparatuur 
verschuift bijvoorbeeld naar Azië. India is heel groot geworden en 
ook in China, Singapore en Taiwan wordt aan de weg getimmerd. 
Dan helpt het als je experts uit die landen in dienst hebt die de 
systematiek en manier van zakendoen begrijpen.’

Taaltrainingen
Nico verwelkomde in Hengelo recent een collega uit groeimarkt 
India. De ervaringen aan beide kanten zijn uitstekend. ‘Ik vind  
de verschillen in bijvoorbeeld werkethos erg leuk en leerzaam’,  
zegt Nico. ‘Haar werkethos is enorm. Ze is gemotiveerd, loyaal  
en kundig.’ 

Voor de collega uit India zijn de Nederlandse taaltrainingen vanuit 
‘Happy to be in Twente’ inmiddels gestart. Nico: ‘Dat gaat al heel 
goed. Ik begreep dat de docent ervaren is en ook prettig is in de 
omgang. Het groepje bestaat uit elf mensen van verschillende 
nationaliteiten. Ze leren veel van elkaar en ook op sociaal vlak 
ontstaat er iets. We bekijken momenteel of we ook Engelse 
taaltrainingen kunnen organiseren voor onze Nederlandse  
collega’s, om zo nog meer vertrouwd te raken met het Engels.’

  Unitron van start met taaltrainingen: 

‘ We hebben er nu  
al veel aan’

Twente zet volop in op internationalisering. Een treffend voorbeeld is het project ‘Happy to be in Twente’,  
dat getrokken wordt door World Trade Center Twente (WTC). Bedrijven en expats worden verder geholpen op het 

gebied van werken, wonen en leven. Nico Zeeders van Medtechbedrijf Unitron uit Hengelo zette projectvouchers in 
voor taaltrainingen. De Filipijnse expat Mary Ann Acharon kwam recent naar Twente en vond hier een warm thuis. 

Beiden delen hun verhaal.

Tekst Happy to be in Twente   /  Fotografie World Trade Center Twente en Lars Smook

Project Happy to be in Twente: 

Warm welkom voor 
‘internationals’
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De van oorsprong Filipijnse Mary Ann Acharon (45) waagde 
met haar man Marco en twee jongens (16 en 13) een paar 
jaar geleden de sprong in het diepe. Het gezin leefde 
negentien jaar lang in Dubai, waar Marco werkte voor het 
Twentse bedrijf Ten Cate. Daarna werd het tijd voor een 
nieuw avontuur. Een kijkje in het leven van Mary Ann. 

Mary Ann herinnert zich haar definitieve komst naar Enschede  
nog goed. ‘Het was een donkere en regenachtige dag in 2020’, 
vertelt ze, terwijl ze terugdenkt aan het moment waarop haar  
leven een andere wending nam. Na bijna twee decennia in Dubai, 
waar imposante wolkenkrabbers en snelle sportwagens de norm 
leken, betekende de verhuizing naar Twente een reuzensprong. 
‘Een grote stap, maar eigenlijk ontdekten we hier al snel de ware 
betekenis van eenvoudige dingen. Dat was een openbaring voor 
ons’, zegt Mary Ann.

Fietsen
Ook het leven als moeder in Twente is een wereld van verschil 
met dat in Dubai. Waar ze in Dubai beperkt was door de strenge 
overheidsregels, vindt ze in Twente de vrijheid om te studeren, te 
werken en vrijwilligerswerk te doen. ‘In Dubai voelde ik me vooral 
een taxichauffeur, altijd druk met het rondrijden van mijn kinderen. 
Hier is dat anders. Fietsen zijn overal en we genieten van de vrijheid 
om overal naartoe fietsen. Het voelt als een bevrijding.’

Vriendschap
Mary Ann is naar eigen zeggen een ‘mensenmens’ en heeft 
anderen om zich heen nodig. Is dat gelukt? ‘Gelukkig wel. Ik prijs 
me inmiddels gelukkig met Nederlandse vrienden, maar ook met 
een Filipijnse expatgroep in Twente, waar ik medeoprichter van 
ben. Verder doe ik veel aan CrossFit en daar ontmoet ik altijd 
nieuwe mensen en andere expats. Het is geweldig om verschillende 
vriendschappen te hebben en van elkaar te leren.’  \

Mary Ann Acharon: 

Van expat naar Tukker

Over Happy to be in Twente 
‘Happy to be in Twente’, dat valt onder het talentprogramma 
van de Twente Board, heeft als doel de internationalisering 
in Twente te bevorderen en internationale studenten en 
medewerkers te binden aan de regio. Binnen dit project 
werkt World Trade Center Twente samen met Universiteit 
Twente, Saxion Hogeschool, Novel-T, Ondernemend Twente, 
gemeente Enschede en diverse bedrijven. Thales, Demcon, 
Sigmax, Voortman Steel, Vernay, NX Filtration, Movella, VDL 
ETG, Grolsch, HiTec-Power Protection en Micronit hebben 
zich aangesloten. ‘Dat het bedrijfsleven zo nauw betrokken 
is bij dit project toont aan dat het van regionaal belang is 
dat Twente zich verder internationaal ontwikkelt’, vertelt 
projectleider Michelle Ekkelkamp van World Trade Center 
Twente.

Meer info: www.wtctwente.nl

‘�Ik�prijs�me�gelukkig�met�
Nederlandse vrienden én expats’

Industrieplein 1, 7553 LL Hengelo  /   T  074 291 56 04  /  www.wtctwente.nl



ONDERWIJS   /    28

Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Lars Smook

    Saxion-student Joost Disberg: 

‘ ChatGPT is mijn  
persoonlijk assistent’
AI heeft de toekomst, daarover zijn velen het eens. De manier waarop we 
werken en leven verandert ingrijpend. Saxion-student Joost Disberg (19) 
beseft dat maar al te goed. Hij omarmt AI volop en denkt met de hogeschool 
en zijn medestudenten na over hoe we met AI omgaan. ‘De uitdaging is 
ervoor te zorgen dat ons diploma zijn waarde behoudt.’

‘  Ik ben heel benieuwd wat AI 
allemaal nog teweegbrengt’ 

Joost Disberg, student hogeschool Saxion
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Disberg woont in Goor en studeert commerciële economie  
op Saxion. Hij is er tevens lid van de Academieraad,  
het medezeggenschapsorgaan van de academie waar zijn  
studie onder valt. 

Recent werd hem gevraagd om voor het vak ‘grafisch 
communiceren’ een poster voor een horlogebedrijf te ontwerpen. 
‘Er moest een slogan komen, maar ik kon niks pakkends verzinnen’, 
vertelt hij. ‘Ik zette ChatGPT in en voilà: twintig slogans waarvan 
er een aantal heel bruikbaar waren. De kunst is om een optimale 
prompt, dus de opdracht die je aan ChatGPT geeft, te formuleren. 
In zo’n acht zinnen gaf ik info over de doelgroep, de huisstijl en 
het DNA van het bedrijf. Het hielp, ik kreeg een goed cijfer. Ik zet 
ChatGPT dagelijks in als mijn persoonlijk assistent voor dit soort 
opdrachten of verslagen. Veel van mijn medestudenten zijn nog 
een beetje aan het experimenteren met ChatGPT. Ik zie dat er nog 
vaak prompts worden gebruikt die niet het gewenste resultaat 
opleveren. Ik probeer hen daarmee op weg te helpen.’

Omarmen
De student wil met dit voorbeeld maar aangeven dat het niet 
heel ingewikkeld hoeft te zijn om met hulp van ChatGPT je werk 
creatiever en efficiënter te maken. Voor Disberg is AI dagelijkse 
kost. Hij steekt verder vooral veel tijd in de positie van AI in het 
hoger onderwijs. ‘Laat ik vooropstellen dat mijn academie binnen 
Saxion, dat is de School of Commerce en Entrepreneurship (SCE), 
hierin vooroploopt. Ik ben zelf gestart met ChatGPT toen versie 2 
beschikbaar was, dat was begin 2022. Vrij vroeg dus. De houding 
was eerst nog vooral: help, dit willen we niet. Studenten zouden 
plagiaat plegen en zelf niks meer leren. Dat is gelukkig veranderd. 
De houding is nu meer: hoe zetten we ChatGPT zo efficiënt mogelijk 
in? Omarmen dus. Van verbieden is geen sprake meer, omdat de 
docenten inzien dat dat niet te verwezenlijken is.’

Prompt engineer
Disberg noemt de module digital marketing als voorbeeld. 
‘Docenten van mijn academie worden getraind in het gebruik van 
AI. Dit om kennis te maken met de tool en om deze bijvoorbeeld in 
te zetten in digital marketing. Een rapport schrijven? Dat kan je 
bijna volledig door AI laten doen. Dus wat moet je dan wel kunnen 
in je baan van de toekomst? Denk aan de functie van prompt 
engineer, daar praten we dan over. Want laten we eerlijk zijn: we 
leren ook niet meer hoe we een fax moeten versturen. We moeten 
ons daarbij met z’n allen wel realiseren dat de ontwikkelingen 
razendsnel gaan, soms te snel. In de SCE-richtlijnen over AI staat 
bijvoorbeeld nog dat ChatGPT in je bronnenlijst moet staan. 

Maar in de gebruikersvoorwaarden staat dat je zelf eigenaar bent 
van je prompt. Dus dat strookt nog niet met elkaar. De richtlijnen 
gaan vooral over het verantwoording nemen voor je eigen werk, 
voorkomen van plagiaat en de inzet van AI-tools als hulpmiddel, 
niet als vervanger.’

Diploma
Natuurlijk zijn er ook bij Disberg wel eens (ethische) zorgen 
over de stormachtige ontwikkeling van AI. ‘Privacy en 
datagevoeligheid blijven een dingetje. En ik vraag me wel eens 
af wat mijn hogeschooldiploma straks nog waard is. Maar wanneer 
we AI blijven omarmen zoals we nu steeds meer doen op Saxion, 
heb ik daar alle vertrouwen in. Als hogeschool vind ik dat je je 
daarom voortdurend moet afvragen hoe je diploma’s relevant 
blijven en ook hoe je op een goede manier toetst. Die vraag zou 
ons dagelijks moeten bezighouden.’

Zangers
Is Disberg dan zelf volledig ‘bij’ als het gaat om AI? ‘Nee, 
natuurlijk niet’, zegt hij. ‘Als ik zie hoe ze met bepaalde tools 
overleden zangers tot leven wekken en laten optreden… 
ongekend. Of hoe goed beeldgeneratietools al zijn. Het is niet 
meer van echt te onderscheiden. Ik ben heel benieuwd wat het 
allemaal nog teweegbrengt in onze maatschappij. En welke banen 
er dan allemaal verdwijnen en bij komen. Het is erg belangrijk dat 
we daar met het hoger onderwijs in Nederland zoveel mogelijk 
op inspringen.’ \

5 tips
Vijf tips van Joost Disberg voor een succesvolle prompt  
in ChatGPT:
1.  Stel duidelijke vragen: formuleer je vragen  

duidelijk en specifiek.
2.  Geef context: deel relevante informatie over het 

onderwerp van je vraag en leg (vak)termen uit.
3.  Onthoud ‘If you put shit in, you get shit out’: bij een 

algemene en open vraag kan je een algemeen en open 
antwoord verwachten.

4.  Controleer: als je informatie van ChatGPT gebruikt, 
verifieer dan altijd of het correct en betrouwbaar is.

5.  Geef niet op: het kan best even wennen zijn om ChatGPT 
te gebruiken. Blijf proberen en het zal voor je werken.

Locatie Enschede  /  M. H. Tromplaan 28, 7513 AB Enschede  /  T 088 019 88 88  /  www.saxion.nl

    Saxion-student Joost Disberg: 

‘ ChatGPT is mijn  
persoonlijk assistent’

‘�Mijn�academie�is�al�ver�in�het�
omarmen�van�AI�in�het�onderwijs’�
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INN gesprek

Nederlandse gemeenten 
onder de loep door ethisch 
hacker Koen van Hove

Ethisch hacker Koen van Hove, deeltijd promovendus 
op Universiteit Twente en vrijwilliger bij Dutch 
Institute for Vulnerability Disclosure (DIVD), werkte 
afgelopen jaar aan een uniek project. Koen bracht 
beveiligingslekken bij gemeenten in kaart en 
adviseerde over het oplossen ervan. Zijn werk kreeg 
veel media-aandacht en leidde tot vragen in de lokale 
politiek. Koen blikt terug op deze bijzondere periode.
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Allereerst naar het onderzoek van 
Koen. ‘Veel gemeenten reageren traag 
of niet adequaat op meldingen over 
beveiligingslekken’, legt hij uit, ‘de 
zogeheten Coordinated Vulnerability 
Disclosures (CVD-meldingen). Deze 
worden vaak gedaan door ethisch hackers 
zoals ikzelf, die zo het internet veiliger 
willen maken. Dit proces is de laatste jaren 
wel verbeterd, maar er blijft nog steeds 
een wereld te winnen voor de gemeenten. 
We namen daarom 114 Nederlandse 
gemeenten onder de loep.’

Optimisme
Tussen 30 augustus 2022 en 23 februari 
2023 meldde Koen een beveiligingslek in 
veelgebruikte software bij gemeenten. 
Waar dat kon, maakte hij gebruik van de 
CVD-procedure op de website van de 
gemeenten. In totaal nam hij contact op 
met 114 Nederlandse gemeenten.

Het ging hierbij om een beveiligingslek 
die het mogelijk maakte om via door 
gemeenten gebruikte infrastructuur 
e-mails te versturen die niet te 
onderscheiden zijn van legitieme 
gemeentelijke correspondentie.

Er werd van 89 gemeenten bijgehouden 
of het probleem werd opgelost. Van deze 
89 benaderde gemeenten reageerden 
44 gemeenten niet binnen 90 dagen, de 
standaard termijn. Bij 49 van de reagerende 
gemeenten bleek het probleem niet 
opgelost te zijn. Bij 10 gemeenten werd het 
beveiligingslek opgelost, maar dit werd niet 
teruggekoppeld aan de melder. Koen: ‘Toch 
is er reden voor optimisme, want er waren 
wel degelijk gemeenten die proactief op de 
meldingen reageerden. Bij 19 gemeenten 
werd de melding adequaat behandeld en 
werd er ook gereageerd op de melding.’

Uitdagingen
volgens Koen waren er tijdens het 
meldingsproces uitdagingen. ‘Denk 
aan niet-functionerende formulieren 

en e-mailadressen, en verwarrende 
meldmethoden. Opvallend was ook 
dat veel meldingsformulieren alleen 
toegankelijk waren na een inlog via DigiD. 
Dat maakt anonieme melding onmogelijk. 
Daarnaast viel ook op dat bij 11 van 
de 114 een geautomatiseerd proces 
startte na de melding. Hierbij werden 
persoonsgegevens zoals geboortedatum, 
huwelijksdatum, financiële staat, 
verblijfsvergunning van zowel de 
melder als partner, ouders en kinderen, 
opgevraagd. Dit gebeurde zonder dat 
de verantwoordelijken bij de gemeenten 
hiervan op de hoogte waren.’

Verplichte openbaring
Op 1 januari 2019 heeft de overheid de 
Baseline Informatiebeveiliging Overheid 
(BIO) ingevoerd, waarin het hebben en 
openbaar maken van een procedure voor 
het melden van beveiligingsproblemen 
(CVD-procedure) verplicht is. Het 
onderzoek wijst uit dat er ruimte is voor 
verbetering, aangezien meer dan de helft 
(60) van de 114 aangeschreven gemeenten 
nog geen duidelijke CVD-procedure heeft 
gepubliceerd of handhaaft.

Het belang van meldingen via het CVD-
systeem voor gemeenten is evident, 
zoals geïllustreerd in 2020 tijdens een 
ransomware-aanval op gemeente Hof van 
Twente. ‘Vrijwilligers die deze meldingen 
doen, zijn niet wettelijk verplicht dit te 
melden, maar zetten zich in vanwege 
hun bewustzijn van de betekenis ervan’, 
vertelt Koen. ‘Daarom is het cruciaal 
om de drempel voor het doen van deze 
meldingen zo laag mogelijk te maken.  
Dit kan worden bereikt door een duidelijke 
en toegankelijke meldingsprocedure op 
de gemeentewebsites te publiceren, bij 
voorkeur ook anoniem en zonder onnodige 
persoonsgegevens op te vragen.’

Brandjes
Nu de ‘storm’ rondom zijn opzienbarende 
onderzoek enigszins is gaan liggen, 

blikt Koen terug op de resultaten en het 
proces. ‘Ethische hackers als ikzelf zijn 
goedwillende mensen die het internet 
veilig willen houden’, zegt hij. ‘Binnen het 
DIVD proberen we met 150 man bestaande 
beveiligingslekken in software op te lossen. 
Ik zie ons als de vrijwillige brandweer. We 
gaan op zoek naar een brandje en proberen 
het te blussen. Daarbij is het zo dat grote 
bedrijven mogelijkheden hebben om 
mensen aan te stellen voor cyberveiligheid, 
maar de bakker op de hoek niet. Ook kleine 
ondernemers willen we helpen.’

Mediahype
De media-aandacht die zijn onderzoek 
teweegbracht, was volgens Koen 
best overweldigend. ‘NOS, Tweakers, 
Binnenlands Bestuur... Ook de IBD, 
dat is de informatiebeveiligingsdienst 
van de Nederlandse gemeenten, deed 
er een persbericht over uit. Ik werd 
door hen bovendien gevraagd om een 
webinar hierover te houden voor 120 
gemeenteambtenaren. De aandacht was 
vrij groot en ook daar deed ik het voor.’

Uiteindelijk was de aandacht zelf niet 
het doel voor Koen. Hij hoopt vooral dat 
de situatie verbetert. De eerste stappen 
lijken gezet. ‘In een aantal gemeenteraden 
zijn vragen gesteld aan de wethouder 
over mijn onderzoek. Dat was in ieder 
geval in Utrecht, Hilversum en Wijchen 
het geval. Ook hebben Amsterdam en 
Utrecht mijn werk meegenomen in de 
evaluatie van hun beleid. Van andere 
gemeenten, bijvoorbeeld Noordwijk, weet 
ik dat ze de NOS-berichtgeving zagen en 
ons lieten weten hier werk van te maken. 
Het is al met al erg fijn dat dit nu in de 
belangstelling staat. Een onderzoek 
doen is één, maar dat er iets mee wordt 
gedaan is twee. Je wilt niet dat het in 
een lade belandt. Ik geloof erin dat er 
beleidsaanpassingen volgen en dat de 
342 gemeenten in Nederland dit beter 
afstemmen. Op die manier houden we 
online Nederland een stukje veiliger.’ \

‘ Er is optimisme, want er waren gemeenten 
die proactief op de meldingen reageerden’
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Vuilniswagens rijden de optimale 
route, dankzij een wiskundig 
model van de universiteit

Want, zo benadrukken directeur-bestuurder Charles Vinke en 
manager bedrijfsbureau en materieel Remco Vriesema van  
Twente Milieu, de routeplanners van de afvalinzamelaar hádden 
hun routes al goed op orde. ‘Onze intuïtie zei, ‘we doen het goed, 
maar zéker weten doen we dat niet’’, legt Charles uit. ‘Daarom 
heb ik professor Richard Boucherie van Universiteit Twente om 
hulp gevraagd.’ Richard is hoogleraar Stochastische Operations 
Research en voorzitter van Data Science & AI Lab en MKB Datalab 
Oost-Nederland, die ‘operations research’ en artificial intelligence 
(AI) inzetten om data-georiënteerde vragen te beantwoorden. 
Daarbij werken ze samen met regionale bedrijven en organisaties 
zoals AI-Hub Oost-Nederland. MKB Datalab-Oost is een initiatief van 
AI-hub Oost-Nederland, waarvan Universiteit Twente en Radboud 
Universiteit partners zijn.

Blij verrast
De professor was blij verrast met de onderzoeksvraag die Charles 
namens Twente Milieu bij hem en zijn collega’s neerlegde. ‘Een 
dergelijke vraag geeft aan dat ze als bedrijf goed bezig zijn. Dat 
ze vooroplopen. Iets dat in de loop van het traject ook werd 
bevestigd’, zegt Richard. Twente Milieu had niet alleen een vraag, 
maar stond ook open voor vraagverheldering van Universiteit 
Twente, merkte de professor. ‘Onze onderzoekers Maik Overmars 
en Matthias Walter hadden al snel door dat achter de centrale 
onderzoeksvraag meerdere componenten zaten, zoals de optimale 
verdeling van vuilnisophaaldagen over de wijken om met zo min 
mogelijk vuilniswagens toe te kunnen en de kortste rijroutes voor 
vuilniswagens binnen een wijk.’ Remco: ‘Ze werkten veel samen met 
onze ervaren medewerkers Raymond Degenhart en Jos Smook,  
die in dit onderzoek de rol van projectleider hadden.’

Invloed
Voor het maken van een efficiënte route hebben planners 
te maken met externe factoren. Zo gelden er per gemeente 

verschillende restricties, omdat niet elke gemeente hetzelfde 
afvalinzamelingsbeleid heeft. ‘Daarnaast werkt Twente Milieu 
met twee soorten voertuigen, die ieder hun eigen mogelijkheden 
en onmogelijkheden hebben: achterladers (vuilniswagens waar 
de minicontainer aan de achterkant wordt geleegd) en zijladers 
(wagens met een robotarm aan de zijkant). Een zijlader kan aan 
slechts één kant van de straat tegelijk containers legen en in  
nauwe straten kunnen de Twente Milieu-vuilniswagens niet altijd  
de bocht halen’, zegt Richard. 

Daar komt nog bij dat iedere afvalstroom met een andere 
frequentie wordt ingezameld door Twente Milieu: ‘Groente-,  
fruit- en tuinafval (gft) halen we met regelmaat op, terwijl bij diftar-
containers, waarvoor inwoners per lediging betalen, het aantal 
containers dat aan de weg wordt gezet telkens anders is. Allemaal 
zaken die invloed hebben op onze planning’, zegt Remco. Richard 
voegt toe: ‘Het enorme aantal minicontainers, veelal meerdere voor 
verschillende soorten afval per adres, maakt het uitdokteren van 
ideale routes extreem uitdagend.’

Operations research en AI-methoden
Universiteit Twente ontwikkelde een uniek model, dat via 
algoritmes de optimale route berekent voor de chauffeurs. Richard: 
‘Het fundament is een geautomatiseerde kaart, op basis van 
OpenStreetMap. Daaraan hebben we met behulp van data science 
en AI de database van Twente Milieu gekoppeld. Zo kun je per adres 
zien welke minicontainers er zijn, maar ook welke ophaaldagen er 

Iedere inwoner van Twente kent ze: de vrachtwagens van afvalinzamelaar Twente Milieu die door de  
straten rijden om de groene, oranje of grijze minicontainer te legen. Om ervoor te zorgen dat de vuilniswagens  
de jaarlijks vijf miljoen minicontainers zo efficiënt mogelijk legen, is een perfecte routeplanning nodig.  
Daarvoor schakelde Twente Milieu een onderzoeksteam van Universiteit Twente in. Een vruchtbare 
samenwerking, die door praktijkonderzoek, data en algoritmes nóg betere inzamelroutes opleverde. 

‘ Een co-creatie van  
wetenschap�en�praktijk’

Tekst Arjan Dijkema  /  Fotografie Lars Smook
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gelden en om welke typen afval het gaat. Door gebruik te maken 
van state-of-the-art inzichten uit ‘operations research’ hebben we 
vervolgens een wiskundig algoritme ontwikkeld om binnen redelijke 
rekentijd de beste route door een wijk te vinden. We kunnen ook 
data aanpassen, weghalen of toevoegen. Het algoritme berekent 
dan automatisch opnieuw de optimale routes.’

Toets in de praktijk
De theoretisch ideale routes zijn in de praktijk getoetst.  
‘We hebben de bestaande routes, zo’n duizend in totaal,  
vergeleken met de optimale routes die ons wiskundig algoritme 
berekende’, zegt Richard. Onderzoeker Maik ging meerdere keren 
mee op de vuilniswagen. Door het onderzoek kunnen achterladers 
van Twente Milieu nu tien procent minder kilometers rijden en 
zijladers vijf procent. ‘Samen zijn we heel dicht bij optimale routes 
gekomen. Er kan zelfs een vuilnisauto minder per dag worden 
ingezet. Een ander voordeel is dat medewerkers daardoor ook 
makkelijker en beter in te plannen zijn.’

Meer inzichten
Remco is blij met de bevestiging die het onderzoek opleverde. 
‘Onze routeplanning was al goed en het onderzoek heeft ons 
inzichten gegeven om die nog verder te optimaliseren. Daarnaast 
hebben onze planners dankzij de kaart nu een startpunt als er in 
de toekomst een nieuwe wijk komt of een aanpassing in een route 
komt.’ Richard vult aan: ‘Een planner moet nog steeds kijken of 
een in theorie ideale route ook daadwerkelijk in de praktijk ideaal 
is; ons model is een beslissingsondersteunend systeem. Mens en 
algoritme komen sámen tot een betere oplossing. Onze oplossing 
is niet alleen toepasbaar voor Twente Milieu, maar voor alle 
afvalinzamelaars van Nederland.’

Wetenschappelijk artikel
Terugblikkend kijkt Richard met veel plezier en enthousiasme 
terug op de samenwerking met Twente Milieu. ‘Het traject is 
een prachtig voorbeeld van hoe co-creatie van wetenschap en 
uitvoering inzicht geeft in praktische vraagstukken. Van CEO tot 
vuilniswagenchauffeur en van planner tot onderzoeker bracht 
iedereen in dit project zijn kennis en expertise in. Niet alleen is een 
oplossing voor Twente Milieu opgeleverd, over het wiskundig model 
hebben we ook een wetenschappelijk artikel geschreven.’  \

‘ Mens en algoritme komen  
sámen tot een betere oplossing’

Postbus 1026, 7301 BG Apeldoorn  /  T 088 667 01 00  /  www.oostnl.nl

AI-hub Oost-Nederland 
MKB Datalab-Oost is een initiatief van AI-hub  
Oost-Nederland-partners Universiteit Twente en  
Radboud Universiteit. In AI-hub Oost-Nederland werken 
ondernemers, kennisinstellingen en overheden in de  
regio samen aan AI-toepassingen voor een duurzamer en  
gezonder leven. Oost NL is een van de initiatiefnemers van  
AI-hub Oost-Nederland. Meer informatie over AI-hub  
Oost-Nederland vind je op www.aihub-oost.nl. Meer 
informatie over het MKB Datalab Oost is te lezen op:  
www.aihub-oost.nl/mkb-datalab-oost.
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Deborah Nas

‘  Niet iedereen 
ziet de kansen en 
mogelijkheden van AI’

Deborah Nas
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Aan dit artikel kwam 
geen journalist te pas

‘Dat begon met een interview via Zoom, 
in plaats van op locatie. Het was vroeg op 
de ochtend en ik had nog geen make-up 
op, maar met de functie ‘touch up my 
appearance’ zag ik er met één muisklik 
stralend uit. Nog even een virtuele 
achtergrond erachter in plaats van mijn 
huiselijke rommeltjes en het online plaatje 
was compleet’, vertelt Mirjam. ‘Toen we 
het gesprek begonnen, attendeerde 
Zoom ons uit zichzelf op een nieuwe 
functie. Toeval bestaat niet… Die nieuwe 
functie bleek de ‘AI Companion’ te zijn, 
oftewel een assistent die werkt op basis 
van kunstmatige intelligentie. Waar je 
voorheen al een opname van je Zoom-
meeting kon maken, om die later nog 
eens terug te kijken, kan Zoom nu ook 
een transcript maken van de meeting. 
Én tijdens de meeting kun je de AI 
Companion vragen stellen. Voor het 
antwoord put hij dan uit het transcript. 
Jammer genoeg sprak de Companion 
nog geen Nederlands. Aantekeningen 
maken lukte hem dus niet.’

De aantekeningen die Mirjam dan maar 
zelf maakte, ‘voerde’ ze na het interview 
aan ChatGPT, de online chatbot die 
kan schrijven. Als ‘prompt’, oftewel 
vraag/opdracht voor de robot, voerde 
ze in: ‘Schrijf een interview voor een 
zakelijk magazine, op basis van deze 
aantekeningen. De geïnterviewde is 
Deborah Nas’. Onaffe zinnen, tikfouten en 
afkortingen liet ze gewoon in haar input 
staan. Het resultaat was het artikel 
dat je hierna leest. 

Al was de hand van de redacteur nog wel 
nodig voordat het verhaal INN’twente 
-waardig was. 

‘In de versie die ChatGPT schreef, stonden 
sommige zinnen op gekke plekken. Aan 
het begin van de tekst was bijvoorbeeld 
uitgelegd wat het beroep van Deborah 
was, maar halverwege de tekst kwam 
ineens nog een andere functie van haar 
om de hoek kijken. Ook had mijn robot-
collega het één en ander verzónnen over 
de geïnterviewde. Bijvoorbeeld: dat 
‘Deborah vastberaden is de toekomst vorm 
te geven’. Beetje megalomaan en zeker 
niet iets dat Deborah zelf zou zeggen’, 
zegt Mirjam. ‘Dat weet ik dan weer, omdat 
ík – in tegenstalling tot ChatGPT - een uur 
lang met haar heb gesproken.’ 

Moraal van het verhaal: ‘AI is voorlopig 
een handige assistent, maar mensen 
begrijpen, doorgronden, hun verhaal 
optekenen én checken of het klopt wat 
er staat, daar hebben we nu nog 
journalisten voor nodig’. >

Mirjam van Huet, hoofdredacteur INN’twente

Aan dit artikel kwam geen journalist te pas… Ok, dat is overdreven, 
maar hoofdredacteur Mirjam van Huet heeft haar inzet geminimaliseerd; 
ze heeft technologie en in het bijzonder artificial intelligence (AI) zo veel 
mogelijk het werk laten doen. 
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‘Technologie en innovatie lopen 
als een rode draad door mijn werk’, 
vertelt Deborah. ‘Dat betekent dat 
mijn expertise niet op één specifieke 
technologie zit. Ik verdiep me in: 
wat betekent een technologie straks 
voor mensen, in hun leven, in de 
maatschappij, in de industrie of in 
een bepaalde sector? Daarbij kijk 
ik naar opkomende technologieën. 
AI is daarin een hoofdthema, maar 
bijvoorbeeld ook kwantumtechnologie. 
Ik ben deeltijdhoogleraar in 
Delft, ben geregeld als spreker bij 
bijeenkomsten, begeleid start-ups 
en zit in de investeringscommissie 
van InnovationQuarter, de regionale 
ontwikkelingsmaatschappij van 
Zuid-Holland.’

AI: voorbij laten gaan,  
is geen optie
Die start-ups die hebben volgens 
Deborah een belangrijke rol als het 
gaat om het implementeren van AI in 
de maatschappij. 

Wat is artificial intelligence (AI)? 
En hoe kan het bedrijfsleven 
er zijn voordeel mee doen? In 
dit interview vertelt Deborah 
Nas, expert op het gebied van 
technologie en innovatie, over 
de kansen van kunstmatige 
intelligentie én hoe bedrijven die 
kansen nogal eens mislopen. 

‘ Diversiteit is essentieel 
voor succesvolle inzet 
van technologie’

‘ Technologie en 
innovatie lopen als 
een rode draad door 
mijn werk’

Deborah Nas on stage bij Amsterdam Business Forum 2022.

Fotografie: Nathan Reinds
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Veel innovatie komt niet van gevestigde 
bedrijven, maar van start-ups en andere 
vooruitstrevende initiatieven. Neem 
bijvoorbeeld de Hyperloop, waar ik 
commissaris ben. Deze start-up werkt 
aan een hogesnelheidstransportsysteem 
dat mensen en goederen met snelheden 
van 500 tot 700 kilometer per uur via een 
buizenstelsel over land kan vervoeren. In 
vergelijking met een vliegtuig is slechts 10 
procent energie nodig. Rond 2030 hopen 
we de eerste pilots te kunnen uitvoeren.’
 
‘De toekomst’ geeft  
positieve energie
‘Wat ik doe, maakt positieve energie 
los bij mensen’, merkt Deborah op. ‘De 
teams waarmee ik werk, zijn bezig met 
de toekomst en met mogelijkheden. 
Omdat we het hebben over toekomstige 
ontwikkelingen, heeft niemand de 
absolute waarheid en zijn er dus geen 
harde 'waar of niet waar'-antwoorden. 
Daardoor hebben we heel andere 
gesprekken dan mensen die keuzes en 
ideeën baseren op het verleden.’
‘Maar’, zegt Deborah, ‘niet iedereen ziet 
de kansen en mogelijkheden van AI en 
niet iedereen omarmt ze. Ze benadrukt 
dan ook dat het vaak niet de technologie 
is die de beperkende factor vormt, 
maar het gedrag van mensen. ‘Om de 
kansen te kunnen pakken, moet je de 
technologie omarmen en openstaan 
voor verandering.’ Als voorbeeld neemt 
Deborah de AI Companion die Zoom ons 
aan het begin van ons gesprek enthousiast 
heeft voorgesteld. ‘Wij wilden het direct 
uitproberen en toen werkte het niet. Het 
overgrote deel van de mensen probeert 
het echter niet eens. En van die paar die 
het wel proberen, knappen de meesten af 
omdat het niet direct werkt.’

Deborah benoemt de generatiekloof als 
cruciaal obstakel voor de acceptatie van 
nieuwe technologieën. Ze legt uit: ‘Hoe 

ouder en ervarener je wordt in 
onze maatschappij en binnen organisaties, 
des te hoger je in de hiërarchie stijgt 
en des te meer invloed je hebt op 
besluitvorming. Maar dit gaat vaak 
gepaard met vastzitten in je eigen 
referentiekader. De jongere generatie 
die in een andere tijd is opgegroeid, 
met andere sociale conventies en 
technologieën, heeft vaak weinig inbreng 
in organisaties, omdat ze onderaan 
beginnen. Ik pleit ervoor dat organisaties 
meer luisteren naar jonge mensen.’

Diversiteit als  
essentiële succesfactor 
Diversiteit is volgens Deborah van 
groot belang als het gaat om 
de ontwikkeling en toepassing 
van technologie. ‘Diversiteit in 
levensopvattingen, leeftijd, geslacht, 
opleidingsniveau en sociaaleconomische 
klasse is van essentieel belang voor 
succesvolle inzet van technologie.’

Niet alleen omdat bijvoorbeeld jonge 
mensen meer thuis zijn in technologie en 

de voordelen die het met zich meebrengt, 
ook omdat voor goed werkende AI-
algoritmes diversiteit onmisbaar is. 
‘Er zijn voorbeelden bekend van 
technologie voor gezichtsherkenning, 
die veel minder goed bleek te werken 
voor mensen met een donkere huidskleur 
en voor vrouwen. Simpelweg omdat de 
ontwikkelaars, veelal teams van jonge 
blanke mannen, zich niet realiseerden 
dat de trainingsdata vooral afbeeldingen 
van blanke mannen bevatte.’

Bewustwording en verandering
Met haar presentaties probeert 
Deborah mensen wakker te schudden. 
‘Op een congres heb ik vaak een halfuur 
of drie kwartier om te spreken. In de 
zaal zitten dan vele ondernemers en 
bestuurders. Dat halfuur heb ik – mits 
ik het interessant breng – hun volledige 
aandacht. Dat draagt enorm veel bij 
aan de bewustwording omtrent nieuwe 
technologieën en hoe we daar als mens op 
reageren. Hoe vaak neemt een bestuurder 
nou zo lang de tijd om na te denken over 
hoe hij of zij aankijkt tegen technologie?’  \

‘Ik pleit ervoor dat organisaties 
meer luisteren naar jonge mensen’ 
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De directie van Eqib ging er afgelopen jaar eens goed voor zitten. 
De centrale vraag: zijn we goed georganiseerd? ‘We hebben 
een toekomstvisie opgesteld met als scope 2026’, vertelt Joost 
Olde Weghuis, managing director en mede-eigenaar bij Eqib. 
‘We zijn de laatste jaren flink gegroeid en daarom was deze stap 
belangrijk. Conclusie was dat om onze klanten nog beter te kunnen 
ondersteunen, de dienstverlening van onze divisies Interim People 
en Carecruit beter geïntegreerd kon worden binnen Eqib | The Human 
Factor. Op die manier kunnen we nog slagvaardiger en efficiënter 
werken.’ Daarom wordt Carecruit per 1 januari 2024 Eqib | Zorg  
en Welzijn.

Duidelijk
Eqib bouwde in de afgelopen twintig jaar een sterk merk in 
Twente op. Het klantenbestand liegt er niet om. Denk aan grote 
namen als Bolletje, Medisch Spectrum Twente (MST), Universiteit 
Twente, Johma en van Merksteijn. Eqib wordt ingeschakeld 
voor werving en selectie, HR- en organisatieadvies en flexibele 
personeelsoplossingen. Zorgorganisaties zoals MST, maar ook 
Liberein en Twentse Zorgcentra, zaten daardoor zowel met Eqib 
als Carecruit om tafel. Carecruit helpt hen met het vinden van het 
juiste (zorg)talent. 

‘Voor dit soort bestaande klanten, maar ook voor nieuwe klanten, 
maken we het nu duidelijker’, vertelt Pascal van Harselaar van 
Carecruit. ‘Een ‘single point of contact’, zoals dat heet. We hebben 
onze klanten zoveel mogelijk meegenomen in dit proces en ze zijn 
zonder uitzondering positief. Voor hen is het natuurlijk fijner om 
met één contactpersoon te schakelen, zowel voor bijvoorbeeld 
zorgvacatures als HR-ondersteuning.’ Joost vult aan: ‘Zorgmensen 
willen het liefst met zorgmensen praten. De specialistische kennis 
blijft gewaarborgd binnen deze nieuwe business unit.’

Plaatje compleet
Carecruit bestaat zoals genoemd inmiddels een jaar of twee. 
De groei die als zusterbedrijf van Eqib werd doorgemaakt was 
gezond en snel. Waarom dan nu al deze stap? ‘We merkten met 
z’n allen dat Eqib in al die jaren een grote en bekende naam is 
geworden in Twente’, vertelt Pascal. ‘Dankzij deze krachtenbundeling 
wordt ons bereik veel groter. En vooral: dankzij de fullservice 
HR-dienstverlening kunnen we onze klanten nog beter van dienst 
zijn. Met HR-advies, coaching, organisatiestructuuradvies en 
leiderschapstrajecten wordt onze dienstverlener breder. We kunnen 
onze klanten op inhoud straks nog meer bieden en we blijven 
natuurlijk experts op zorg en welzijn. Door de naam Eqib komen we 
eerder binnen, ook bij nieuwe klanten. Ons verhaal is dan makkelijker 
uitlegbaar. Bovendien zijn we als kleine tak nog relatief kwetsbaar. 
Met de samenwerking op het gebied van ondersteuning en marketing 
kunnen we efficiënter en sneller werken. Onze slagkracht is als 
onderdeel van de Eqib-familie veel groter.’

Joost sluit af: ‘Eqib blijft een Twents bedrijf met sterke wortels in 
de regio. Tegelijkertijd zijn we trots op onze verdere groei richting 
Noordoost-Nederland, met vestigingen in Deventer en Zwolle. 
Met de integratie van Interim People en Carecruit gaan we er met 
z’n allen iets moois van maken.’  \

‘ We worden een volwaardig 
onderdeel van de Eqib-familie’

Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Lars Smook

Eqib en Carecruit 
bundelen krachten
Eqib | The Human Factor, de fullservice HR businesspartner uit Twente, 
bestaat twintig jaar. Het jubileumjaar wordt gekenmerkt door een 
belangrijke herijking van de organisatie. Dat betekent onder meer dat 
zorglabel Carecruit volledig wordt geïntegreerd in Eqib. ‘Carecruit is in 
twee jaar tijd enorm gegroeid en met deze samenvoeging sluiten we nog 
beter aan op de wensen en behoeften van onze klanten.’
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‘�We�blijven�een�hecht,� 
Twents�bedrijf�met�sterke�
wortels in de regio’

Eqib en Carecruit 
bundelen krachten

Eqib Executive Search
De nieuwe business units van Eqib op een rijtje:
•  Eqib | Recruitment, algemene werving en selectie met 

specialistische teams op onder andere Staf & Management, 
Finance, Techniek en IT

•  Eqib | Mens & Organisatie, HR- en Organisatieontwikkeling
•  Eqib | Interim, flexibele personeelsoplossingen zoals 

interim, detachering en zzp’ers, voorheen Interim People
•  Eqib | Zorg & Welzijn, specialistische recruitment binnen 

zorg en welzijn, voorheen Carecruit
•  Eqib Executive Search, recruitment & headhunting voor 

functies op management- en directiveniveau (executive 
level)

De laatstgenoemde tak in het lijstje hierboven is nieuw 
binnen Eqib als volwaardige business unit. ‘We zijn nu ook 
al wel regelmatig bezig met headhunten voor bestuurs- en 
directiefuncties, maar we gaan dit onderdeel duidelijker in 
de markt zetten’, aldus Joost. ‘Executive Search vergt iets 
anders dan een meer gangbaar wervingsproces. Er wordt 
meer senioriteit gevraagd van je recruiters. De gespreksstof 
is anders. Het zijn vaak trajecten waar ook assessments 
een prominenter onderdeel van uitmaken. De afgelopen 
tijd vulden we al management- en directiefuncties in bij 
bijvoorbeeld de KIS Group, Cogas, ROC van Twente, Johma, 
Universiteit Twente en Roessingh Revalidatietechniek. We 
hopen soortgelijke trajecten vaker te gaan doen.’

Joost Olde Weghuis (Eqib) en Pascal van Harselaar (Carecruit)

Hazenweg 60, 7556 BM Hengelo  /  T 074 349 40 74  /  www.eqib.nl
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Tekst Veertje Heemstra  /  Fotografie Lars Smook

Doordacht digitaliseren nu de technologie razendsnel gaat 

Endoor en ROC van Twente 
wegen plussen en minnen af 
om AI optimaal in te zetten 
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Een leven lang ontwikkelen, dat is het uitgangspunt van Endoor, onderdeel van ROC van Twente. Met een samenleving én 
arbeidsmarkt die steeds meer en sneller digitaliseren, is dat aan de orde van de dag, weet ook Arjan Bieleveldt (adviseur 
bedrijfsopleidingen Endoor). Meegaan in die veranderingen, op een weloverwogen en doordachte manier, speelt 
volop bij ROC van Twente. Want hoe ga je om met al die technologische ontwikkelingen, zoals AI? En hoe haal je er het 
optimale uit? Daarover gingen we in gesprek met Paulo Moekotte (beleidsadviseur onderwijs en kwaliteitszorg ROC) en 
Bas Heerink (adviseur Educatieve Technologie & ICT ROC)

Gieterij 200, 7553 VZ Hengelo  /  www.endoor.nl

‘Zowel beroepsmatig als persoonlijk het beste halen uit de nieuwste 
technologie, begint bij weten hoe het werkt en wat het voor je kan 
betekenen’, trapt Paulo af. ‘Alleen zo krijg je antwoord op de vraag 
hoe je het bewust optimaal inzet. Dat vraagt om voldoende kennis, 
kritisch kijken en bekwaamheid – oftewel digitale geletterdheid 
- om met veranderingen om te gaan. Essentieel om de toekomst 
vorm te geven, want technologische ontwikkelingen, zoals AI, zullen 
blijven. Het gaat erom dat je in staat bent om mee te veranderen.’ 
Bas vult aan: ‘En er niet bang voor bent. Een mooie quote vind ik 
‘AI will not replace you, but someone using AI will’. Dus hebben 
we straks geen werk meer omdat de technologie ons inhaalt? Dat 
valt wel mee. Maar meegaan is wel nodig. Daarom gaan wij daar 
als school zijnde ook op in, om onze studenten die toekomstvisie 
te bieden. Want AI gaat er zijn en blijven, dus hoe leren wij de 
werkenden van morgen om dat op een goede manier in te zetten?’ 

Doordacht digitaliseren
‘Met het Edulab – waar ik werk – ondersteunen we alle docenten 
om techniek in te zetten en zo didactisch te versterken’, vertelt 
Bas. ‘Vanuit alle hoeken krijgen we nu steeds vaker aanvragen om 
iets te komen vertellen over de mogelijkheden van AI. Daarin vind 
ik het vooral belangrijk dat we het gesprek op gang brengen. Wat 
merk je zelf al van de ontwikkelingen en hoe sta je erin? Zij zijn 
toch degenen die in de klas staan, die het in de praktijk meemaken 
en kunnen gaan toepassen. De meningen zijn nog heel wisselend, 
docenten zijn terughoudend of willen er vol voor gaan. Maar de 
kunst is de middenweg: AI is niet alleen maar een bedreiging of 
een grote kans. Het is bepalen welke aspecten bijdragen en hoe 
we dat als organisatie weloverwogen gebruiken. We willen het 
niet hypen, maar de plussen en minnen goed afwegen. Gelukkig 
is er dus wel nieuwsgierigheid naar dit onderwerp, daar begint 

het pad naar adoptie natuurlijk mee.’ Paulo gaat verder: ‘zo’n 
adoptieproces van bijvoorbeeld AI moet je uitbalanceren, het gaat 
er niet alleen om wat er in het MT-torentje gebeurt, maar ook wat 
er op de werkvloer speelt. Misschien wel juist om dat laatste. Want 
technologie speelt een belangrijke rol in het bevorderen van de 
kwaliteit van het onderwijs. Het kan onderwijs verrijken, efficiënter 
en effectiever maken. De mogelijkheden van AI en bijvoorbeeld 
ChatGPT zijn eindeloos. Enige nuance is daarbij wel belangrijk. 
Want voordat je als organisatie vol op een ontwikkeling inhaakt, 
moet je scherp hebben wat het doel is. Technologie heeft altijd 
al een indrukwekkende snelheid gehad, de kunst is doordacht 
digitaliseren. Het is dus ook een bewuste keuze van ons om eerst te 
vertragen en te zorgen dat de basis klopt: weten wat het voor onze 
organisatie, de docent én student betekent.’

Stilstaan of samenwerken?
‘De grootste valkuil is het zien van technologie als enkel een 
hulpmiddel’, concludeert Bas. ‘Het is vaak geen core business, 
dus men doet het er een beetje naast. Maar overal – zowel in het 
onderwijs als in het bedrijfsleven – wordt digitaliseren inmiddels 
zo groot dat het prominenter op de agenda zou moeten staan.’ 
Paulo vult aan: ‘het heeft een transformatieve werking en AI is echt 
een partner. Net zoals een collega waarmee je spart of die taken 
van je overneemt. Hier zit vaak nog de crux: op een goede manier 
gaan samenwerken met technologie. Ermee verbinden en erop 
vertrouwen, zonder dat je bang bent dat het de overhand krijgt. 
Voor onze docenten, maar eigenlijk binnen alle beroepen, is dit een 
van de belangrijkste ontwikkelingen van deze tijd.’ 

Arjan sluit af: ‘En dat is precies de connectie die we als ROC en 
Endoor hebben. Begeleiden in veranderingen voor (aanstaande) 
werkenden en werkzoekenden. Ze meenemen in dat adoptieproces 
van nieuwe technologieën, kennis delen en ze al lerende 
voorbereiden op de uitdagingen van morgen!’  \

‘ AI moet niet gehyped worden, 
het is kansen en risico’s afwegen’ 
Bas

‘ Technologische verandering 
vraagt�om�kennis,�kritisch�kijken�
en bekwaamheid’ 
Paulo
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Universiteit Twente benut 
kansen AI én is zich bewust 
van risico’s

AI, zoals de tool ChatGPT, biedt mogelijkheden. Reden tot  
paniek over de razendsnelle ontwikkeling ervan is er niet,  
volgens hoogleraar Kim Schildkamp en Educational Consultant 
Robin van Emmerloot van de UT. Het kan juist een hulpmiddel  
zijn in onderwijs en onderzoek. Belangrijk is om docenten goed  
op te leiden zodat zij én hun studenten leren hoe je AI voor je  
laat werken. De menselijke factor blijft daarbij onmisbaar, net  
als een kritische blik. Zo is AI niet foutloos én dreigt er een  
risico op kansenongelijkheid bij studenten.

AI-vaardigheden
De opkomst van ChatGPT slingerde in sneltreinvaart de discussie 
aan rondom de ontwikkeling van AI. Kim Schildkamp, hoogleraar 
binnen de vakgroep Docentontwikkeling, schrok niet van de 
grootschalige intrede van het programma: ‘We zijn bij de UT al 
langer bezig met het onderwerp. Ik snap de commotie, maar 
volgens mij is de vraag vooral: hoe gaan we het gebruiken om  
het onderwijs te verrijken?’ 

Ook volgens Robin van Emmerloot, Educational Consultant binnen 
het Center of Expertise in Learning and Teaching, is grote onrust 
overdreven: ‘Deze vorm van intelligentie blijft kunstmatig en dit 
soort tools zijn beslist niet foutloos. We hoeven dus niet bang te zijn 
dat er straks geen inspanning van de student meer nodig is om een 
diploma te halen. Er liggen juist uitdagingen voor student en  
docent om te kijken hoe dit soort tools kunnen helpen: welke  
AI-vaardigheden heeft iemand nodig in een AI-maatschappij?’ 

Hulpmiddel
Het gebruik van AI vraagt dus om een kritische blik op de gevonden 
informatie, maar het kan ook een mooi hulpmiddel zijn in onderwijs 
en onderzoek, vinden zowel de hoogleraar als de onderwijsadviseur. 

Tools als ChatGPT zijn al niet meer weg te denken uit 
het onderwijs en onderzoek. Universiteit Twente (UT) 
omarmt de ontwikkelingen in artificial intelligence 
(AI) dan ook en benut zoveel mogelijk de kansen die 
de technologie biedt. Het bewust zijn van de risico’s 
hoort er ook bij en de menselijke factor blijft het 
belangrijkst: een studie volgen en onderzoek doen  
is mensenwerk.

Tekst Universiteit Twente  /  Fotografie Lars Smook

Robin van Emmerloot en Kim Schildkamp
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Schildkamp: ‘ChatGPT kan goed ingezet worden als hulpmiddel 
om bepaalde leerdoelen te behalen. Als een leerdoel gericht is 
op iets anders dan de lagere denkvaardigheden zoals correcte 
spelling en grammatica, kan AI helpen. En binnen onderzoek kan AI 
helpen bij bijvoorbeeld het schrijven van een onderzoeksvoorstel. 
Transparantie is essentieel, zowel in het onderwijs als het 
onderzoek. Gebruik ervan moet altijd vermeld worden. En een 
goede check op de bronnen die de tool meegeeft is een must,  
want soms verzint het programma gewoon een naslagwerk.’

Docenten opleiden in AI
Het opleiden van studenten begint bij de kennis van docenten. 
‘Docenten kunnen vaak nog veel leren op het gebied van AI-
geletterdheid. Van hoe ze het in kunnen zetten om hun onderwijs 
te verrijken en studenten te helpen met leren, tot wat AI betekent 
voor het toekomstige werkveld van studenten. Het opleiden van 
docenten en studenten hierin heeft daarom prioriteit’, zo deelt 
Schildkamp. Van Emmerloot: ‘Als docent kun je bovendien AI als een 
soort onderwijsassistent inzetten. Voor het verwerken van data, het 
opstellen van scorerubrieken en het inrichten van je elektronische 
leeromgeving, bijvoorbeeld. Dan is AI een soort copiloot, terwijl je 
zelf aan het roer staat.’ Dat laatste is belangrijk, zo blijkt ook uit het 
protocol dat de UT heeft opgesteld voor het gebruik van AI.

Menselijke factor
Om de technologie goed te gebruiken is de mens onmisbaar,  
zo luidt de boodschap van het college van bestuur van de UT:  
‘We moeten de AI-technologie voorzichtig omarmen en de 
menselijke factor in het onderwijs versterken om op verantwoorde 
en ethische wijze met de technologie om te gaan. Om goed te 
kunnen leren is een ‘sense of community’ essentieel.’ Schildkamp: 
‘Je moet het gevoel hebben onderdeel te zijn van een groep en een 
relatie hebben met een docent en met medestudenten.  
Dat draagt bij aan het leren van studenten. Een diploma halen  
voor je opleiding tot docent of engineer zie ik niet snel gebeuren 
met alleen AI. Hiervoor heb je toch de docent en ook je 
medestudenten nodig, dat groepsgevoel.’ 

Ethiek
Naast de kansen die AI biedt, is de ethische kant iets wat 
Schildkamp zorgen baart. ‘ChatGPT heeft een slimme 
marketingstrategie met een gratis eerste versie, maar nu al is  
de betaalde variant veel toereikender. En die is niet voor iedereen 
weggelegd’, legt ze uit. Van Emmerloot sluit zich hierbij aan: ‘Het is 
vergelijkbaar met de situatie tijdens de coronacrisis. Studenten en 
leerlingen met een goede internetverbinding en computer konden 
het remote onderwijs beter bijbenen dan degenen die het thuis 
minder goed voor elkaar hadden. Ik denk niet dat het nu al aan de 
orde is, maar de kansengelijkheid staat zeker onder druk door het 
prijskaartje dat aan de premium versies hangt.’ 

Schildkamp: ‘En dan hebben we het nog niet gehad over de bias 
die per definitie in dit soort AI-systemen zit, aangezien deze 
technologieën gebaseerd zijn op de informatie die wij als mens 
ze geven. De informatie kan dus een vertekend beeld van de 
werkelijkheid geven.’ \

‘�Kansengelijkheid�staat�
onder�druk�door�de�prijs�van�
premiumversies van AI-tools’
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Tekst en fotografie Dtch. Digitals

ChatGPT is geen trend,
je kunt er veel mee optimaliseren

Laten we dieper ingaan op de manieren waarop je dit kunt 
gebruiken. Inmiddels schrijven wij binnen ons digital bureau 
automatisch geoptimaliseerde teksten voor de zoekmachine 
(voor onszelf en onze klanten), maar zetten we het ook in voor 
optimalisatie binnen Google Ads adverteren. 

Onderstaand is een beknopte weergave van een klantcase 
die via ons met 15.000 producten adverteert in de zoekmachine. 
Handmatig optimaliseren van alle producten zou amper kunnen, 
aangezien je dan weken bezig bent. Vandaar dat wij hier 
een koppeling voor gebouwd hebben met ChatGPT om deze 
optimalisaties automatisch uit te laten voeren. Deze case is 
genomineerd voor een Dutch Search Award 2023 in de categorie 
Beste SEA ChatGPT campagne.

Belangrijk: Het één op één overnemen van content is nooit 
verstandig ook al heeft Google haar ‘eisen’ aangepast van 

‘schrijven door mensen, naar schrijven voor mensen’. Met een 
chatbot weet je nooit of dat wat gezegd wordt waar is, uniek en 
van hoge kwaliteit. Blijf altijd kritisch en haal de mens nooit voor 
de volledige 100% weg.

Automatisch optimaliseren van 
Google Ads campagnes
Google Ads (SEA), voorheen bekend als Google AdWords 
dus misschien gebruik je die benaming nog wel, is een online 
advertentieplatform. Hiermee kun jij als bedrijf adverteren op 
jouw relevante zoekwoorden binnen de zoekmachine. Je kunt in 
Google zelf vindbaar worden, maar ook binnen shopping als je 
met producten adverteert, binnen display, YouTube en in de 
Google app store. Je betaalt voor elke klik die je krijgt naar jouw 
website. En daar zit direct de uitdaging. Klikprijzen staan onder 
druk, wat betekent dat wij zien dat klanten steeds meer moeten 
betalen voor een lopende Google Ads campagne en dat daarmee 
marges onder druk komen te staan. 

Om marges te vergroten moet je meer relevant verkeer trekken, 
die eerder een aankoop doen. Het belangrijkste element hiervoor 
zijn de titels die je toont in de zoekmachine. Hoe aansprekender 
deze zijn, hoe beter je campagnes het doen. Relevant zijn! 
15.000 titels handmatig optimaliseren zou betekenen dat we 
uren, zo niet weken, bezig zijn met herschrijven. Een automatische 
koppeling met ChatGPT biedt uitkomst. Maar die bestond niet, 
dus hebben we een API-koppeling tussen ChatGPT, een eigen 
systeem en Google gebouwd.

Je kunt er niet meer omheen, AI en chatbots. Overal zie - en lees - je erover. Ook binnen digital marketing.  
Er geen gebruik van maken is geen optie. Want één ding staat vast, AI en dan met name de chatbots zijn zeker 
geen trend. Routinematige of tijdrovende klussen en het verbeteren van (bedrijfs)processen, AI kan en zal 
je ontzettend veel werk uit handen nemen. En ja, uiteraard waren wij eerst ook sceptisch en een tikkeltje 
achterdochtig met de opkomst van ChatGPT, maar inmiddels hebben wij het als bureau omarmd en gebruiken  
wij chatbots voor inspiratie, creativiteit en optimalisatie.

‘ Je gaat niet betalen voor klikken, 
als je onderaan de streep geen 
geld eraan overhoudt’ Digital expert Dagmar optimaliseert campagnes voor haar klanten
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15.000 titels automatisch optimaliseren
Weet ChatGPT dan dankzij die API-koppeling wat en hoe titels 
herschreven moeten worden? Nee, die input (prompts) komen van 
onze experts. Zij geven aan wat de zoekwoorden zijn waarop de 
klant vindbaar moet zijn en welke UBR’s of USP’s hierbij belangrijk 
zijn om te benoemen. Menselijk handelen is onmisbaar bij het 
automatisch optimaliseren van campagnes. De producttitels die 
geschreven worden door ChatGPT, worden daarna automatisch 
in bulk richting Google gestuurd worden. Na een analyseperiode 
herschrijft ChatGPT dankzij de API-koppeling automatisch slecht 
presterende titels.

Deze campagne verhoogt niet alleen de omzet en verlaagt 
de kosten voor de klant, maar opent ook nieuwe kansen voor 
uitbreiding naar andere markten. Onze flexibiliteit stelt ons in staat 
om snel in te spelen op marktveranderingen en te blijven innoveren, 
wat onze concurrentiepositie versterkt.

Door het op deze manier te doen is er veel tijd én geld bespaard 
en is de omzet flink gestegen. Naast de verbeterde betaalde 
resultaten zien we in zowel direct- als organisch verkeer ook een 
opvallend verschil. Niet alleen betere resultaten binnen ads, maar 
ook een toegenomen naamsbekendheid. We kunnen niet anders 
concluderen dan dat ChatGPT is hier en blijft. De resultaten spreken 
voor zich en waarom zou iets wat zoveel tijd én geld bespaart niet 

gebruikt worden. Als bedrijven kunnen we er niet mee omheen… 
Chatbots blijven! En stiekem zijn wij daar hartstikke blij, want wij 
kunnen nog meer waarde toevoegen aan de online groei van  
onze klanten.

ChatGPT is geen trend
Bovenstaand voorbeeld geeft je handvatten hoe je ChatGPT  
echt kunt inzetten voor je bedrijf. Dit is geen eenmalige actie.  
Het idee dat AI slechts een trend is, is allang achterhaald.  
Het gaat verder dan het eenvoudig automatiseren van taken; 
ChatGPT biedt een nieuwe manier van denken, een nieuwe 
benadering voor probleemoplossing en het creëren van waarde 
voor én aan bedrijven. Terwijl trends komen en gaan, heeft AI de 
kracht om industrieën te herdefiniëren en de manier waarop we 
werken en leven te veranderen. AI leert en evolueert en verbetert 
zichzelf continu. Dit maakt het een duurzame en groeiende kracht 
in de moderne technologie en zakelijke wereld. Bedrijven die AI 
nu omarmen en integreren, zullen op de lange termijn van de 
voordelen profiteren, in plaats van het te zien als een tijdelijke 
boost van bedrijfsprocessen.  \

Dutch Search Award 2023
Op het moment van schrijven is Dtch. Digitals met deze 
case genomineerd voor de Beste SEA ChatGPT campagne. 
Een nieuwe categorie binnen de prestigieuze Dutch Search 
Awards. De DSA’s erkennen, vieren en bekronen bijzondere 
prestaties in de search marketingindustrie. Innovatie en 
originaliteit zijn essentieel om het verschil te maken in het 
digitale tijdperk. 

Digital expert Robbin aan de slag met de API-koppeling met Quality manager Stef
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Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Lars Smook

De invloed van artificial 
intelligence op de arbeidsmarkt 

UWV gaat in de toekomst gloednieuwe, slimme software inzetten. Het systeem moet 
ervoor zorgen dat vraag en aanbod beter met elkaar gematcht worden. Zo kijkt de 

software veel verder dan alleen diploma’s en certificaten van de werkzoekende. 
Competenties en vaardigheden worden beter in kaart gebracht. 

Volgens Joost Hekkelman (senior adviseur werkgeversdienst-
verlening Werkplein Twente) brengt het huidige UWV-
matchingsysteem op basis van harde criteria vraag en aanbod 
bij elkaar. Denk aan diploma’s of werkervaring. Hij neemt daarbij 
zichzelf als treffend voorbeeld. ‘Ik ken maar weinig mensen die 
precies doen waarvoor ze gestudeerd hebben. Dat geldt ook 
voor mij. Ik heb een bouwkundige achtergrond. Als ik nu in een 
uitkeringssituatie zou belanden en bij mijn collega’s aan tafel zou 
komen, word ik waarschijnlijk richting de bouwsector gestuurd. 
Maar van de bouw word ik niet gelukkig. Door mijn werkervaring 
in ICT-functies en bemiddeling binnen de ICT-sector heb ik een 
hele andere set van vaardigheden opgebouwd. Bovendien liggen 
mijn interesse en intrinsieke motivatie in de IT. Ik word blij van het 
opzetten van nieuwe dingen en de mens- en technologiekant met 
elkaar verbinden. Die ruimte krijg ik hier volop.’ 

AI en ‘big data’
De inzet van AI in recruitment is bezig aan een opmars. Maar er zijn 
verschillen in de mate waarin het door organisaties wordt ingezet. 
Dat varieert van vooral nog als toevoeging op mensenwerk tot aan 
volledige automatisering van het proces. Zo onderzoekt UWV of 
het systeem datagedreven en zelflerend kan functioneren, met 
daarbij begrenzing door de huidige regelgeving en privacywet. 
Joost: ‘De software maakt dan een analyse van de eerdere 
werkzaamheden en het carrièrepad van een werkzoekende en 
verbindt daar conclusies aan. Bestaande gegevens worden in 
het systeem verrijkt met data om de werkzoekende beter en 
makkelijker op de juiste plek te krijgen.’

AI kan bij werving worden ingezet om gemakkelijker geschikte 
kandidaten voor een functie te vinden, maar ook om vacatures 
uit te zetten via netwerken als LinkedIn. Joost: ‘Het is veel 
mensenwerk om CV’s of profielen na te lopen in de zoektocht 

‘  Een systeem moet niet meer 
afhankelijk�zijn�van�de�invoer� 
van gegevens’

Joost Hekkelman
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Virtual Reality 
Er zijn meer projecten waaruit blijkt dat UWV en Werkplein 
Twente volop werk maken van digitalisering. Samen met 
Hogeschool Saxion wordt er gekeken of een systeem dat 
met behulp van virtual reality (VR) skills en competenties 
kan herkennen, een mogelijkheid is. Is het haalbaar een 
werkzoekende met VR-bril diverse digitale uitdagingen  
voor te schotelen? Die vraag staat centraal. Het systeem  
kan dan meten hoe die persoon daarop reageert.  
Waar kijken de ogen bijvoorbeeld naar? Joost Hekkelman: 
‘Die data zou geanalyseerd en vertaald kunnen worden  
naar competenties en vaardigheden.’

naar een goede kandidaat. AI maakt het mogelijk om dit proces te 
automatiseren. Bij werving en selectie wordt het algoritme  
gevoed met data waarvan wordt gedacht dat dit helpt bij 
het vinden van de meest geschikte kandidaat. Dit kunnen 
persoonskenmerken, foto’s, geluidsopnamen, taalvaardigheden  
of diploma’s zijn. Van belang hierbij is wel dat dit zorgvuldig 
gebeurt en met toestemming van de kandidaten en bedrijven.’

Ook is het bij UWV de bedoeling dat de nieuwe software gaat 
aansluiten op de ontwikkeling die vanuit het Ministerie van SZW  
is opgezet om te komen tot gemeenschappelijk gedragen 
definities van competenties.

AI bij vacatures
AI wordt bij marktpartijen al ingezet om de voordelen van  
onder andere het uitzetten van vacatures te beproeven. Zo is er 
software die vacatureteksten screent op inclusief taalgebruik. 
Dat is van belang, om te voorkomen dat vacatureteksten 
onbewuste voorkeuren en vooroordelen bevatten. Zo is bekend 
dat op bepaalde gevraagde vaardigheden, zoals ‘stressbestendig’ 
of ‘commercieel’, vooral mannen reageren. De software reikt 
synoniemen aan waar vrouwen zich ook in herkennen.

Toevalligheden
Joost wil met de voorbeelden maar aangeven dat maatwerk 
heel belangrijk is en blijft. ‘Een systeem moet niet meer alleen 
afhankelijk zijn van de invoer van gegevens. Ook niet op alleen een 
match op harde criteria, maar juist meer op skills en competenties. 
AI kan echt van meerwaarde zijn bij het bepalen van de skills en 
competenties van een kandidaat, mits het juist wordt ingezet.’  \

Hengelosestraat 51, 7514 AD Enschede   /  T 06 52 35 34 23

‘�AI�maakt�het�mogelijk� 
om het wervingsproces  
te automatiseren’

Werkgeverslunch
UWV organiseert twee keer per jaar een werkgeverslunch 
in Twente, met doorgaans zo’n twee- tot driehonderd 
deelnemers. Onder hen wordt vooraf de behoefte 
opgehaald en er is veel interesse voor digitalisering en AI. 
Bij de volgende editie op 8 april is dit dan ook het thema. 
Deelnemers (klein-, midden- en grootbedrijf, uitzendpartijen 
en zzp’ers) worden meegenomen in de nieuwe manier van 
werven. Kijk op werkpleintwente.nl voor meer info.
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Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Lars Smook

‘ Persoonlijke verbinding is een 
voorwaarde voor vertrouwen’
De stormachtige opkomst van digitalisering en Artificial 
Intelligence (AI) is onomkeerbaar. Maar in hoeverre 
moeten en willen we hierin mee? Hoe vinden we de 
juiste balans die ervoor zorgt dat we gelukkig en vitaal 
blijven? Manager Paula Paus laat namens de EEGA Groep 
en dochteronderneming Mens & Zo haar licht schijnen 
op dit thema. ‘In ons werk gebeurt er pas iets op het 
moment dat er persoonlijke verbinding gemaakt wordt, 
daar blijft menselijk contact voor nodig.’

Van re-integratietrajecten tot assessments, Mens & Zo biedt een 
helpende hand bij de zoektocht naar een geschikte werkplek én 
naar duurzame inzetbaarheid. Mens & Zo wil mensen weer met 
plezier laten deelnemen aan de arbeidsmarkt. Een samenleving 
die echter in toenemende mate online vorm krijgt en waarin 
algoritmen ons soms beter lijken te kennen dan wij onszelf.
Paula sluit haar ogen er niet voor, maar wil bij Mens & Zo ten 
alle tijden trouw blijven aan de vier kernwaarden van het bedrijf. 
‘Persoonlijk, gedreven, eigenwijs en duidelijk’, somt ze op. 
‘Dat persoonlijke is voor mij cruciaal; de mens is onze kern. 
Persoonlijke verbinding en contact zijn een voorwaarde voor 
wederzijds vertrouwen en betrokkenheid. De sleutelingrediënten 
voor duurzame samenwerking en resultaat. Dat is precies waar 
ons werk over gaat. Dat contact vervang je nou eenmaal niet 
door een tool, systeem of algoritme.’

Paula verdiept zich regelmatig in klantcontact in dit digitale 
tijdperk. Ze merkt zeker dat het aanbieden van digitale 
communicatiekanalen een positief effect heeft op de 
klantbeleving. ‘Maar het effect op normen en waarden die  
klanten en organisaties hanteren in hun onderlinge relatie, 
verandert daarmee niet.’

Spiegel
Uiteraard gaan ook Paula en Mens & Zo met de tijd mee, 
zoals het cliché zo mooi luidt. Paula: ‘Natuurlijk digitaliseert 
ons werkveld ook. Online tools zijn een hulpmiddel. Er is in de 
werving van nieuwe medewerkers al een verandering gaande. 
Vacatureteksten worden opgesteld met behulp van AI. 
Daardoor volgen de sollicitatiebrieven van kandidaten als 
vanzelf. Blijft dit dan het selectietool waar we op af gaan? 
Of wordt de factor van persoonlijk contact juist belangrijker? 

Ik ben erg benieuwd welke veranderingen deze ontwikkelingen 
in de toekomst verder gaan brengen.’

Ze vervolgt: ‘Op sommige vlakken zijn die online tools een heel 
waardevol en efficiënt element. Maar dan kom ik toch weer bij 
mijn nieuwsgierige houding: als het gaat over echt iemand helpen 
en over intrinsiek bezig zijn met geluk, dan bereik je niet veel als 
je jezelf niet ervaart ten opzichte van een ander persoon. 
Met ons team zijn we vaak in gesprek over menselijk contact. 
Als jij helemaal alleen staat, afgesloten van contact en niet in 
staat tot interactie met anderen, dan kan je jezelf ook niet 
ervaren. Je spiegelt jezelf aan een ander, niet aan AI.’

‘ Je spiegelt jezelf aan  
een ander, niet aan AI’

‘��Persoonlijk�contact�vervang� 
je niet door een tool,  
systeem of algoritme’
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Baanzekerheid
Tijd voor de confronterende vraag die al een tijdje rondzingt: 
ziet Paula zichzelf in de (verre) toekomst vervangen worden 
door AI? ‘Ik sluit nergens mijn ogen voor, maar dat zie ik niet 
gebeuren. Sterker nog: onze functie wordt breder. Aan onze 
diensten is juist meer behoefte op het moment dat organisaties 
in toenemende mate digitaliseren, waardoor persoonlijk contact 
minder logisch is. Want die behoefte blijft bij een groot deel van 
de beroepsbevolking bestaan. Mensen willen in gesprek over hun 
werk en over hun ontwikkelmogelijkheden. Dat wil ik zelf ook. 
Nogmaals, digitalisering en AI zijn alom aanwezig en bieden veel 
voordelen, maar ik denk echt dat we de juiste balans moeten 
blijven vinden. Nu en in de toekomst.’  \

Zutphenseweg 33, 7418 AH Deventer  /  T 074 750 1487  /  www.mensenzo.nl

Over Mens & Zo
Mens & Zo begeleidt en coacht werkgevers, werknemers en 
werkzoekenden actief bij outplacement-, re-integratie- en 
loopbaantrajecten en verzuimpreventie. Ook biedt Mens & 
Zo re-integratiediensten voor gemeenten en UWV, zoals de 
programma’s ‘Modulaire Dienstverlening’, ‘Werkfit maken’ 
en ‘Naar werk’. De experts van Mens & Zo bieden maatwerk 
aan iedereen die begeleiding nodig heeft bij de zoektocht 
naar duurzame en passende arbeid. Mens & Zo begon in 
Twente, maar breidde flink uit, ook naar Regio Zwolle.  
Mens & Zo is één van de bedrijven binnen de EEGA Groep  
en is in het bezit van het Blik op Werk Keurmerk.

Mens & Zo biedt naast begeleiding en coaching ook 
teamtrainingen op maat. Daarbij komen samenwerken, 
communicatie en perceptie aan bod. Paula: ‘Teamleden 
leren hierdoor zichzelf beter kennen en anderen beter 
te begrijpen. Dit is een mooie basis voor de (ver)binding 
binnen teams. Denk hierbij aan verwachtingsmanagement, 
talentontwikkeling, communicatie en samenwerken. 
Wat voor de één fijne communicatie betekent, hoeft 
voor de ander niet zo te zijn. Succesvol samenwerken is 
van doorslaggevend belang voor organisaties. We gaan 
vrijblijvend in gesprek met organisaties om hun behoefte 
in kaart te brengen en een passende training op maat aan 
te bieden.’



Arjan Kleizen is sociaal ondernemer en directeur/eigenaar van MSG en Miles: dé groene online koeriersdienst. Miles combineert koeriers en klanten met elkaar zodat koeriers-
ritten  door heel Nederland efficiënter en dus groener gereden worden. Het doel? Het aantal lege kilometers met 50 procent verminderen. Meer weten? www.miles.delivery

Arjan Kleizen

AI, een zegen of  
‘the end of the world  
as we know it’?

Een interne mail voor de jaarlijkse barbecue gooide ChatGPT 
tot mijn verbazing er met de juiste losse ‘tone of voice’ zo uit. 
Kopiëren-plakken en ik was klaar. Ik voorspelde gelijk al het einde 
van tekstschrijvers en ook marketing zou nooit meer hetzelfde zijn, 
maar na de eerste hausse aan aandacht is het weer wat rustiger 
geworden. Nu Google met Google Bard en ook Musk met Grok 
als alternatief zijn gekomen, weten we het zeker: AI-tools zijn 
een blijvertje. En laten we eerlijk zijn, ze kunnen het leven nu al 
aangenamer en efficiënter maken. Voor sommige mensen is het 
een heel handig middel om in begrijpelijk Nederlands en foutloos 
te schrijven. Voor de TikTok-generatie die alleen maar gewend is 
aan Whatsapp-communicatie zal het ook een zegen zijn.

Toch is het niet alleen maar positief, want ik ontvang inmiddels 
sollicitatiebrieven die perfect klinken, maar dat niet zijn. Ook een 
antwoord van één van mijn medewerkers aan een klant bleek 
door ChatGPT gemaakt te zijn en als je het leest, dan denk je dat 
klopt wel, maar ik mis iets. De persoonlijke ‘touch’, de menselijke 
diepgang of zelfs het menselijke foutje wat een tekst persoonlijk 
maakt. Dat kan ChatGPT in mijn ogen - nog - niet.

Dus gaat AI (en in dit geval ChatGPT) de wereld veranderen zoals 
we hem nu kennen? Zeker! Bepaalde functies en taken kunnen en 
zullen uitgevoerd gaan worden door ChatGPT. Bijvoorbeeld een 
klantenservice zal er waarschijnlijk heel handig en goed gebruik 
van kunnen gaan maken. Maar wellicht komen we er ook wel op 
de lange termijn weer op terug. Net zoals de koffiejuffrouw die 
vroeger de koffie kwam brengen op kantoor. Ik hoorde serieus dat 
er op sommige plaatsen weer gedacht wordt om deze functie in ere 
te herstellen. Iedereen moet een eigen mok, koffiebekertjes mogen 
niet meer dus waarom niet juffrouw jannie weer rond laten gaan 
met een koffiekan met koffie! ‘Back to the fifties!’

Mochten jullie overigens constateren dat deze column veel meer 
fouten bevat dan mijn eerdere columns, dan kan dat kloppen.  
Om het risico uit te sluiten dat deze column als een ChatGPT-column 
wordt gezien, heb ik hem in één keer getypt en daarna maar één 
keer doorgelezen. De kans op foutjes is dus groot maar… 
wat een persoonlijke column en wat een diepgang hè?  \

Artificial intelligence (AI), ook wel kunstmatige intelligentie genoemd, is de intelligentie 
waarmee machines, software en apparaten zelfstandig handelingen verrichten en 
beslissingen nemen. Voor mij kwam AI pas echt dichtbij toen ik voor het eerst ging spelen 
met ChatGPT. 
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William Sprakel

William Sprakel is Managing Director StoreKeeper. ‘De trends en innovaties in de retail en e-commerce gaan sneller dan ooit te voren. 
StoreKeeper zorgt er voor dat de retailer voorop kan lopen met onze StoreKeeper Cloud voor Retail. Hiermee heeft de retailer zijn kassa, voorraad, 
klantbeheer, emailmarketing, webshop en betaalsystemen in de grip, gekoppeld aan de boekhouding. Meer controle met minder gedoe!’

‘AI-T Vedan, AI oet Twente’

In de wat serieuzere noot zijn wij Twentenaren historisch vaak 
er wel vroeg bij, maar laten we vooral de successen elders 
ontplooien. Je zou kunnen zeggen dat Twente de lente is en 
Amsterdam de zomer. Hoe zij hun reis- en eetkeuzes maken 
vandaag de dag? Dat komt gewoon uit Twents ondernemerschap.

Gaan wij Twentenaren misschien wel te snel door? Zo net na de 
winter, even ploegen en zaaien en dan de oogst in de zomer 
missen, want we gingen weer ‘AIT vedan’.

Er zijn genoeg trends en kansen, genoeg slimme mensen, genoeg 
innovatie en genoeg werklust. Zou AI, artificial inteligence, het 
keerpunt van Twente kunnen worden? Er is nog nooit zoveel 
behoefte geweest aan datacenters, daar kan Twente zo instappen 
(met onze oosterburen misschien?). Er is nog nooit zoveel 
behoefte geweest aan de combinatie techniek, taal, cultuur en 
psychologie, daar kan Twente zo instappen. En zo zijn er tal van 
voorbeelden waar wij stiekem best goed in zijn.

Bij StoreKeeper gebruiken we AI al een geruime tijd en komt het 
volgend jaar ook in onze producten. Retailers gratis extra handjes 
geven, maakt ons wel heel leuk. Wij krijgen hulp van wereldwijde 
specialisten van Microsoft, Google & andere helden om de 
Twentse retailinnovatie van StoreKeeper naar een hoger niveau 
te tillen. Het zou nog leuker zijn om dit met de UT, het ROC van 
Twente, het Saxion en overige te mogen en kunnen delen, maar 
nog belangrijker is natuurlijk dat zij hun kennis weer met ons en 
andere bedrijven kunnen en mogen delen.

Vergeten in de AI-discussie is namelijk de impact op maatschappij, 
de factor mens en hoe je AI goed inpast. Hier is nog veel meer 
onderzoek naar nodig. AI kan namelijk ook bron voor reële en 
irreële angsten zijn, maar ook meer over je bestaande data 
ontleden dan je wil weten. Je wil dan niet alles automatiseren, 
want iemand met een zwangerschap feliciteren lijkt attent, maar 
dan moet diegene dat zelf ook al wel weten. AI is een goede 
oplossing voor de krapte op de arbeidsmarkt, maar vraagt ook 
weer om nieuwe vaardigheden. Het is belangrijk dat het onderwijs 
hierop inhaakt en de combinatie gaat leren tussen goede 
onderzoeksvragen en AI-promts, die meer op elkaar lijken  
dan je zou vermoeden.

Een ‘AI Agenda van Twente’, vanuit de 4 O’s, zou een geweldige 
stap kunnen zijn. Zonder eigen belang voorop gezamenlijk een 
plan maken zou gaaf zijn, maar zou het ook lukken? In Rijssen is 
het zo wel gelukt met de transport en bouw, daar is een volwassen 
ROC-locatie uit voorgekomen en meer. Misschien willen de helden 
van toen de wijsheid delen.

Met een verenigde ‘AI Agenda’ kunnen we Twente transformeren 
tot een broedplaats van toegepaste technologische innovatie. 
Misschien pakken we dan een keer de lente én de zomer en 
gunnen we de andere seizoenen van de economie eens aan  
het westen! \

De technologie gaat altijd maar door en ook hier waren de Twentenaren weer 
visionair, door er vroeg bij te zijn met AI Tech en dat ‘AIT vedan’ te noemen.
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Tekst Joyce Pigge

Medisch laboratorium Labmicta start het jaar met een vernieuwde 
strategische koers voor 2024-2026. Die vertelt kort en helder hoe Labmicta 
met haar team van professionals, relaties en partners in de keten de forse 
uitdagingen in de zorg en aanverwante branches het hoofd biedt. Volgens de 
visie van Labmicta door ze vooral anders én samen aan te pakken.

Labmicta’s nieuwe strategische koers 2024-2026 

Uitdagingen vooral anders 
én samen aanpakken 

Bekijk de strategische koers van 
Labmicta op labmicta.nl/koers 
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Vanuit een positieve mindset - gericht op mogelijkheden en  
kansen - en met een stevige ambitie zet Labmicta de komende  
jaren haar tanden in een aantal uitdagingen en ontwikkelingen.  
Met de uiteindelijke bedoeling om daarmee bij te dragen aan 
de beste zorg voor mens en maatschappij, de core business van 
Labmicta. De heldere taal en focuspunten in de nieuwe koers  
geven richting aan de samenwerking met partners, gesprekken met 
relaties en de verdere professionalisering van de eigen organisatie.  
De koers fungeert als checklist voor wat Labmicta doet: ‘draagt het 
uiteindelijk bij aan de koers die we varen en de beschreven ambities? 
Is het antwoord daarop in meer of mindere mate ‘ja’? Dan ligt de 
focus op de juiste dingen.

Investeren in het team van professionals
Neem bijvoorbeeld het koerspunt ‘investeren in onze professionals 
via goed werkgeverschap’. Verder groeien als onafhankelijke 
zorgstichting lukt alleen met de inzet van het hele team. Labmicta 
investeert in een kloppende plek voor iedereen, verbindende 
communicatie en professionele ontwikkeling. Dat krijgt concreet 
vorm in bijvoorbeeld een vernieuwd organogram, functiehuis en 
intranet. Verandering prikkelt mensen en er komt veel af op de 
professionals van Labmicta. In verbinding blijven is cruciaal.  
Dit geldt overigens niet alleen binnen maar ook buiten de 
organisatie. Daarom krijgt een ‘goed gesprek’ voeren met  
elkaar de komende jaren veel aandacht.

Meedoen aan aanbestedingen
Een ander koerspunt is ‘meedoen aan aanbestedingen’. Tijdens de 
coronapandemie keken de bestuurder en directeur van Labmicta 
al ver(der) vooruit. Ze maakten keuzes en plannen voor een eigen 
hoogvolume laboratorium (HVL), geschikt voor het verwerken van 
hoge aantallen diagnostiek zoals COVID-19. Labmicta heeft als 

enige Nederlandse zelfstandige stichting een eigen HVL. Daarmee 
kan Labmicta meedoen aan aanbestedingen en landelijke partners 
bedienen. Dit is belangrijk voor de groeiambitie én waarborging 
van de medische diagnostiek in Nederland, die door bijvoorbeeld 
de opkomst van (buitenlandse) private equity partijen met vooral 
commerciële drijfveren juist complexer wordt. Onlangs paste een 
team van analisten en de medisch moleculair microbioloog de 
belangrijkste machines in het HVL aan, zodat die ook hoge aantallen 
soa-diagnostiek kunnen verwerken. Inmiddels bedient Labmicta 
hiermee GGD Twente, Flevoland en Utrecht. En er is voldoende 
ruimte om nog meer vestigingen van de GGD te bedienen. 

Richting voor de jaarplannen, ruimte voor de praktijk
Bovenstaande voorbeelden zijn slechts twee van de in totaal elf 
focuspunten in de strategische koers 2024-2026. Labmicta heeft 
inmiddels ruime ervaring met hoe je zo’n ‘hoog over’ instrument 
gebruikt in de dagelijkse praktijk. Een koers geeft richting voor 
jaarplannen én biedt tegelijkertijd ruimte aan het ‘hoe’ in de  
praktijk. Zie het als de ingrediënten voor je diner. Hoe je deze 
verwerkt, bepaal je in de keuken. Een koers komt pas echt uit de 
verf met iedereen aan boord. Daarom investeerde Labmicta in een 
interactief proces met haar professionals. Zij dachten actief mee  
op de hoofdlijnen van de nieuwe koers en blijven betrokken op  
passende momenten. 

Labmicta staat nauw in contact met partners en relaties, dus zij 
zullen zich ook in de uitdagingen voor komende jaren herkennen. 
Hoe we deze anders én samen aanpakken? Daarover gaat Labmicta 
graag in gesprek!  \

Boerhaavelaan 59, 7555 BB Hengelo  /  T 088 537 4200  /  www.labmicta.nl

Goed gesprek? Welkom!
In gesprek blijven over alle uitdagingen in de zorg en 
aanverwante branches, vindt Labmicta essentieel. 
Wees van harte welkom voor een goed gesprek: een 
persoonlijke toelichting op de koers, inspiratie op 
dat proces, hoe we samen een verschil maken… 
Mail naar communicatie@labmicta.nl en we nemen 
contact met je op.

Kijk op labmicta.nl/goedgesprek

‘��Een�koers�beschrijft�de�
ingrediënten�voor�je�diner.� 
Hoe je deze verwerkt,  
dat bepaal je in de keuken’

Ambitie Labmicta:

 ‘Het meest ondernemende laboratorium 
zijn�met�een�vaste�plek�in�het�speelveld�

infectiezorg en de medische diagnostiek’



Tekst Jochem Vreeman

AI-koplopers in Twente 
omarmen nieuwe wereld

INN gesprek

Geen (digitale) trend is op dit moment zo disruptief 
als artificial intelligence (AI). Chatbot ChatGPT 
schrijft bijvoorbeeld in een handomdraai teksten die 
verbazingwekkend authentiek lijken. Een ode aan 
de grondwet, een rap in de stijl van Donald Trump, 
iedereen kan eenvoudig een tekst laten schrijven 
die niet alleen grammaticaal correct is, maar ook 
stilistisch een eigen toon kent. Sommigen vinden 
deze nieuwste ontwikkelingen eng, anderen zien het 
als revolutionair. En dan zijn er natuurlijk nog veel 
meer AI- én datatools die onze wereld blijvend op z’n 
kop zetten. Hoe gaan we daarmee om? En vooral: hoe 
passen we AI succesvol toe in ons werk? Een gesprek 
met twee koplopers in Twente: Tubantia-journalist 
Joost Dijkgraaf en Fleur Bake van Techspread. 
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Beeld: artificial intelligence
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‘ Verdorie, waarom kon ik  
dat zelf niet bedenken?

Dijkgraaf had recent een interviewafspraak 
met Emily Pittman, de nieuwe topvrouw 
van Grolsch. ‘Daar wilde ik me natuurlijk 
gedegen op voorbereiden. Ik liet 
ChatGPT meedenken over verrassende 
interviewvragen. Daar kwamen creatieve 
vragen uit voort, zoals met welk historisch 
figuur ze een biertje zou willen drinken 
en waarom. ChatGPT beschreef ook de 
achterliggende gedachte. Ik heb een paar 
van de suggesties daadwerkelijk gebruikt.’

Omarmen
Het blijft voor Dijkgraaf niet bij dit ene 
voorbeeld. Elke woensdag krijgt hij van 
de hoofdredactie tijd om samen met 
landelijke collega’s de kansen en grenzen 
van AI te verkennen. Met zijn kennis kan 
hij de krant vooruithelpen. ‘Een teken 
dat de hoofdredacties het serieus nemen 
en AI willen omarmen. Er zijn al centrale 
richtlijnen opgesteld. De insteek is: 
experimenteer met mate en check je 
feiten. En natuurlijk, ook bij verslaggevers 
merk je soms aarzeling. Ik gok dat de helft 
van mijn collega’s AI wel eens gebruikt. 
De andere helft heeft er misschien mee 
geëxperimenteerd, maar kwam niet 
verder. ChatGPT is zo dom of zo slim als 
de prompt die je invoert. Doe je dat niet 
goed genoeg, dan bestaat de kans dat je 
na één keer proberen teleurgesteld raakt 

en afhaakt. Dat zie ik veel gebeuren. Het 
is overigens wel zo dat de betaalde versie 
een stuk beter werkt dan de gratis variant.’ 

Transcriptie
Dijkgraaf is ook enthousiast over een 
andere AI-tool: ‘Mygoodtape’. Deze 
app creëert een transcriptie van audio-
interviews. ‘Verrekte handig. Ik neem 
bijna al mijn interviews op en deze tool 
werkt het waanzinnig accuraat uit. Het 
probleem is dat mensen meestal niet in 
volzinnen spreken, anders zouden er bijna 
alleen maar perfecte zinnen uit rollen. 
Er staan tijdcodes bij en de tool herkent 
automatisch verschillende stemmen 
binnen een groepsgesprek. Als ik een 
bepaald gedeelte snel wil terugzoeken, is 
het een kwestie van control-f. Binnen DPG 
Media zijn we bezig om voor zo’n tool een 
licentie te krijgen.’

Brainstorms
AI als extra collega aan tafel werkt 
volgens Dijkgraaf in bepaalde situaties 
eveneens verrassend fijn. ‘Bij brainstorms 
of overleggen schakel ik wel eens ChatGPT 
in. Bij Tubantia werken we met bepaalde 
lezersbehoeften. Denk aan: geef me 
duiding. Of: help me verder. Dan vraag 
ik ChatGPT: geef me over onderwerp X 
suggesties voor lezersbehoefte Y. Dan 
verzint ’ie invalshoeken waar je zelf niet 
altijd op komt. Werkt fantastisch.’ Op dit 
moment is het dus vooral ChatGPT dat de 
klok slaat op AI-vlak. ‘Tekstcreatie raakt 
ons vak het meest en dat is dus logisch’, 
vindt Dijkgraaf. ‘Of het nou gaat om die 
creatieve creaties, het bedenken van een 
kop of het maken van een samenvatting, 
de tool maakt ons werk efficiënter.  
En ik durf ook te stellen: beter.’ >

‘  Experimenteer  
met mate en  
check je feiten’ 

Binnen de Twentse journalistiek wordt volop geëxperimenteerd met AI. 
Tubantia-journalist Joost Dijkgraaf loopt daarin voorop. Namens de regionale 
krant is hij onderdeel van een werkgroep - met daarin ook Algemeen Dagblad 
en de andere regionale dagbladtitels - die werk maakt van AI. ‘ChatGPT 
bedenkt soms betere teksten dan ikzelf.’

Joost Dijkgraaf. Foto: De Twentsche Courant Tubantia
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Binnen Data Community Twente is de 
toepassing van AI een groeiend thema. 
Bake: ‘En dan bedoel ik niet zozeer het 
gebruik van bijvoorbeeld ChatGPT, wat 
een AI-toepassing is die verdergaat dan 
Google. Veel bedrijven hebben nu zoiets 
van: ik moet iets met AI doen. Zo hebben 
bedrijven ineens het doel om ‘AI te 
(laten) bouwen’. Dat terwijl ze vaak niet 
doorhebben wat dit precies inhoudt en 
welke impact een AI-model moet hebben 
om überhaupt de (financiële) inspanning 
waard te zijn. Bedrijven doen er goed aan 
eerst na te denken over hoe ze AI binnen 
het bedrijf willen toepassen en hoe dit de 
bedrijfsvoering verder helpt. Heb je dan 
écht AI nodig of voldoet een datamodel? 
En als je AI nodig hebt, moet je dan een 
eigen AI-model (laten) optuigen of zijn 

er bestaande oplossingen die je kunt 
integreren? Laat bedrijven eerst deze 
vragen maar eens beantwoorden,  
voordat ze opnieuw roepen dat ze iets  
met AI moeten doen.’

Volgens Bake is er nog een wereld te 
winnen. ‘Ik krijg veel vragen over AI. 
Wij focussen vooral op efficiëntie en 
optimalisatie, je digitale processen 
zo slim mogelijk organiseren. Door 
bijvoorbeeld real-time rapportages te 
faciliteren in dashboards waarmee je 
betere beslissingen kunt nemen om je 
proces aan te sturen. Of door processen 
te optimaliseren zodat inefficiënte 
handelingen geëlimineerd worden door 
de inrichting van circulaire datastromen. 
Daar liggen de kansen.’ \

Datagedreven werken is anno 2023 één van de meest besproken 
onderwerpen op de werkvloer, tijdens opleidingen en op netwerkevents. 
Veel organisaties in Twente zien in dat data noodzakelijk is om 
toekomstbestendig te worden en te zijn. Maar hoe doe je dat? Dit is dé 
reden waarom Data Community Twente is opgericht. Door datakennis te 
delen en te vergaren, worden organisaties in de regio verder geholpen.  
Of zoals Fleur Bake, oprichter van databedrijf Techspread in Enschede  
en drijvende kracht achter Data Community Twente het verwoordt:  
‘zo verhogen we samen de Twentse datageletterdheid.’

‘ Denk goed na of AI  
je bedrijf echt verder helpt’

‘ Met AI focussen wij 
vooral op efficiëntie 
en optimalisatie’

Huiverig
Terug naar de aarzeling en huivering. 
Dijkgraaf: ‘Of ik dat veel merk? Jawel.  
Maar kijk, ons werk verandert. Dat is  
van alle tijden. Vroeger waren er bij de 
krant typistes die je artikel uittypten.  
We mogen onze ogen er niet voor  
sluiten. De rol van bijvoorbeeld 
een eindredacteur zal wellicht snel 
veranderen. En veranderingen horen 
erbij. AI voor beeld en vormgeving staat 
overigens nog echt in de kinderschoenen. 
Ik denk wel dat de betrouwbaarheid van 
ons merk in het geding komt als we AI-
beelden nu al gaan gebruiken.  
Lezers willen toch echte nieuwsfoto’s. 

Toch experimenteer ik er zelf al wel eens 
mee, gewoon om te kijken wat er kan en 
niet kan. En ja, dat is soms verbluffend. 
Ik had al met al een paar jaar geleden 
niet kunnen bedenken dat mijn vak deze 
transitie zou doormaken.’

Dijkgraaf sluit af met wat hij zelf 
omschrijft als een eerlijke bekentenis. 
‘Soms worstel ik met de intro van een 
verhaal en kom ik er niet uit. Dan vraag ik 
ChatGPT drie suggesties te schrijven voor 
een vlotte, pakkende intro. Daar rolt soms 
iets heel moois uit. Dan denk ik: verdorie, 
waarom kon ik dat zelf niet bedenken’? 

‘ De tool maakt  
een transcript  
van het interview’

Fleur Bake. Foto: Lars Smook
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Pedro Swieredro Swier
Algemeen Directeur Vredehof

Artificial�intelligence� 
in de uitvaartbranche

Denk maar eens aan de mogelijkheden van deep fake video’s,  
het is nu al mogelijk om overleden personen digitaal weer tot 
 leven te wekken en bijvoorbeeld te laten spreken op de eigen 
uitvaart. En wat te denken van het feit dat de overleden Belgische 
partijleider en premier Jean-Luc Dehaene door zijn voormalige  
partij weer tot leven is gewekt met een AI-campagnevideo.  
Naast allerlei zaken die we nu al rond ons overlijden zouden moeten 
vastleggen, is het verstandig om ook daar over na te denken. Wil jij 
wel dat jouw beeltenis na het overlijden nog wordt gebruikt voor 
bepaalde zaken? En wat vinden jouw nabestaanden daar dan van?

In de bedrijfsvoering profiteren we nu al van de verschillende 
mogelijkheden die AI ons biedt. AI helpt ons bij de online  
marketing, zoals bij zoekwoordenonderzoek. Daarnaast biedt het 
ons mogelijkheden voor de hulp bij het schrijven van teksten of het 
zelf maken of bewerken van foto’s en video’s. Bijvoorbeeld voor 
gebruik op sociale media. 

Wel hebben wij gemerkt dat ChatGPT (nog) niet zaligmakend is,  
het is een hulpmiddel. Het schrijven doen we, voorlopig in 
ieder geval, toch echt zelf. In de toekomst biedt AI ons verder 
mogelijkheden voor adviezen op het gebied van onderhoud  
van systemen en het analyseren van data. Dat kan handig zijn.  
We volgen alle ontwikkelingen dan ook op de voet en laten ons 
graag adviseren. Ook geholpen door de brancheorganisatie  
BGNU die regelmatig kennissessies voor de branche organiseert, 
ook over dit onderwerp.

Maar onze primaire dienstverlening, het helpen organiseren van 
het perfecte afscheid, blijft mensenwerk. Empathie is hierbij het 
sleutelwoord. En hoe goed AI in de toekomst ook gaat worden, 
empathie zal het nooit kunnen voelen. Maar heel graag maken 
wij gebruik van alle voordelen die AI ons nu en in de toekomst zal 
bieden en zetten wij het in om onze dienstverlening richting de 
families die wij mogen bijstaan verder te perfectioneren. \

Het lijkt een vreemde combinatie, artificial intelligence (AI) en de uitvaartbranche,  
maar ook wij krijgen ermee te maken. Zoals dat voor iedere branche geldt, maar zeker  
ook voor iedereen persoonlijk.

Weth. Beversstraat 104, 7543 BN Enschede  /  T 088 1198 200  /  www.vredehof.nl
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Data is goud bij Demcon 
High-end technologieleverancier Demcon heeft sinds vorig jaar een gloednieuwe divisie:  
Demcon Data Driven Solutions. Deze tak richt zich op artificial intelligence (AI) en datatoepassingen, 
iets wat eerder afzonderlijk belegd was binnen verschillende Demcon-divisies als ‘robotica’ en ‘computer 
vision’. ‘We zijn goed op weg om onze data-kant blijvend te verbinden aan de fysieke werkelijkheid zoals we  
die binnen Demcon al dertig jaar kennen’, vertelt Marnix Zoutenbier namens het bedrijf.
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Demcon is klaar voor de toekomst en groeit hard op ontwikkeling en 
productie. Het kloppend hart bevindt zich nog altijd op Kennispark 
Twente in Enschede, met de gloednieuwe Demcon Campus als 
parel. Of het nou om de energietransitie of medische robotica 
gaat, Demcon blijft oplossingen verzinnen die impact maken 
op de maatschappij. Het bundelen van alle kennis rondom AI en 
datawetenschap moet ervoor zorgen dat Demcon die geoliede 
machine blijft.

Beademing
Zoutenbier is zelf relatief nieuw binnen de Demcon-familie.  
Hij werkte 25 jaar lang bij adviesbureau CQM, dat zich bezighoudt 
met ‘data science’, en is sinds 2023 CTO van Demcon Data Driven 
Solutions. ‘Aan de hand van data en AI kun je problemen sneller 
en slimmer oplossen’, vertelt hij. Als treffend voorbeeld noemt 
Zoutenbier beademingsapparatuur, waar Demcon zich in de 
coronaperiode razendsnel in specialiseerde. ‘Als een patiënt weer  
zelf begint te ademen, is het de uitdaging om het ademritme van  
de machine aan te laten sluiten op dat van de patiënt. Zoiets wil je 
real time doen. AI speelt daarin een grote rol.’

Leidingrobot 
Het AI-werk van Demcon reikt verder. Het bedrijf specialiseert zich 
op dit moment in synthetische data, een onderwerp waar slechts een 
handvol bedrijven serieus werk van maakt. De mogelijkheden zijn 
enorm. Business manager Vincent Bos geeft tekst en uitleg aan de 
hand van een aantal projecten. 

‘Onze autonome inspectierobot die leidingen kan inspecteren, is een 
goed voorbeeld. Dankzij synthetische data zijn we in staat om al op 
basis van het eerste, ruwe ontwerp van de robot plaatjes te maken 
van mogelijke leidingen en buizen. In die fase is er dus nog geen 
robot met camera en belichting. Als wij de robot een leidingnetwerk 
in sturen, weten we nog niet wat hij tegenkomt. Denk aan modder, 
obstakels of defecten. Maar je wilt wel dat die robot in iedere situatie 
weet wat hij moet doen. Daarvan kan je een aantal situaties al vooraf 
simuleren en vastleggen, maar dat kan niet voor alle denkbare 
omstandigheden. Je bent dus eigenlijk heel beperkt in data waarmee 
de robot vooraf getraind kan worden. Met synthetische data kunnen 
we dan ontelbaar veel potentiële situaties in kaart brengen en de 
robot dus optimaal voorbereiden op zijn werk. Dit is voor ons een 
grote stap voorwaarts.’

Aardbeien
Er zijn meer Demcon-innovaties waar synthetische data een sleutelrol 
speelt. Met de uitkomsten van het project ‘Synthetic data for food 

sorting’ krijgen we allemaal vroeg of laat te maken. Althans, als je van 
sperziebonen of aardbeien houdt. Want hoe kun je nou tijdens het 
productieproces slechte sperziebonen en aardbeien eruit filteren? 
En hoe doe je dat volgens een consistente en eenduidige methode? 
‘Best een complex probleem als je daar eens over nadenkt’, vertelt 
Bos. ‘Als je een aardbeien-expert honderd aardbeien vraagt te 
classificeren, kan zijn oordeel van vandaag verschillen van dat van 
morgen. Wij maken een datasysteem met een duidelijke parameter 
voor die kwaliteit, waardoor je hele consistente ‘labeling’ krijgt.  
Met ons platform bouwen we hier enorme datasets voor.’

Tumoren
Demcon heeft, uiteraard, ook in de medische wereld icoonprojecten 
waarin synthetische data een groeiende rol speelt. Bos: ‘Denk aan 
het beoordelen van tumoren met een CT-scan. We ontwikkelen 
algoritmes die een arts daarbij ondersteunen. Voor zo’n systeem 
zijn er heel veel verschillende voorbeelden van tumoren nodig, die 
dan het label goedaardig of kwaadaardig kunnen krijgen. Ook daar 
creëren we synthetische data van.’

Ethiek
Het laatste voorbeeld brengt Zoutenbier en Bos ook op ethische 
vraagstukken, waarover ze binnen hun team regelmatig sparren. 
Want kan AI in de toekomst zo’n tumorbeoordeling volledig van 
een arts overnemen? Zoutenbier: ‘Daarover verschillen medische 
AI-experts nog wel eens van mening. Sommigen zeggen dat AI 
zoiets uiteindelijk beter kan dan de mens. Zelf denk ik dat dat 
best zou kunnen, maar dat de combi AI-mens altijd wenselijk blijft. 
Dat de rol van de arts verandert, is evident, maar een algoritme 
moet ondersteunend zijn en blijven. AI kan dit werk beter en 
efficiënter maken, iets wat gezien de personeelstekorten in de zorg 
ook hard nodig is. Overigens zag je dertig jaar geleden rondom 
geautomatiseerde massaproductie dezelfde vraagstukken. Het idee 
dat er geen enkele operator bij een machine staat, gaat voor velen te 
ver. Wat als de computer zegt: er is iets aan de hand? Welke beslissing 
wordt er dan genomen en door wie? Zelfs Google en Meta, mondiale 
techspelers waarbij data de core business is, hebben nog steeds vele 
mensen in dienst. Dat blijft ook bij de klanten van Demcon vast zo. 
Maar dat we met onze divisie goud in handen hebben, durf ik wel  
te stellen.’  \

Institutenweg 25, 7521 PH Enschede  /  T 088 115 2000  /  www.demcon.com

‘ AI moet een arts ondersteunen 
en niet vervangen’ 

‘ Hoe kun je de slechte sperziebonen en 
aardbeien�er�consistent�uit�filteren?’
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Tekst en fotografie FC Twente

De plek op het shirt springt misschien niet het meest in het oog, maar trots zijn ze er wel op. Taurus Corporate Finance 
is sinds dit seizoen mouwsponsor van FC Twente. Het in Deventer gevestigde bedrijf is een snelgroeiende speler in haar 
vakgebied. Die groei werd de afgelopen vijf jaar beloond met een Gazelle Award.

    Taurus is trotse mouwsponsor: 

‘ Bij FC Twente draait het  
om sfeer, presteren en succes, 
dat zit ook in ons dna’

Aan de oevers van de IJssel zijn het over het algemeen de kleuren 
rood en geel die het straatbeeld domineren. Bij Taurus klopt het 
hart echter voor FC Twente. Niet zo heel gek, want de roots van het 
bedrijf liggen in Twente en de Achterhoek. ‘Deventer is qua ligging 
de handigste plek voor ons’, legt Tim ten Beitel, één van de partners 
binnen Taurus, uit. Het bedrijf is gevestigd in het torenkantoor 
Poort van Deventer, op een steenworp afstand van snelweg 
A1. ‘Veel klanten van ons komen uit Oost-Nederland, terwijl 
geïnteresseerde kopers of investeerders vaak uit andere plekken 
van het land komen. Deventer ligt dan redelijk centraal. Dat we zo 
kort aan de snelweg zitten maakt het helemaal makkelijk.’  

Snel gegaan
Taurus is sinds vijf jaar aan FC Twente verbonden. Eerst als  
TOS- en TGT-lid, tegenwoordig als skyboxhouder en mouwsponsor. 
De banden zijn gelegd door Gert-Jan Nijweide, die tussen 2008 en 
2014 als financieel manager voor FC Twente werkte. ‘Ik denk dat ik 
sinds 2008 maar weinig thuiswedstrijden van de club heb gemist’, 
zegt Nijweide, die tegenwoordig ook partner is bij Taurus. ‘Toen ik 
bij FC Twente werkte, zat ik er uiteraard iedere week. Later zat ik 
samen met mijn zoontje op de tweede ring. Vanaf het moment dat 
ik bij Taurus werk zijn we TOS-lid geworden en nu zitten we in een 
skybox en staan we op de mouw van het shirt. Het is snel gegaan. 
We gaan met veel plezier naar de wedstrijden toe, er zijn weinig 
collega’s die niet iets met voetbal hebben.’

Dat Taurus mouwsponsor werd, ontstond eigenlijk tijdens een 
transactie. ‘Met ons bedrijf begeleiden we ondernemers bij een 
aankoop of de verkoop van hun bedrijf, bij fusies of wanneer een 
bedrijf een investeerder zoekt’, zegt Ten Beitel. ‘Zo zijn we ook bij 
Elektramat beland. Om het bedrijf verder uit te bouwen zochten 
ze een investeerder. Wij hebben hen daarbij in het gehele proces 
ondersteund en hebben in Parcom een geschikte partner gevonden. 
Gelijktijdig liepen de gesprekken tussen FC Twente en Elektramat 
over het hoofdsponsorschap. Daar werden wij ook bij betrokken.’ 
‘Op een bepaald moment hebben we bij FC Twente aangegeven dat, 
als ze plek over hadden op het shirt, ze ook eens aan ons mochten 
denken’, haakt Nijweide in. ‘Met Taurus willen we stappen zetten, 
doorgroeien en meer landelijke exposure creëren. Dat kan via het 
sponsorschap bij FC Twente. We staan op het shirt van een club uit 
de top vijf van Nederland. Dan ben je een partij die ertoe doet.’  
Ten Beitel: ‘Bij FC Twente draait het om in een prettige sfeer te 
presteren en succes te behalen. Dat zit ook bij ons in het dna. 
Daarom denk ik dat we heel goed bij elkaar passen.’ 

Helpen bij volgende stap
Zoals Taurus Elektramat hielp in de zoektocht naar een groei-
investeerder, zo hielp het bedrijf tal van andere ondernemers. 
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‘  Met Taurus willen we stappen  
zetten, doorgroeien en meer 
landelijke�exposure�creëren’

‘Vaak gaat het om ondernemers die toe zijn aan een volgende stap’, 
legt Ten Beitel uit. ‘Het kan zijn dat iemand met pensioen gaat 
en daarom zijn bedrijf wil verkopen, maar kan ook dat een bedrijf 
investeerders zoekt om verder te groeien. Wij helpen ze in die 
zoektocht. We kijken waar bedrijven goed in zijn en welke kennis ze 
missen, vragen in de markt welke partijen geïnteresseerd zijn om 
het bedrijf over te nemen of erin te investeren en welke expertise 
ze aan een organisatie toe kunnen voegen. Op basis daarvan maken 
we een selectie met mogelijke kopers of investeerders.’

Taurus probeert daarin te zoeken naar de ideale match tussen 
haar klant en een koper of investeerder. ‘We hebben ook weleens 
klanten gehad die zelf met een koper kwamen, maar waarvan  
wij direct het idee hadden dat het niet paste’, zegt Nijweide.  
‘Het is voor een ondernemer een belangrijke stap die je maar  
één keer zet, we raden daarom meestal aan om met meerdere 
partijen te praten, danwel de voors en tegens goed af te wegen.  
In het overnameproces liggen ratio en emotie dicht bij elkaar.  
Een ondernemer die zijn bedrijf of een deel daarvan verkoopt, wil 
dat zijn levenswerk in goede handen komt. Wij proberen daarom 
naar een win-winsituatie voor beide partijen toe te werken.’

Oostas-kantoor
Taurus doet dat op een manier zoals ze dat in het oosten graag zien. 
Nuchter en met korte lijnen, maar wel resultaatgericht. Nijweide: ‘Ik 
noem ons wel eens een Oostas-kantoor. We leveren de kwaliteit die 
wordt geassocieerd met de ‘Zuidas’, maar wel met de nuchterheid 
en benaderbaarheid van het oosten. We staan dichtbij onze klanten. 
Dat geldt niet alleen voor onze consultants, maar ook wij als 
partners zijn meewerkend. We vinden het allemaal veel te leuk  
om zelf bij de deals betrokken te zijn.’

Momenteel haalt Taurus tachtig procent van haar opdrachten  
uit Oost-Nederland. Maar het bedrijf groeit hard en wil uitbreiden.  
‘We hebben voor het vijfde jaar op rij een Gazelle Award gewonnen. 
Dat is geen doel op zich, maar het zegt wel iets over hoe hard we 
groeien’, zegt Nijweide. ‘We willen ons werkgebied uitbreiden naar 
het noorden en de hoek Arnhem-Nijmegen. Het sponsorschap bij  
FC Twente kan daaraan bijdragen. We staan er goed op in de 
regio en via FC Twente vergroten we de kans om bij nog meer 
ondernemers aan tafel te komen. Als dat gebeurt, ben ik ervan 
overtuigd dat we ze kunnen helpen.’  \
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Er gaat geen dag voorbij of het thema AI komt op tafel bij 
SmitDeVries. Zowel Jeroen als Edo verdiepen zich veel in de 
materie en zijn op de hoogte van de laatste ontwikkelingen. 
‘Ik kijk dagelijks op LinkedIn en X’, zegt Edo. ‘Daar volg ik veel 
AI-deskundigen. Zo blijf ik bij en denk ik erover na hoe we AI 
kunnen inzetten of gebruiken voor onze klanten. Toevallig kan ik 
sinds vanochtend ook afbeeldingen genereren via ChatGPT. 
AI gaat steeds meer richting volwassenheid.’

Ook Jeroen heeft veel interesse in AI. En dat is niet voor niets. 
‘Toen ChatGPT vorig jaar gelanceerd werd, hebben we intern 
gekeken wat het voor ons zou gaan betekenen. We wisten al snel: 
dit gaat ook voor ons en voor onze klanten interessant worden. 
Wij zien AI als een kans en zeker niet als een bedreiging. Wij willen 
vooral kijken hoe wij onze klanten kunnen helpen en hoe we 
AI kunnen integreren in onze diensten.’

Eerste mobiel
Jeroen en Edo vergelijken AI met de eerste internetaansluiting en 
met de eerste mobiele telefoon. ‘Toen zei ook iedereen: ik heb thuis 

een telefoon waarmee ik kan bellen als het nodig is. Ik hoef niet 
altijd bereikbaar te zijn’, zegt Jeroen. Volgens hem moeten mkb’ers 
zich beseffen dat AI een soortgelijke ontwikkeling is: ‘Als bedrijf 
moet je je nu gewoon voorbereiden op AI, want elke baan komt er 
vroeg of laat mee in aanraking. Die mobiele telefoon hebben we 
inmiddels ook allemaal.’

Meer dan ChatGPT 
Bij SmitDeVries geloven ze dat de huidige ontwikkelingen nog 
maar het begin zijn. ‘Er is nu nog heel veel niet mogelijk, maar er 
zijn elke week veel aankondigingen van nieuwe AI-mogelijkheden. 
De verandering komt er hoe dan ook aan’, zegt Edo. ‘AI is veel meer 
dan alleen ChatGPT en gaat bedrijven enorm helpen. Daar zijn we 
van overtuigd’, vult Jeroen aan.

‘ Als ondernemer 
zul je AI moeten 
omarmen’
Veel mkb’ers zijn nog niet klaar om de kansen die  
AI biedt te gebruiken. Er is dan ook nog een lange  
weg te gaan, want de waan van de dag wint het 
meestal van de blik op de toekomst. Dat is de 
overtuiging van Edo Beltman en Jeroen de Vries  
van bedrijfsadviesbureau SmitDeVries uit Raalte. 
‘Maar’, adviseren ze, ‘zorg als mkb’er dat je de 
mogelijkheden van AI gaat inzien, de concurrentie 
doet dat namelijk sowieso.’

‘�AI�gaat�bedrijven�enorm�helpen’�� 
Edo Beltman

Edo Beltman en Jeroen de Vries

Tekst Arjan Dijkema  /  Fotografie Peter Timmer
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AI zit in al heel veel toepassingen. ‘Denk aan chatbots of 
telefonische helpdesks bij serviceafdelingen. Want ook via de 
telefoon kunnen gesprekken gevoerd worden met een AI-bot, 
die luistert naar de vraag en inhoudelijk antwoord geeft’, 
vertelt Edo. ‘Die toepassing is bijvoorbeeld bij Tesla in ontwikkeling.’

Masterscriptie
SmitDeVries adviseert haar klanten al op het gebied van AI en 
gebruikt zelf de nodige tools bij bijvoorbeeld bedrijfsanalyses. 
‘Wij kijken extern mee naar processen binnen bedrijven. We zijn 
op de hoogte van de mogelijkheden die AI biedt om efficiënter te 
werken. Wij zien kansen om AI, processen en techniek op elkaar in 
te richten’, vertelt Jeroen. 

‘Daarvoor is het wel van belang dat de systemen waarmee 
onze klanten werken goed zijn ingericht. Dat blijkt ook uit een 
masterscriptie van een student (te downloaden op smitdevries.nl) 
die dat voor ons heeft onderzocht: als je datasets niet compleet, 
correct en actueel zijn, kun je de mogelijkheden van AI niet optimaal 
benutten.’ Edo: ‘Want AI kan trends uit je bedrijfsprocessen halen 

en tegelijkertijd een analyse en aanbeveling geven. AI herkent 
patronen in grote hoeveelheden data, waar anders iemand weken 
mee bezig is.’ Jeroen vult aan: ‘In de intelligentie die AI toevoegt, 
zit vooral de verrijking.’

Datalek
Maar wie data zegt, zegt datalek of privacygevoelige informatie. 
‘Als we data toevoegen aan een AI-model, zorgen we ervoor dat die 
altijd anoniem is. Daar zijn we heel voorzichtig mee’, zegt Jeroen. 
Ook op dat gebied staat AI niet stil, vertelt Edo. ‘Je hebt inmiddels 
zogenoemde enterprise-modellen. Die voldoen aan de wet- en 
regelgeving rondom privacy. De data die daarin gestopt wordt, 
gaat niet in het model. Grote bedrijven als Bain & Company en 
PwC gebruiken dat ook.’

Op de agenda
Bij SmitDeVries zijn ze er klaar voor om hun klanten de voordelen 
te laten inzien van de verschillende AI-modellen. ‘We willen graag 
dat het onderwerp op de agenda komt van de ondernemers, waarbij 
de focus vaker op korte en middellange termijn ligt’, zegt Jeroen. 
Denk aan een chatbot gekoppeld aan een klantenservice die ervoor 
zorgt dat een medewerker geen tijd kwijt is met het zoeken naar 
een antwoord op een vraag. Of aan tool die in een mum van tijd 
een vertaalslag maakt van een verkoopgesprek in de vorm van een 
offerte. ‘AI neemt geen werk over, het biedt oplossingen’, zegt 
Jeroen. ‘Mkb’ers zullen de AI-mogelijkheden moeten omarmen, 
of ze het nou leuk vinden of niet’, besluit Edo.  \

Vrieswijk 3a, 8103 PB Raalte  /  T 0572 362 008  /  www.smitdevries.nl

‘ In de intelligentie die AI toevoegt, 
zit�de�verrijking’� 
Jeroen de Vries



Ben je geïnteresseerd in wat Het Loopbaanstation voor jouw bedrijf kan betekenen? 
Neem dan contact op met Frans Schuitemaker, f.schuitemaker@loopbaanstation.nl

BaanZoektJou:  
ga voor optimaal 
werkgeluk

BaanZoektJou verbindt bedrijven met werkenden en 
werkzoekenden voor optimaal werkgeluk. We matchen, coachen, 
trainen en begeleiden. Met BaanZoektJou zorgen we voor fysieke 
matches tussen bedrijven en kandidaten. Het is een eigenwijze 
manier om de krapte op de arbeidsmarkt te verminderen en 
werkgeluk te bevorderen. 

Wij geven kandidaten de kans om hun droombaan achterna 
te gaan en bedrijven krijgen een podium om hun bedrijf in de 
schijnwerpers te zetten. Conclusie: wij dagen gemotiveerde 
deelnemers, maar ook bedrijven, uit om buiten de gebaande 
paden te zoeken naar een verrassend goede match.

Waar het idee vandaan komt? Heel simpel: de arbeidsmarkt 
heeft een schop onder de kont nodig. Werkzoekenden worden 
geconfronteerd met steeds meer concurrentie en verschillende 
verwachtingen van werkgevers. En werkgevers zijn allemaal aan 
het vissen in dezelfde vijver. 

Een resultaat hiervan is dat werknemers niet op de juiste  
plek werken en geen werkgeluk ervaren. Daar moet verandering  
in komen!

BaanZoektJou speelt hierop in door een platform te bieden waarin 
werkzoekenden zich onderdompelen in de bedrijfscultuur van 
potentiële werkgevers en op zoek gaan naar nieuwe interesses op 
de BaanZoektJou Open Dag donderdag 14 maart.

Dus, meld je als bedrijf of deelnemer aan en spring samen in  
het diepe. Open je deuren, ontmoet elkaar en leer van elkaar.  
Sta open voor iets nieuws en daag jezelf uit. We gaan voor de 
perfecte match tussen werknemer en werkgever. Het doel? 
Optimaal werkgeluk met minder krapte in de arbeidsmarkt!

Ben je geïnteresseerd in de BaanZoektJou Open Dag?  
Bekijk dan de website www.baanzoektjou.nu of neem contact op 
met Frans Schuitemaker, f.schuitemaker@loopbaanstation.nl  \

Met de BaanZoektJou Open Dag stellen we werkgever en werknemer in staat om elkaar  
beter te leren kennen en de juiste match te vinden op basis van potentieel en motivatie. 

Frans Schuitemaker
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Roeland de Bruin

Witte rook uit Brussel: 
AI-wet aanstaande

Verboden worden systemen die burgerrechten en de democratie  
in gevaar kunnen brengen, zoals biometrische identificatiesystemen 
waaruit gevoelige persoonsgegevens kunnen worden afgeleid, 
emotieherkenningsalgoritmes ingezet op de werkvloer of op  
school, social-scoring mechanismes en manipulatieve AI.  
Daarnaast onderscheidt de wet hoog-risico-, laag-risico- en 
generieke AI (bijvoorbeeld ChatGPT). Strengst gereguleerd  
worden hoog-risico AI-systemen, die gevaarlijk kunnen zijn  
voor de gezondheid, veiligheid, grondrechten, het milieu, 
democratie en rechtsstaat. Denk daarbij aan systemen  
gebruikt in transport (zelfrijdende voertuigen) of in medische 
toepassingen (waarbij AI de chirurg ondersteunt, of helpt 
diagnoses te stellen), aan AI die schooltoetsen beoordeelt of 
kredietwaardigheidsinschattingen maakt. Denk ook aan AI in 
HR-processen (die CV’s selecteert) of die werknemers monitort. 
Algoritmes ingezet door de overheid, bijvoorbeeld bij migratie,  
asiel en grenscontroles of het handhaven de wet, vallen ook in  
de categorie hoog-risico. 

Als ontwikkelaar of gebruiker van hoog-risico AI krijg je te maken 
met veel verplichtingen. Op voorhand moet je bijvoorbeeld een 
grondrechtentoets uitvoeren, om te onderzoeken welke impact er 
kan zijn op burgerrechten. Ook moet je zeker weten dat je de juiste 
datasets gebruikt om algoritmes mee te ‘voeden’ en dien je een 
register te hanteren, uitvoering te monitoren en controleren, en 
dient er een ‘stopknop’ te worden ingebouwd. Ook moeten burgers 
inzage krijgen in de beslissingen die er over hen worden genomen. 
Vergelijkbare eisen gelden voor generieke AI met een hoge impact 
(zoals ChatGPT). Er komt een AI-autoriteit die boetes kan opleggen 
tot 35 miljoen euro of 7 procent van de jaaromzet. Ook worden 
aansprakelijkheidsregels aangepast om het makkelijker te maken 
voor burgers om hun rechten te handhaven. 

KienhuisHoving volgt de ontwikkelingen op de voet. Mr. dr. Roeland 
de Bruin (gepromoveerd op AI-regulering) doet daarvan verslag, 
verzorgt trainingen en helpt organisaties om AI-systemen in lijn 
te brengen met de nieuwe (en bestaande) regels. Roeland is 
bereikbaar via roeland.debruin@kienhuishoving.nl  \

Vrijwel iedereen die werkt met informatiesystemen, krijgt ermee te maken:  
de Europese AI-wet. Na turbulente onderhandelingen – de belangen zijn astronomisch –  
ligt er een akkoord. Daarop wordt een verordening gebaseerd, die dan na twee jaar ingaat.  
Voor ‘verboden AI’ gaat de wet al eerder in.

Pantheon 25, 7521 PR Enschede  /  T 088 480 4000  /  www.kienhuishoving.nl
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Tekst Wouter van den Heuvel  /  Fotografie MKB Twente

Chat GPT 
alweer 1 jaar oud
Welkom ondernemers uit Twente! In een wereld waar tijd gelijk staat aan geld,  
staan jullie, de ruggengraat van onze economie, vaak onder druk om meer te  
doen in minder tijd. Dit artikel is voor jullie - om te ontdekken hoe kunstmatige 
intelligentie (AI) niet alleen een tijdbesparende bondgenoot kan zijn,  
maar ook een kracht voor jullie teams (of jezelf).
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Chat GPT 
alweer 1 jaar oud

Ariënsplein 1, 7511 JX Enschede  /  T 06 41 60 61 69  /  www.mkb-twente.nl

In het mkb, waar elke seconde telt, is de zoektocht naar efficiëntie 
nooit voorbij. Jullie kennen het wel: de eindeloze administratie, 
klantvragen die sneller beantwoord moeten worden, en de 
noodzaak om altijd een stap voor te blijven. Maar hoe doe je 
dit? Zeker met de arbeidsmarktkrapte in Twente? Hier biedt AI 
een helpende hand. Met slimme tools kunnen jullie sneller en 
nauwkeuriger werken, waardoor kostbare tijd vrijkomt voor 
zaken die echt menselijke aandacht vereisen. Denk hierbij aan het 
automatiseren van routinematige taken, zoals het verwerken van 
facturen of het beheren van voorraden, waardoor jullie meer tijd 
overhouden voor strategische beslissingen en klantrelaties. 
Deze digitale ‘assistenten’ kunnen onopgemerkte inefficiënties 
opsporen en oplossingen bieden die jullie werkprocessen beter 
stroomlijnen. Waar je uiteindelijk als ondernemer natuurlijk wel 
nog zelf de knoop doorhakt.

AI in de praktijk
Zo’n robot kan dus alles? Nee, nog niet. Het is lastig om de 
mogelijkheden te zien die er nog niet zijn. Wij vergelijken het een 
beetje met de lancering van de iPhone in 2007. Dit was de eerste 
versie van wat wij allen nu dagelijks in onze broekzak dragen, 
op onze nachtkastjes hebben liggen en al onze gegevens aan 
toevertrouwen. ChatGPT is zoals de iPhone in 2007 was. 

In de toekomst zal dit veel meer zijn. Denk aan geautomatiseerde 
klantenservice via chatbots die snel basale vragen beantwoorden, 
terwijl jij je richt op complexere zaken. Of wat dacht je van 
AI-gestuurde data-analyse die patronen herkent waar je 
zelf overheen zou kunnen kijken. Deze tools zijn niet alleen 
tijdbesparend, ze helpen ook fouten in terugkerende processen 
te verminderen. Zo kan een geavanceerd AI-systeem patronen 
in klantgedrag voorspellen, wat helpt bij het optimaliseren van 
marketingstrategieën en voorraadbeheer. Dit leidt tot betere 
klanttevredenheid en efficiëntie in bedrijfsprocessen. Bovendien 
kan AI ingezet worden voor het voorspellen van markttrends, 
waardoor jullie de concurrentie een stap voor kunnen blijven.

Waakzaam blijven
Maar, wees alert. AI is krachtig, maar niet feilloos. Zorg ervoor dat 
je de controle behoudt en weet waar de AI eindigt en menselijke 

inbreng nodig is. Transparantie in hoe AI beslissingen neemt, 
is essentieel om vertrouwen bij zowel je team als je klanten te 
behouden. Het is belangrijk om te begrijpen dat AI geen magische 
oplossing is; het vereist nauwkeurige invoer en constant toezicht 
om effectief te zijn. Wees ook bewust van ethische overwegingen 
en privacywetgeving, vooral in het gebruik van klantgegevens. 
Bovendien is het belangrijk om jullie werknemers op te leiden in 
het gebruik van deze nieuwe technologieën, zodat zij het volledige 
potentieel ervan kunnen benutten.

Versterken, niet vervangen
Het belangrijkste is om te onthouden dat AI er niet is om personeel 
te vervangen, maar om hen te versterken. Door repetitieve taken 
te automatiseren, kunnen jullie medewerkers zich concentreren 
op wat echt belangrijk is - creativiteit, klantenrelaties en strategie. 
AI stelt jullie in staat om meer te doen in dezelfde tijd, zonder 
de persoonlijke touch te verliezen die zo kenmerkend is voor 
het mkb. Dit kan leiden tot een gelukkiger, meer betrokken 
personeelsbestand en een sterker, meer concurrerend bedrijf. 
Het inzetten van AI betekent ook dat jullie medewerkers nieuwe 
vaardigheden kunnen ontwikkelen, wat bijdraagt aan hun 
persoonlijke groei en de innovatiekracht van jullie bedrijf.

Conclusie
Beste ondernemers, de toekomst is hier, en het is aan jullie om deze 
te omarmen. AI is geen droom meer, maar een haalbare realiteit 
die jullie bedrijf kan transformeren. Ga de uitdaging aan, blijf 
innoveren, en laat AI jullie partner zijn in het bereiken van nieuwe 
doelen. Door het slim inzetten van AI, kunnen jullie tijd besparen, 
efficiëntie verhogen, en een voorsprong nemen in de steeds 
veranderende zakelijke wereld. Meer praktische voorbeelden nodig? 
Wij organiseren binnenkort een event hierover. Houd de website 
van MKB Twente in de gaten. \

PS: Dit artikel is voor tachtig procent met AI geschreven. 

Wouter van den Heuvel
Bestuurslid MKB Twente 

'Ga�de�uitdaging�aan,�blijf�innoveren,�
en�laat�AI�je�partner�zijn'�
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Een veiligheidskwestie 

De kansen en risico’s van AI  
in de beveiligingsbranche 
De ontwikkelingen rondom Artificial Intelligence (AI) gaan hard. Ook de beveiligingswereld zit op dit vlak niet stil. Dat 
geldt zeker voor Bravo Beveiliging, dat AI volop verkent en inzet. Directeuren Bert-Jan Nusmeier en Rogier Schasfoort 
vertellen over projecten waarin AI een rol speelt, zoals biometrische gezichtsherkenning en speciale beveiligingsdrones. 

Bert-Jan: ‘Het gebruik van AI kan beveiligers zeker ondersteunen 
bij hun dagelijkse taken en hen helpen om effectiever te reageren 
op veiligheidskwesties. Het is echter belangrijk dat ze worden 
opgeleid om met deze technologieën om te gaan en dat er 
ethische en privacyoverwegingen in acht worden genomen bij  
het gebruik van AI in de beveiligingsbranche.’

Bravo Beveiliging zet zijn beveiligers in op vele verschillende 
vlakken. Denk hierbij aan mobiele surveillance, alarmopvolging en 

object- evenementenbeveiliging. Rogier: ‘op het eerste gezicht 
lijkt AI misschien niet direct van toepassing in ons werk, doordat 
we met mensen werken. Maar we zien zeker mogelijkheden om 
het toe te passen in de bedrijfsvoering.’ 

Nieuwe ontwikkelingen 
Het nieuw inzetten van kunstmatige intelligentie is een langdurig 
proces en kost veel tijd. Ook met het oog op wet- en regelgeving. 
Rogier: ‘dit begint al bij het contact opnemen van verschillende 
partijen en samen te brainstormen over hoe we een bepaalde 
tool in zouden kunnen zetten. Hierbij kijken we ook naar 
mogelijkheden om te investeren. Als bedrijf willen we namelijk 
blijven groeien en innovatie staat bij ons voorop.’ Bert-Jan 
vervolgt: ´Hiervoor houden we de ontwikkelingen in onze branche 
nauwlettend in de gaten, en maken er al gebruik van daar waar 
mogelijk. Bijvoorbeeld op het gebied van bewakingssystemen, 
toegangscontrole en training en simulatie.’

Vergroten van veiligheid 
Naast dat AI veiligheidsrisico’s met zich meebrengt,  
kan het ook juist ingezet worden om de veiligheid te  
vergroten. Rogier: ‘denk bijvoorbeeld aan biometrische  
beveiliging zoals gezichtsherkenning en vingerafdrukscans die 
mogelijkheden bieden voor geavanceerde toegangscontrole-  
en identificatiediensten. Of het gebruik van een gegevensanalyse 
waardoor we potentiële beveiligingsrisico’s kunnen voorspellen 
en hierdoor de in te zetten beveiligingsmaatregelen kunnen 
optimaliseren.’

Bert-Jan gaat verder: ‘Deze voorbeelden weerspiegelen  
de voortdurende technologische vooruitgang. 

‘�We�willen�blijven�groeien,� 
ook op het gebied van AI’  
Rogier Schasfoort
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Wij als Bravo Beveiliging kunnen profiteren van deze 
ontwikkelingen door hierin mee te gaan en innovatieve 
oplossingen aan te bieden aan onze klanten.’

Drones
‘Een voorbeeld van een project waar we nu mee bezig zijn, is het 
gebruik van een surveillance drone’, vertelt Bert-Jan. ‘Deze drones 
kun je inzetten wanneer je een bijvoorbeeld een inbraakmelding 
krijgt bij een bedrijfspand. De drone met camera kan dan alvast bij 
het pand observeren, zodat je een eerste beeld krijgt van wat er 

aan de hand is. Op deze manier hebben de beveiligers al zicht over 
wat er speelt voordat ze op de locatie aankomen. Ook kan er als 
het nodig is alvast geschakeld worden met de politie. Zo werken 
we efficiënter en gerichter in specifieke situaties.’

Blik op de toekomst 
Bij Bravo Beveiliging zijn ze nog lang niet klaar met ontwikkelen. 
Rogier: ‘Wij voorspellen dat de rol van kunstmatige intelligentie 
en automatisering zal blijven groeien in de particuliere beveiliging. 
Hier gaan wij als bedrijf zeker in mee, maar het moet voor ons wel 
van meerwaarde zijn’.

‘Ondanks de vele kansen die AI met zich meebrengt, zal de mens 
bij ons altijd centraal blijven staan. Dit gaat om onze medewerkers 
en klanten, maar ook de samenleving als geheel. We zien AI als een 
hulpmiddel, waardoor we als snelgroeiend bedrijf nog effectiever 
te werk kunnen gaan’, concludeert Bert-Jan.  \

Goudstraat 7, 7554 NG Hengelo  /  T 085 773 10 77  /  www.bravobeveiliging.nl

‘�De�mens�blijft�bij�ons� 
centraal staan’  
Bert-Jan Nusmeier  



Innovatie

Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie WTC Twente
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World Trade Center Twente 
wereldwijd uniek

De wereldwijde World Trade Centers 
Association heeft een netwerk van 320 
WTC’s in 92 landen. Meer dan 750.000 
bedrijven zijn inmiddels aangesloten.  

De Twentse vestiging is binnen dit netwerk 
vrij uniek vanwege de breedte van de 
dienstverlening. ‘Van al die WTC’s richt 
driekwart zich voornamelijk op zakelijk 
vastgoed en een kwart op trade services, 
dus ondersteuning van export en het 
creëren van kansen voor internationale 
expansie’, vertelt Monique. ‘Wij doen 
beide ook, maar richten ons daarnaast ook 
op het verwelkomen van expats.  
Ons Expat Center East Netherlands  
(ECEN, red.) begeleidt hen in het vinden 
van een thuis in Twente en we weten 
wat ze nodig hebben om te blijven. Onze 
business services, die zich richt op de 
verhuur van flexplekken én virtual offices, 
en de Business Club maken ons diverse 
plaatje compleet. Onze resultaten, die 
we altijd transparant delen, rondom 
internationale handel in Twente zijn 
uitstekend en daar zijn we best trots op.’

Virtual offices
Terug naar de tientallen bedrijven die  
zich de laatste jaren dankzij WTC Twente  
in deze regio vestigden. Dat gebeurde 
fysiek vlak naast het station in Hengelo, 
waar WTC Twente haar thuis heeft.  > 

‘ Onze resultaten 
rondom 
internationale 
handel in Twente 
zijn uitstekend’

In 2017 vestigde, fysiek of digitaal, geen enkel buitenlands bedrijf zich bij 
World Trade Center Twente. In 2021 waren dat er 14 en inmiddels is het 
aantal opgelopen tot 40. Het is niet los te zien van de groeiende positie 
van World Trade Center Twente (WTC). Een kijkje in de keuken van dit 
vliegwiel van internationaal ondernemerschap. Monique Oosterveld, lid 
van het directieteam, vertelt over de dienstverlening van WTC én over een 
iconisch project: Women International Business.

Handelsmissie naar Portugal
De handelsmissie vanuit Women in International Business naar Portugal was volgens 
Monique zeker geen snoepreis. ‘We kwamen over de vloer bij de ambassadeur en 
diverse overheidsinstanties. De vrouwelijke ondernemers werkten er aan hun netwerk 
en sparden onderling ook veel. De groep was divers. Ik wil deze dames meer in de 
spotlight zetten als rolmodel, zodat zij ook weer anderen inspireren.’

Ervaringen van deelnemers:
•   ‘Erg inspirerend om van andere ondernemers zelf te horen hoe het is om buiten 

Nederland een onderneming te starten’, vond Silvanna van Graven, eigenaar van 
Van Graven Finance & Advice.

•   De Nederlandse ambassade in Lissabon ontving de groep in de ambtswoning 
voor een lunch. Voor Ariane Braam-Verkoren, werkzaam bij FRISS, één van de 
hoogtepunten uit het programma. ‘Het was ontzettend mooi om de betrokkenheid 
van de ambassade bij het Nederlandse ondernemerschap te zien. Interessant om te 
horen hoe er gewerkt wordt aan een optimale handelsrelatie tussen beide landen.’

•   ‘De handelsmissie gaf volop ruimte om te netwerken en je zakelijke kansen in 
Portugal te verkennen’, vond Sabine Jurriën, directeur van Ad Fontem. ‘Maar dat  
dit plaatsvond in deze omgeving zorgde tegelijkertijd ook voor een vakantiegevoel.’ 
Om dat gevoel te versterken én vast te houden in Nederland eindigde de missie  
met een bezoek aan de wijngaard ‘Quinta da Atela’.
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Het vestigen kan echter ook digitaal  
zijn, een zogenaamd ‘virtual office’. 
‘Sommige bedrijven bouwen hun 
bestaande activiteiten via ons uit in 
Nederland, anderen hebben nog niks en 
hebben hulp nodig bij een KvK-inschrijving, 
belastingen en noem maar op’, aldus 
Monique. ‘Wij zijn door de Belastingdienst 
erkend als ‘soft landing locatie’ en kunnen 
buitenlandse klanten het hele pakket 
bieden. Soms groeien ze door naar een 
eigen pand met medewerkers. Ik sprak 
laatst een bedrijf uit het Midden-Oosten 
dat zich virtueel heeft gevestigd bij ons. 
De ondernemer zei: als mijn klanten mijn 
bedrijf bekijken op Google, zien ze geen 
balkon met wasgoed op tien-hoog, maar 
een mooi kantoorpand in Hengelo. Die 
uitstraling is in die cultuur belangrijk.’ 

Expatwoningen
Naast de bestaande dienstverlening pakt 
WTC Twente een steeds actievere rol in 
maatschappelijke en politieke discussies 
binnen Twente. De woningmarkt, en dan 
specifiek voor ‘internationals’, is een 
treffend voorbeeld. Monique: ‘Hierin 
hebben we een aanjagende rol. Rondom 
verschillende projecten in Hengelo en de 
rest van Twente brengen wij wensen van 
expats in kaart. Met woningcorporatie 
Domijn werken we in het pilotproject 
Bundle aan ‘short-stay woningen’ 
voor bedrijven die hier willen groeien. 
Dit voorjaar komen er zes van zulke 
appartementen beschikbaar. 
Het is mooi dat we ook op dit soort 
onderdelen groeien. Het begeleiden 
van student-ondernemers die zaken 

willen doen over de grens is een ander 
succesvol voorbeeld. En dan kijken we 
verder dan alleen Duitsland.’

‘Women in  
International Business’
World Trade Center Twente omarmde drie 
jaar geleden een project waar Monique 
erg gepassioneerd over is: ‘Women 
International Business’. ‘Ik ben me eens 
gaan verdiepen in wat vrouwelijke 
ondernemers die de stap over de grens 
willen zetten, nodig hebben’, vertelt ze. 
‘Zij ervaren soms andere drempels bij 
het zakendoen dan mannen. Vanuit ons 
omvangrijke netwerk wil ik hen motiveren 
en inspireren. We zijn trots op de vele 
vrouwelijke professionals in de regio 
met een imposante trackrecord in de 
internationale arena. Het is goed dat er 
meer diversiteit komt in het internationaal 

georiënteerde zakelijke netwerk  
in deze regio.’

WTC Twente heeft in het kader 
hiervan inmiddels voor verschillende 
opdrachtgevers gewerkt. Denk aan 
Provincie Overijssel, Go4Export (het 
uitvoeringsprogramma van Provincie 
Overijssel en Provincie Gelderland), 
Rijksdienst voor Ondernemend Nederland 
en het Ministerie van Buitenlandse Zaken. 
Monique: ‘We hebben een aantal 
handelsmissies voor vrouwelijke 
ondernemers georganiseerd. Eerst naar 
Zweden en Portugal en eind vorig jaar  
naar Parijs. Zelfs minister en vicepremier 
Karien van Gennip ging mee. De reacties, 
sfeer en opbrengsten van de missies 
waren geweldig.’

Meer info: www.wtctwente.nl  \

Co-Flo
De Zuid-Afrikaan Matteo Pagani is de CEO van de startup Co-Flo, dat in 2020 met hulp 
van WTC Twente naar Europa kwam om zo zijn activiteiten uit te breiden in onder 
meer Duitsland, Engeland en Frankrijk. Pagani deelt zijn ervaringen over de ‘soft 
landing’. ‘Het hele ‘soft landing programma’ was efficiënt en gemakkelijk. Het maakte 
dat we met Co-Flo een soepele start beleefden. De persoonlijke benadering door 
WTC is fijn. Daarnaast heeft het Expat Center een goede relatie met de Nederlandse 
autoriteiten. Ze hebben ons enorm geholpen met alle regelgeving en de officiële 
stappen. Ook het Starters International Business programma van WTC was waardevol. 
We hebben daardoor nuttige inzichten gekregen over buitenlandse markten waar we 
een groei willen doormaken.

‘ We zijn trots op de vele  
vrouwelijke professionals met ervaring  
in de internationale arena’
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Om als ondernemer elke dag het beste uit jezelf en je medewerkers 
te halen, is ons advies: blijf dicht bij jezelf. Bij jouw eigen kracht en 
die van jouw medewerkers. Laat de functies van je mensen eens 
los en kijk naar de rol die ze kunnen vervullen als ze gaan doen 
waar ze van nature goed in zijn. Want medewerkers die niet vanuit 
hun functie maar vanuit hun (oer)kracht werken, zorgen voor een 
flexibele en effectieve organisatie waarmee je snel kunt schakelen 
op veranderingen in de markt. Ook als je nog even niet precies weet, 
wat een ontwikkeling jou en/of jouw klant te bieden heeft.

Inzicht geeft vooruitzicht
Bij Buro Kaap halen we naar boven waar mensen diep van binnen 
gemotiveerd voor zijn en energie van krijgen: ‘hun (oer)kracht’. 
Als je dat eenmaal weet, kun je - afhankelijk van wat de markt van 
je team vraagt - bepalen wie welke rol het best kan oppakken. 

Het resultaat is een optimale bediening van je klanten door 
een topteam van mensen die taken en activiteiten verrichten die 
aansluiten bij waar ze van nature aanleg voor hebben. En daardoor 
met meer plezier werken, minder vaak ziek zijn en beter presteren.  
 

Succes komt van binnenuit!
Benieuwd naar de (oer)kracht van jezelf en je teamleden en 
hoe dit je verder brengt? Bel met Sandra van der Kaap op 
053 303 16 85 en zet de eerste stap om succesvol te zijn in een 
veranderende markt. \

De wereld om ons heen verandert steeds sneller,  
zo lijkt het. Bijvoorbeeld AI kan voor jouw onderneming 
nieuwe kansen bieden. Voelen als een bedreiging? 
Of mogelijk weet jij als ondernemer nog niet zo goed,  
wat je ermee zou kunnen en willen.

Als de wereld om ons heen verandert… 
blijf�dan�dicht�bij�de�kracht�van�jezelf�en�jouw�medewerkers.

Want succes komt 
van binnenuit!
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Nienke vertelt: ‘Met kleine stappen helpen we bedrijven te 
groeien in hun datagedrevenheid en ondersteunen we ze om dit 
te implementeren in hun eigen organisatie.’ Maarten vult aan: 
‘Organisaties die datagedreven werken, overleven. Doe je dit als 
organisatie niet en neem je geen datagedreven beslissingen?  
Dan zijn het je concurrenten die het wel zullen gaan doen.’

Little Rocket is in drie jaar tijd uitgegroeid tot één van de 
toonaangevende Nederlandse bedrijven in data en AI. Hun visie is 
helder: alleen organisaties die data en AI volledig integreren, zullen 
in de toekomst overleven. Hun missie? Organisaties zelfstandig 
datagedreven laten worden. De technische oplossing is nog maar 
het topje van de ijsberg. Nienke: ‘wij zien dit slechts als een middel 
waarmee je aan de slag moet. De data die hiervoor nodig is, moet 
uit je bedrijf komen. En daar heb je meer voor nodig.’ 

Agency
Little Rocket begint zijn missie door samen met klanten waarde 
te ontginnen uit data. Samen identificeren ze processen die 
geoptimaliseerd kunnen worden door datagedreven oplossingen. 
Dit leidt tot indrukwekkende resultaten, zoals vermindering 
van klantverloop, verhoging van winstmarges, effectievere 
personeelswerving en zelfs bijdragen aan milieuvriendelijkere 
operaties. Maarten: ‘Hiervoor gaan we op zoek naar waar we de 
grootste impact kunnen maken. Dit doen we door het opzetten van 
business cases vanuit de organisatie. Vanuit deze case zullen we 
met een experiment eerst in het klein de waarde van datagedreven 
werken praktisch aantonen. 

Op deze manier kijken we of het idee uitvoerbaar is en of er nu al 
waarde uit de experimentele oplossing gehaald wordt. Zo kunnen 
we de meerwaarde aantonen. Na te hebben bewezen dat we het 
kunnen, kan deze werkwijze organisatiebreed worden uitgerold.’

Academie
Voor Little Rocket is het overbrengen van kennis en vaardigheden 
een essentieel onderdeel van hun missie. Dit doen ze binnen  
hun Little Rocket Academie, welke gelanceerd is in oktober.  
Hier bieden ze workshops, masterclasses en opleidingsprogramma's 
aan. Onder andere gericht op alle medewerkers, directies, 
management en toekomstige dataspecialisten, met als doel  
het vergroten van begrip, kennis, draagvlak en vaardigheden.  
Nienke: ‘Het unieke aan onze academie is dat we ons meer richten 
op soft skills, zoals vaardigheden en mindset. In plaats van hard 
skills zoals tools of taal. Dit doen we omdat we merken dat het in  
de praktijk vaak misgaat wanneer je de harde kennis toe moet 
passen in de praktijk. Hierdoor sluit ons programma goed aan op  
de praktische problemen die bedrijven ervaren en waar verder 
weinig aanbod in is.’ 

Teams
Tot slot helpt Little Rocket organisaties bij het opbouwen van  
hun eigen datateams. Met hun expertise in teamopbouw,  
toegang tot talent in Twente en mogelijkheden voor begeleiding  
en ontwikkeling, positioneert Little Rocket zich uniek. Maarten:  
‘We brengen in kaart hoe ze hun eigen datateam kunnen bouwen met 
een teamstrategie. Daarnaast geven we ze ook toegang tot het talent 
uit onze academie, zodat ze het team hiermee kunnen samenstellen. 

Nienke: ‘Wij blijven betrokken door het talent het eerste jaar te 
begeleiden op vraagstukken uit de organisatie. Op deze manier 
dragen we bij aan de capaciteitsuitdaging van bedrijven, omdat 
het vinden van de juiste mensen een grote uitdaging is. We zetten 
hiermee in op een stukje werving, advies en detachering. Met het 
uiteindelijke doel dat het talent op de lange termijn bij onze klanten 
blijft werken.’ \

Tekst Elizabeth Westra  /  Fotografie Lars Smook

In het tijdperk waarin data de sleutel is tot succes, staat Little Rocket op de voorgrond om bedrijven te transformeren 
tot datagedreven organisaties. CEO Nienke Bruggeman en salesmanager Maarten Pieper vertellen hoe ze bedrijven 
ondersteunen in deze cruciale transitie. Door data optimaal te benutten, kun je als bedrijf veel inzichten krijgen voor 
het nemen van beslissingen.

Little Rocket: 

sturen op data voor  
een toekomstbestendige 
onderneming

‘�Wij�bieden�niet�alleen�
oplossingen; we streven ernaar 
dat�bedrijven�het�zelf�kunnen’� 
Maarten Pieper
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Little Rocket: 

sturen op data voor  
een toekomstbestendige 
onderneming

Little Rocket is een sterk groeiend bedrijf in Enschede dat 
middelgrote tot grote organisaties helpt datagedreven te 
werken. Met 25 medewerkers werken ze aan een duurzame, 
innovatieve en vitale toekomst door de kracht van data en 
AI te benutten. Daarnaast is de fitheid van het bedrijf en het 
team belangrijk. Hiervoor zijn een fietsplan en fitprogramma 
opgesteld, waardoor Little Rocket in 2023 is uitgeroepen tot 
beste fietswerkgever van Nederland.

In hun reis naar de top van de Nederlandse data- en AI-
sector, illustreert Little Rocket het enorme potentieel van 
datagedreven werken. Voor ondernemers die vooruitkijken, 
bieden ze niet alleen een blauwdruk voor succes, maar ook 
de middelen om dit te realiseren.
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Investeren in scholing  
en ontwikkeling.  
Een verstandige keuze!

Als ondernemer in de technologische industrie zie ik onze 
omgeving steeds sneller veranderen. De ontwikkeling rondom 
digitalisering en de opkomst van nieuwe technologieën zoals 
robotica vragen momenteel al veel van de mensen die werkzaam 
zijn in deze sector. En dan staan we nog maar aan het begin van 
de ontwikkelingen omtrent kunstmatige intelligentie, machine 
learning en deep learning.

Het belang van scholing en ontwikkeling in  
jouw onderneming
In een tijdperk waarin technologische vooruitgang 
exponentieel toeneemt, is het cruciaal voor ondernemingen 
om hun medewerkers voortdurend bij te scholen. Scholing 
en ontwikkeling vergroten de vaardigheden en kennis 
van werknemers, waardoor ze beter kunnen inspelen op 
veranderende behoeften en nieuwe uitdagingen. Dit leidt 
tot verbeterde productiviteit, hogere kwaliteit van diensten 
en producten en een concurrentievoordeel op de markt. 
Technologische vooruitgang brengt talloze kansen met zich mee 
voor ondernemingen. Innovatieve oplossingen zoals kunstmatige 
intelligentie, big data-analyse en automatisering hebben het 
potentieel om bedrijfsprocessen te stroomlijnen, kosten te 
verlagen en nieuwe markten te openen. Door te investeren in 
scholing op het gebied van technologie kunnen medewerkers 
deze kansen omarmen en effectief gebruikmaken van nieuwe 
tools en systemen.

In de snel veranderende wereld 
van vandaag is het belangrijk voor 
ondernemingen om zich voortdurend aan 
te passen aan nieuwe technologische 
ontwikkelingen en veranderende 
markttrends. Dit vereist een sterk team 
van goed opgeleide en deskundige 
medewerkers. Het belang van scholing 
en ontwikkeling kan dan ook niet genoeg 
benadrukt worden.

Twents Fonds voor Vakmanschap
In de regio Twente bestaat Twents Fonds voor Vakmanschap,  
een waardevol initiatief dat werkende, werkzoekende en 
werkgevers motiveert, adviseert en faciliteert op het gebied 
van Leven Lang Ontwikkelen. Het fonds biedt onder andere 
financiële steun en dit zorgt ervoor dat scholing toegankelijker 
wordt zodat medewerkers en werkgevers gestimuleerd worden 
om te blijven investeren in bijvoorbeeld om- of bijscholing.

Als ondernemers hebben we de verantwoordelijkheid om 
vooruit te kijken en ons aan te passen aan de veranderende 
omstandigheden. Charles Darwin zei immers in de 19e eeuw 
al: “Het zijn niet de sterkste van een soort die overleven en 
ook niet de intelligentste. Het zijn degene die zich het best 
op veranderingen aanpassen.” Het investeren in scholing en 
ontwikkeling van medewerkers is een strategische zet die op  
de lange termijn vruchten zal afwerpen. Door te blijven leren  
en groeien, zullen we in staat zijn om competitief te blijven en 
kansen te benutten die zich voordoen in een snel evoluerende 
omgeving. Laten we dus samen hier de mouwen voor opstropen, 
niet alleen voor het welzijn van onze ondernemingen, maar ook 
voor de groei van onze medewerkers en de economie als geheel.

Werkgevers... word ambassadeur van IKBINDR
De Nederlandse overheid stelt veel subsidiegeld beschikbaar 
ten behoeve van om-, her- en bijscholing. Door versnippering in 
opleidingsland maar zeker ook door misbruik van subsidiegelden 
komt ons belastinggeld helaas niet altijd op de juiste plek 
terecht. Door als werkgever ambassadeur van IKBINDR te 
worden bundelen wij onze krachten, tonen we aan dat wij  
Twents Fonds voor Vakmanschap ondersteunen en geven  
wij een krachtig signaal naar onze overheid dat deze manier  
van opleiden effectief is. Al meer dan 270 organisaties gingen  
u al voor. En u?

Als lid van de regiegroep heb ik een adviserende en 
controlerende rol binnen het TFvV. Niet alleen beleidsmatig  
maar ook financieel. Samen met de overige leden van de 
regiegroep zorgen wij er dan voor dat elke beschikbare Euro 
maximaal gespendeerd wordt aan scholing. Op deze manier  
komt ons belastinggeld op de juiste plek terecht.

Martijn Tuinte, Tuinte smart industrial solutions
IKBINDR ambassadeur en lid van de regiegroep  
Twents Fonds voor Vakmanschap

  ‘Als ondernemers hebben we de 
verantwoordelijkheid om vooruit te 
kijken en ons aan te passen aan de 
veranderende omstandigheden.’

 Blijere werknemers die:
 • flexibel en breder inzetbaar zijn
 • meer kennis hebben
 • kunnen meebewegen met ontwikkelingen

 Instroom/doorstroom van werknemers
 Samen bijdragen aan scholingskosten
  1 aanspreekpunt (netwerk) voor vragen   

over scholing en Leven Lang Ontwikkelen

Ben je werkgever en wil je bijdragen aan  
talent ontwikkeling in Twente? Word dan 
IKBINDR-ambassadeur en krijg 50% van  
de scholingskosten vergoed.

De voordelen

Word ambassadeuren maakTwenteslimmer

Voor scholing  
en Leven Lang 
Ontwikkelen 
van jouw  
werknemers! 

Samen houden we
de regio arbeidsfit
Meld je aan als ambassadeur via   
iikkbbiinnddrr@@ttwweennttssffoonnddssvvoooorrvvaakkmmaannsscchhaapp..nnll   
of kijk voor meer informatie op iikkbbiinnddrr..nnll

 
 

Investeren in scholing  
en ontwikkeling.  
Een verstandige keuze!

Als ondernemer in de technologische industrie zie ik onze 
omgeving steeds sneller veranderen. De ontwikkeling rondom 
digitalisering en de opkomst van nieuwe technologieën zoals 
robotica vragen momenteel al veel van de mensen die werkzaam 
zijn in deze sector. En dan staan we nog maar aan het begin van 
de ontwikkelingen omtrent kunstmatige intelligentie, machine 
learning en deep learning.

Het belang van scholing en ontwikkeling in  
jouw onderneming
In een tijdperk waarin technologische vooruitgang 
exponentieel toeneemt, is het cruciaal voor ondernemingen 
om hun medewerkers voortdurend bij te scholen. Scholing 
en ontwikkeling vergroten de vaardigheden en kennis 
van werknemers, waardoor ze beter kunnen inspelen op 
veranderende behoeften en nieuwe uitdagingen. Dit leidt 
tot verbeterde productiviteit, hogere kwaliteit van diensten 
en producten en een concurrentievoordeel op de markt. 
Technologische vooruitgang brengt talloze kansen met zich mee 
voor ondernemingen. Innovatieve oplossingen zoals kunstmatige 
intelligentie, big data-analyse en automatisering hebben het 
potentieel om bedrijfsprocessen te stroomlijnen, kosten te 
verlagen en nieuwe markten te openen. Door te investeren in 
scholing op het gebied van technologie kunnen medewerkers 
deze kansen omarmen en effectief gebruikmaken van nieuwe 
tools en systemen.

In de snel veranderende wereld 
van vandaag is het belangrijk voor 
ondernemingen om zich voortdurend aan 
te passen aan nieuwe technologische 
ontwikkelingen en veranderende 
markttrends. Dit vereist een sterk team 
van goed opgeleide en deskundige 
medewerkers. Het belang van scholing 
en ontwikkeling kan dan ook niet genoeg 
benadrukt worden.

Twents Fonds voor Vakmanschap
In de regio Twente bestaat Twents Fonds voor Vakmanschap,  
een waardevol initiatief dat werkende, werkzoekende en 
werkgevers motiveert, adviseert en faciliteert op het gebied 
van Leven Lang Ontwikkelen. Het fonds biedt onder andere 
financiële steun en dit zorgt ervoor dat scholing toegankelijker 
wordt zodat medewerkers en werkgevers gestimuleerd worden 
om te blijven investeren in bijvoorbeeld om- of bijscholing.

Als ondernemers hebben we de verantwoordelijkheid om 
vooruit te kijken en ons aan te passen aan de veranderende 
omstandigheden. Charles Darwin zei immers in de 19e eeuw 
al: “Het zijn niet de sterkste van een soort die overleven en 
ook niet de intelligentste. Het zijn degene die zich het best 
op veranderingen aanpassen.” Het investeren in scholing en 
ontwikkeling van medewerkers is een strategische zet die op  
de lange termijn vruchten zal afwerpen. Door te blijven leren  
en groeien, zullen we in staat zijn om competitief te blijven en 
kansen te benutten die zich voordoen in een snel evoluerende 
omgeving. Laten we dus samen hier de mouwen voor opstropen, 
niet alleen voor het welzijn van onze ondernemingen, maar ook 
voor de groei van onze medewerkers en de economie als geheel.

Werkgevers... word ambassadeur van IKBINDR
De Nederlandse overheid stelt veel subsidiegeld beschikbaar 
ten behoeve van om-, her- en bijscholing. Door versnippering in 
opleidingsland maar zeker ook door misbruik van subsidiegelden 
komt ons belastinggeld helaas niet altijd op de juiste plek 
terecht. Door als werkgever ambassadeur van IKBINDR te 
worden bundelen wij onze krachten, tonen we aan dat wij  
Twents Fonds voor Vakmanschap ondersteunen en geven  
wij een krachtig signaal naar onze overheid dat deze manier  
van opleiden effectief is. Al meer dan 270 organisaties gingen  
u al voor. En u?

Als lid van de regiegroep heb ik een adviserende en 
controlerende rol binnen het TFvV. Niet alleen beleidsmatig  
maar ook financieel. Samen met de overige leden van de 
regiegroep zorgen wij er dan voor dat elke beschikbare Euro 
maximaal gespendeerd wordt aan scholing. Op deze manier  
komt ons belastinggeld op de juiste plek terecht.

Martijn Tuinte, Tuinte smart industrial solutions
IKBINDR ambassadeur en lid van de regiegroep  
Twents Fonds voor Vakmanschap

  ‘Als ondernemers hebben we de 
verantwoordelijkheid om vooruit te 
kijken en ons aan te passen aan de 
veranderende omstandigheden.’

 Blijere werknemers die:
 • flexibel en breder inzetbaar zijn
 • meer kennis hebben
 • kunnen meebewegen met ontwikkelingen

 Instroom/doorstroom van werknemers
 Samen bijdragen aan scholingskosten
  1 aanspreekpunt (netwerk) voor vragen   

over scholing en Leven Lang Ontwikkelen

Ben je werkgever en wil je bijdragen aan  
talent ontwikkeling in Twente? Word dan 
IKBINDR-ambassadeur en krijg 50% van  
de scholingskosten vergoed.

De voordelen

Word ambassadeuren maakTwenteslimmer

Voor scholing  
en Leven Lang 
Ontwikkelen 
van jouw  
werknemers! 

Samen houden we
de regio arbeidsfit
Meld je aan als ambassadeur via   
iikkbbiinnddrr@@ttwweennttssffoonnddssvvoooorrvvaakkmmaannsscchhaapp..nnll   
of kijk voor meer informatie op iikkbbiinnddrr..nnll

 
 

Investeren in scholing  
en ontwikkeling.  
Een verstandige keuze!

Als ondernemer in de technologische industrie zie ik onze 
omgeving steeds sneller veranderen. De ontwikkeling rondom 
digitalisering en de opkomst van nieuwe technologieën zoals 
robotica vragen momenteel al veel van de mensen die werkzaam 
zijn in deze sector. En dan staan we nog maar aan het begin van 
de ontwikkelingen omtrent kunstmatige intelligentie, machine 
learning en deep learning.

Het belang van scholing en ontwikkeling in  
jouw onderneming
In een tijdperk waarin technologische vooruitgang 
exponentieel toeneemt, is het cruciaal voor ondernemingen 
om hun medewerkers voortdurend bij te scholen. Scholing 
en ontwikkeling vergroten de vaardigheden en kennis 
van werknemers, waardoor ze beter kunnen inspelen op 
veranderende behoeften en nieuwe uitdagingen. Dit leidt 
tot verbeterde productiviteit, hogere kwaliteit van diensten 
en producten en een concurrentievoordeel op de markt. 
Technologische vooruitgang brengt talloze kansen met zich mee 
voor ondernemingen. Innovatieve oplossingen zoals kunstmatige 
intelligentie, big data-analyse en automatisering hebben het 
potentieel om bedrijfsprocessen te stroomlijnen, kosten te 
verlagen en nieuwe markten te openen. Door te investeren in 
scholing op het gebied van technologie kunnen medewerkers 
deze kansen omarmen en effectief gebruikmaken van nieuwe 
tools en systemen.

In de snel veranderende wereld 
van vandaag is het belangrijk voor 
ondernemingen om zich voortdurend aan 
te passen aan nieuwe technologische 
ontwikkelingen en veranderende 
markttrends. Dit vereist een sterk team 
van goed opgeleide en deskundige 
medewerkers. Het belang van scholing 
en ontwikkeling kan dan ook niet genoeg 
benadrukt worden.

Twents Fonds voor Vakmanschap
In de regio Twente bestaat Twents Fonds voor Vakmanschap,  
een waardevol initiatief dat werkende, werkzoekende en 
werkgevers motiveert, adviseert en faciliteert op het gebied 
van Leven Lang Ontwikkelen. Het fonds biedt onder andere 
financiële steun en dit zorgt ervoor dat scholing toegankelijker 
wordt zodat medewerkers en werkgevers gestimuleerd worden 
om te blijven investeren in bijvoorbeeld om- of bijscholing.

Als ondernemers hebben we de verantwoordelijkheid om 
vooruit te kijken en ons aan te passen aan de veranderende 
omstandigheden. Charles Darwin zei immers in de 19e eeuw 
al: “Het zijn niet de sterkste van een soort die overleven en 
ook niet de intelligentste. Het zijn degene die zich het best 
op veranderingen aanpassen.” Het investeren in scholing en 
ontwikkeling van medewerkers is een strategische zet die op  
de lange termijn vruchten zal afwerpen. Door te blijven leren  
en groeien, zullen we in staat zijn om competitief te blijven en 
kansen te benutten die zich voordoen in een snel evoluerende 
omgeving. Laten we dus samen hier de mouwen voor opstropen, 
niet alleen voor het welzijn van onze ondernemingen, maar ook 
voor de groei van onze medewerkers en de economie als geheel.

Werkgevers... word ambassadeur van IKBINDR
De Nederlandse overheid stelt veel subsidiegeld beschikbaar 
ten behoeve van om-, her- en bijscholing. Door versnippering in 
opleidingsland maar zeker ook door misbruik van subsidiegelden 
komt ons belastinggeld helaas niet altijd op de juiste plek 
terecht. Door als werkgever ambassadeur van IKBINDR te 
worden bundelen wij onze krachten, tonen we aan dat wij  
Twents Fonds voor Vakmanschap ondersteunen en geven  
wij een krachtig signaal naar onze overheid dat deze manier  
van opleiden effectief is. Al meer dan 270 organisaties gingen  
u al voor. En u?

Als lid van de regiegroep heb ik een adviserende en 
controlerende rol binnen het TFvV. Niet alleen beleidsmatig  
maar ook financieel. Samen met de overige leden van de 
regiegroep zorgen wij er dan voor dat elke beschikbare Euro 
maximaal gespendeerd wordt aan scholing. Op deze manier  
komt ons belastinggeld op de juiste plek terecht.

Martijn Tuinte, Tuinte smart industrial solutions
IKBINDR ambassadeur en lid van de regiegroep  
Twents Fonds voor Vakmanschap

  ‘Als ondernemers hebben we de 
verantwoordelijkheid om vooruit te 
kijken en ons aan te passen aan de 
veranderende omstandigheden.’

 Blijere werknemers die:
 • flexibel en breder inzetbaar zijn
 • meer kennis hebben
 • kunnen meebewegen met ontwikkelingen

 Instroom/doorstroom van werknemers
 Samen bijdragen aan scholingskosten
  1 aanspreekpunt (netwerk) voor vragen   

over scholing en Leven Lang Ontwikkelen

Ben je werkgever en wil je bijdragen aan  
talent ontwikkeling in Twente? Word dan 
IKBINDR-ambassadeur en krijg 50% van  
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Investeren in scholing  
en ontwikkeling.  
Een verstandige keuze!

Als ondernemer in de technologische industrie zie ik onze 
omgeving steeds sneller veranderen. De ontwikkeling rondom 
digitalisering en de opkomst van nieuwe technologieën zoals 
robotica vragen momenteel al veel van de mensen die werkzaam 
zijn in deze sector. En dan staan we nog maar aan het begin van 
de ontwikkelingen omtrent kunstmatige intelligentie, machine 
learning en deep learning.

Het belang van scholing en ontwikkeling in  
jouw onderneming
In een tijdperk waarin technologische vooruitgang 
exponentieel toeneemt, is het cruciaal voor ondernemingen 
om hun medewerkers voortdurend bij te scholen. Scholing 
en ontwikkeling vergroten de vaardigheden en kennis 
van werknemers, waardoor ze beter kunnen inspelen op 
veranderende behoeften en nieuwe uitdagingen. Dit leidt 
tot verbeterde productiviteit, hogere kwaliteit van diensten 
en producten en een concurrentievoordeel op de markt. 
Technologische vooruitgang brengt talloze kansen met zich mee 
voor ondernemingen. Innovatieve oplossingen zoals kunstmatige 
intelligentie, big data-analyse en automatisering hebben het 
potentieel om bedrijfsprocessen te stroomlijnen, kosten te 
verlagen en nieuwe markten te openen. Door te investeren in 
scholing op het gebied van technologie kunnen medewerkers 
deze kansen omarmen en effectief gebruikmaken van nieuwe 
tools en systemen.

In de snel veranderende wereld 
van vandaag is het belangrijk voor 
ondernemingen om zich voortdurend aan 
te passen aan nieuwe technologische 
ontwikkelingen en veranderende 
markttrends. Dit vereist een sterk team 
van goed opgeleide en deskundige 
medewerkers. Het belang van scholing 
en ontwikkeling kan dan ook niet genoeg 
benadrukt worden.

Twents Fonds voor Vakmanschap
In de regio Twente bestaat Twents Fonds voor Vakmanschap,  
een waardevol initiatief dat werkende, werkzoekende en 
werkgevers motiveert, adviseert en faciliteert op het gebied 
van Leven Lang Ontwikkelen. Het fonds biedt onder andere 
financiële steun en dit zorgt ervoor dat scholing toegankelijker 
wordt zodat medewerkers en werkgevers gestimuleerd worden 
om te blijven investeren in bijvoorbeeld om- of bijscholing.

Als ondernemers hebben we de verantwoordelijkheid om 
vooruit te kijken en ons aan te passen aan de veranderende 
omstandigheden. Charles Darwin zei immers in de 19e eeuw 
al: “Het zijn niet de sterkste van een soort die overleven en 
ook niet de intelligentste. Het zijn degene die zich het best 
op veranderingen aanpassen.” Het investeren in scholing en 
ontwikkeling van medewerkers is een strategische zet die op  
de lange termijn vruchten zal afwerpen. Door te blijven leren  
en groeien, zullen we in staat zijn om competitief te blijven en 
kansen te benutten die zich voordoen in een snel evoluerende 
omgeving. Laten we dus samen hier de mouwen voor opstropen, 
niet alleen voor het welzijn van onze ondernemingen, maar ook 
voor de groei van onze medewerkers en de economie als geheel.

Werkgevers... word ambassadeur van IKBINDR
De Nederlandse overheid stelt veel subsidiegeld beschikbaar 
ten behoeve van om-, her- en bijscholing. Door versnippering in 
opleidingsland maar zeker ook door misbruik van subsidiegelden 
komt ons belastinggeld helaas niet altijd op de juiste plek 
terecht. Door als werkgever ambassadeur van IKBINDR te 
worden bundelen wij onze krachten, tonen we aan dat wij  
Twents Fonds voor Vakmanschap ondersteunen en geven  
wij een krachtig signaal naar onze overheid dat deze manier  
van opleiden effectief is. Al meer dan 270 organisaties gingen  
u al voor. En u?

Als lid van de regiegroep heb ik een adviserende en 
controlerende rol binnen het TFvV. Niet alleen beleidsmatig  
maar ook financieel. Samen met de overige leden van de 
regiegroep zorgen wij er dan voor dat elke beschikbare Euro 
maximaal gespendeerd wordt aan scholing. Op deze manier  
komt ons belastinggeld op de juiste plek terecht.

Martijn Tuinte, Tuinte smart industrial solutions
IKBINDR ambassadeur en lid van de regiegroep  
Twents Fonds voor Vakmanschap
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Rijksmuseum Twenthe zet in op 
versterken vestigingsklimaat

De oprichting van de netwerkclub Young RMT per 1 januari van dit 
jaar is een logisch uitvloeisel van die visie. Julia Wolters: ‘Op de 
universiteit en hogescholen trekken veel mensen vaak weg na hun 
studie. Daarom vragen we ons continu af wat we kunnen doen om 

ervoor te zorgen dat zij hier blijven. Naast horeca en sport speelt 
het culturele aanbod een grote rol. Het is een netwerkclub voor 
jonge leden tussen de twintig en veertig jaar, voor wie we speciale 
activiteiten gaan organiseren. Onderdelen zijn studiobezoeken 
bij jonge kunstenaars, rondleidingen achter de schermen en 
een introductie in het verzamelen van kunst. Met als klap op de 
vuurpijl in de zomer een feest in de binnentuin van het museum. 
Hiermee willen we leden op een ontspannen manier kennis laten 
maken met kunst.’

In het voorjaar van 2022 zag voor jongeren RMTnext al 
het levenslicht. ‘We wilden naast het aanbieden van gratis 
toegang voor studenten nog een paar extra stappen zetten. 
Zo organiseren we onder de noemer RMTnext vijf keer per 
jaar avondopenstellingen, die toegankelijk zijn voor iedereen. 
Geïnspireerd door de tentoonstellingen die op dat moment te zien 
zijn, programmeren we speciale activiteiten, zoals gesprekken met 
hedendaagse kunstenaars, optredens door muzikanten van ArtEZ 
Popacademie en ‘speedtours’ door het museum in samenwerking 
met de speelse kunstruimte Sickhouse. Juist door die speciale 
programma’s komen mensen vaker terug.’

Ze vervolgt: ‘We proberen verschillende, vooral lokale en 
regionale, partijen sterk aan ons te verbinden. Zo heb ik na mijn 
komst de eerste Museumnacht Enschede opgericht. Alle culturele 
partners doen eraan mee en het is mooi dat er uit de hele regio 
steeds meer mensen op af komen. Ik geloof in de meerwaarde van 
deze initiatieven voor jongeren, studenten en young professionals. 
Wat je merkt, is dat het museum voor hen gaat leven als ze er voor 
de eerste keer binnen zijn geweest.’ 

Aan tentoonstellingen geen gebrek
Aan tentoonstellingen in het museum geen gebrek. Zo is nog tot 
en met 4 februari ‘Onderweg naar Bentheim’ te zien. Met ruim 
35 werken kan Twente worden bekeken door de ogen van Jacob 
van Ruisdael, Meindert Hobbema, Anthonie van Waterloo en vele 
andere kunstenaars uit die tijd. ‘Een feest der herkenning’, vindt 
Julia. ‘Er hangt bijvoorbeeld een werk met het zicht op Oldenzaal 
en een ander met daarop de watermolen van Haaksbergen.’
Deze expositie wordt van 18 februari tot en met 9 juni 2024 
gevolgd door ‘Het internationale landschap’.  

Tekst Rijksmuseum Twenthe

Een belangrijk aandachtspunt van Rijksmuseum Twenthe in Enschede is het versterken van het vestigingsklimaat 
in de grootste stad van Overijssel via een breed aanbod van cultuur. Het kan er volgens Julia Wolters, sinds 4,5 jaar 
projectleider van het museum, aan bijdragen dat onder anderen studenten en jonge ondernemers hun thuis in  
Twente blijven vinden.

Julia Wolters. Foto door Hanna Hachula.
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Deze tentoonstelling bestaat uit ongeveer 60 werken van 
kunstenaars van over de hele wereld, die het internationale 
fenomeen van kunstenaarskolonies en het buiten schilderen 
centraal stellen. 

Van 20 januari tot en met 5 mei 2024 is het Rijksmuseum  
Twenthe het decor van ‘Houtskool X 9 kunstenaars’, waarin één  
van de oudste tekenmaterialen ter wereld de hoofdrol speelt.  
9 kunstenaars kwamen in het najaar van 2022 en het voorjaar van 
2023 samen in cultureel centrum en museum Kloster Bentlage in 
Rheine (Duitsland). De kunstenaars tonen bestaande en nieuwe 
werken die zijn gemaakt tijdens hun inspirerende werkperiodes  
in Duitsland en daarna.

Tot slot opent op 30 juni de eerste solotentoonstelling van 
kunstenaar Philip Vermeulen uit Delden. ‘Hij brengt kinetische 
(bewegende) kunst die je moet ervaren. De combinatie van 
kunst en geluid zorgt voor een totaal andere kunstbeleving dan 
gebruikelijk en van wat we tot nu toe hebben gedaan. Je kunt 
jezelf er helemaal in verliezen.’

Voor Philip Vermeulen is de kunst het speelterrein van  
deze extatische ervaring. In zijn installaties zoekt hij naar een  
sensatie die ligt op de grens tussen schoonheid en angst,  
voorbij het alledaagse. Zo levert het ronddraaiende elastiek in 
‘10 meters of sound’ wonderschone moiré-patronen op waar je 
minutenlang naar kunt kijken. Tegelijkertijd hoop je dat je maar 
geen gevaar loopt. ‘10 meters of sound’ is een visueel spel,  
vol met optische illusies.  \

Lasondersingel 129-131, 7451 BP Enschede  /  T 053 201 2000  /  www.rijksmuseumtwenthe.nl

‘ Door de speciale programma’s 
komen mensen vaker terug’

RMTnext maart 2023. Foto Lars Smook.

RMTnext maart 2023. Foto Lars Smook.

Philip Vermeulen met 10 Meters of Sound. Foto Lotte Stekelenburg.
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Tekst Phion  /  Fotografie Marcel Krijgsman

Phion is voortdurend op zoek naar een jong en nieuwsgierig publiek om klassieke muziek in diverse 
vormen te kunnen presenteren. Het is een missie geworden voor het orkest van Gelderland en Overijssel. 
Manager artistieke zaken Joris Nassenstein van Phion: ‘We doen veel om te laten zien dat we bereid zijn 
daarvoor uit onze comfortzone te stappen.’

‘Altijd�op�zoek�naar�nieuwe�manieren�om�klassieke�muziek�te�presenteren’

Orkest PHION stapt voor  
een jong en nieuwsgierig 
publiek uit comfortzone

Francis Broekhuizen tekende, samen met Elenora Hu, voor de zang van de aria’s van Maria Callas.
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Voor Joris, sinds februari 2021 aan het orkest verbonden, is het  
een vertrouwd fenomeen. ‘Het is een beetje mijn levensinvulling 
dat ik altijd bezig ben met het zoeken naar nieuwe manieren om 
klassieke muziek en mooie voorstellingen te presenteren voor 
een groter publiek. Ook ben ik veel bezig met het verkennen van 
totaal andere stijlen en culturen. Dat is een rode draad door mijn 
leven. Gelukkig zijn musici van alle leeftijden in ons orkest bereid 
daarin mee te gaan. Het is erg prettig om te merken dat mensen 
die jarenlang hetzelfde deden op een fantastische manier met ons 
willen mee bewegen.’

Een geslaagd voorbeeld daarvan was de jeugdvoorstelling  
De Geheime Tuin in samenwerking met Theater Sonnevanck. ‘Het 
is een spannende zoektocht als je ook fantastische beelden wilt als 
musici met de acteurs op het podium meespelen. Voor De Geheime 
Tuin schreef Ilse Warringa het humoristische script. We hadden een 
heerlijke cast van acteurs en actrices, aangevuld met ons orkest.  
Dat betekende voor onze musici dat ze zich nieuwe vaardigheden 
eigen moesten maken. Ze moesten zonder bladmuziek uit hun 
hoofd spelen en ook nog eens voortdurend in beweging zijn.’

Maria Callas 100 jaar
Bij het verschijnen van deze uitgave is een ander interessant  
project afgerond. Zondagmiddag 10 december was in de  
Deventer Schouwburg de laatste van maar liefst 11 voorstellingen 
in de reeks ‘Maria Callas 100 jaar - een leven in aria’s’, gezongen 
door de sopranen Francis van Broekhuizen en Elenora Hu. 

Joris: ‘We wilden niet alleen de muziek laten horen, maar aan  
de hand van haar aria’s ook de verhalen vertellen die erbij horen.  
In december was het honderd jaar geleden dat ze werd geboren, 
dat was een mooie aanleiding om dit te doen. Haar levensverhaal 

is heel dramatisch. Francis van Broekhuizen werd als vijftien jaar  
oud meisje door Maria Callas op het pad van de muziek gebracht  
en het heeft haar nooit meer losgelaten. Ze is haar grote idool.  
Het verhaal van Maria Callas op zich is al bijzonder om te horen. 
Daarbij heeft ze de artistieke betekenis van de wereld van de opera 
voor altijd veranderd. Het verklaart haar enorme succes. In een veel 
theatralere vorm hebben we haar verhaal verteld en namen we het 
publiek bij de hand om haar fantastische muziek te herkennen en 
in een context te plaatsen. Om dit te kunnen realiseren, schrijven 
we onder meer vier of vijf keer per jaar een proefspel uit. Voor de 
auditie komen altijd veel aanmeldingen binnen. Per keer nodigen  
we dan dertig kandidaten uit die de kans krijgen met ons te spelen.’

Robin Hood 
Het volgende muzikale avontuur is de theaterproductie Robin Hood 
voor kinderen, net als De Geheime Tuin in nauwe samenwerking 
met Sonnevanck. Joris: ‘Het is fijn om in eigen omgeving te kunnen 
samenwerken aan een culturele voorstelling. In dit geval gaat het 
om kinderen en families. We proberen programma’s te maken op 
de meest fantasierijke open manier, om kinderen in verbinding te 
brengen met ons orkest. Daar gaan we bij Phion ver in.’ 
Robin Hood is te zien op maar liefst 19 locaties, tussen 3 februari  
en 14 april 2024.

Mooie stappen gezet
Joris besluit: ‘Ik vind dat we de afgelopen tweeënhalf jaar  
mooie stappen hebben gezet met, zeker qua theaterproducties, 
betrokken musici. Dat zie ik als een eerste belangrijke fase in dit 
proces. Maar er valt nog veel te ontdekken, zeker voor het vertellen 
van verhalen. We moeten het publiek nog meer meenemen naar 
waar de muziek over gaat, mensen bij de hand nemen en ze 
wegwijs maken. Dat stelt een arsenaal aan nieuwe mogelijkheden 
beschikbaar. Het spelen van bijvoorbeeld muziek uit Arabische 
landen of de Balkan betekent dat je met een heel ander repertoire 
te maken hebt dan je gewend bent. Je wordt daar beter van en je 
ontdekt een nieuw en nieuwsgierig publiek. Eigenlijk zijn we met 
dat proces nog maar net begonnen.’  \

Van Essengaarde 10, 7511 PN Enschede  /  T 085 023 02 60  /  www.phion.nl

‘Altijd�op�zoek�naar�nieuwe�manieren�om�klassieke�muziek�te�presenteren’

Orkest PHION stapt voor  
een jong en nieuwsgierig 
publiek uit comfortzone

In de maanden februari, maart en april 2024 voert Phion samen met  

Theater Sonnevanck 19 voorstellingen van Robin Hood op. Op het podium  

staan Yamill Jones, Erik van Muiswinkel en Howard Komproe.

Elenora Hu
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Bij elke technologische ontwikkeling horen vragen, twijfels en in 
sommige gevallen ook angsten. Zijn door AI gemaakte teksten 
wel betrouwbaar? Gaan banen vervangen worden door AI? En hoe 
zit het met onze privacy? Hoewel we oog blijven houden voor de 
risico’s van AI, omarmen we bij 1Twente ook de kansen die deze 
ontwikkeling biedt om onze mediaredactie te versterken en onze 
kijkers, luisteraars en lezers nog beter van dienst te zijn.
 
Verkenning van nieuwe Mogelijkheden
In onze voortdurende zoektocht naar efficiëntieverbeteringen 
begrijpen we dat de integratie van AI kan bijdragen aan snellere 
en meer nieuwsproducties. Bij 1Twente zien we AI niet als een 

vervanging van menselijke creativiteit, maar eerder als een 
bondgenoot die ons in staat stelt om onze redactionele processen 
te versterken. 

Bij 1Twente geloven we in de kracht van samenwerking tussen 
AI en menselijke redacteuren. Deze synergetische relatie stelt ons 
in staat om het beste van beide werelden te benutten, waarbij AI 
fungeert als een waardevol hulpmiddel dat menselijke creativiteit 
en inzicht ondersteunt. 
 
Versterking van de redactie 
De vorige alinea is door AI geschreven. Als je geen ervaring hebt 
met middels AI gegenereerde tekst, dan zal het niet snel opvallen. 
Een eindredacteur zal direct zien dat het woord ‘mogelijkheden’ 
zonder hoofdletter hoort. Daarnaast is het niet nodig om het woord 
1Twente te herhalen in zo'n korte tijd en is de tekst moeilijk gesteld. 
AI is een mooi stuk gereedschap om mensen te ondersteunen, maar 
het vervangt ons niet. 

Naast deze tekstuele controle, is AI zo goed als de kennis van 
de gebruiker. Een scalpel bewijst zijn diensten in handen van 
een chirurg, een hamer heeft meerwaarde als de timmerman 
professioneel is en AI kan de media versterken als de gebruiker 
beschikt over goede journalistieke kwaliteiten. Maar relevant lokaal 
nieuws ligt online niet voor het oprapen en internet is ook een 
voedingsbodem voor fake news. Daarom blijft de rol van een  
goede journalist essentieel.

Als het aankomt op journalistiek, nemen wij onze taak serieus.  
De content die wij maken, willen we graag met zoveel mogelijk 
mensen delen. Maar onze middelen zijn beperkt en dus hebben 
we de uitdaging om deze processen zo efficiënt mogelijk te 
organiseren. In het kader van digitale toegankelijkheid vinden  
wij het belangrijk om onze video’s te ondertitelen. Dit was ooit de 
arbeidsintensieve taak van een beeldmedewerker. Door de inzet  
van AI kan deze beeldmedewerker nu meer video’s filmen. 

Tekst 1Twente  /  Fotografie 1Twente

Technologische ontwikkelingen komen in golven. Soms lijkt het alsof 
alles even rustig is, maar soms gaat het zo snel dat je moet opletten  
om ze bij te houden. Momenteel leven we in een heel snelle periode.  
Waar we een jaar geleden weinig hoorden over kunstmatige intelligentie 
(AI), lijkt het nu al niet meer weg te denken uit onze directe omgeving. 

De voor- en nadelen 
van AI in de media

Van tekst tot video en van audio tot design, AI kan het allemaal.
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Er zijn zelfs al AI-tools die het basale editen van video’s 
overnemen, zodat er met dezelfde bezetting nog meer 
content gemaakt kan worden. 
 
Nieuwe structuur met nieuwe uitdagingen
In 2027 worden alle lokale omroepen in Nederland afgeschaft 
en vervangen door 80 streekomroepen. 1Twente en haar partner 
Twente FM hebben dit jaar en vorig jaar vanuit het rijk middelen 
ontvangen om de structuur voor de streekomroep van Twente voor 
te bereiden. Omdat het gebied waarover we nieuws moeten maken 
flink is toegenomen, beschikken we nu over meerdere redacties die 
in allerlei processen samenwerken. Bij het optimaliseren van deze 
processen kan AI een faciliterende rol spelen.

Bijvoorbeeld op het gebied van nieuwsbulletins. Momenteel 
kijken wij bijvoorbeeld naar een AI-tool die geschreven content 
omzet in spreektaal. Deze spreektaal wordt gecontroleerd 
door onze redactie en vervolgens door de AI-tool omgezet in 
gesproken nieuwsbulletins. Nieuwsbulletins die we in kunnen 
zetten om het lokale nieuws sneller en efficiënter naar onze 
luisteraars te brengen. 

Ook bekijken wij tools die zorgen voor goede leesbaarheid voor 
laaggeletterden. Er zijn eventueel mogelijkheden om content 
om te zetten in het Twents of in het Engels voor enerzijds meer 
binding in de streek en anderzijds de vele expats die woonachtig 
zijn in Twente. Al met al komen door deze ontwikkelingen nieuwe 
mogelijkheden binnen handbereik. 
 
Positieve benadering 
Als journalistieke organisatie zijn wij altijd bezig met de 
maatschappij om ons heen. Wij blijven een kritische blik  
houden op alle ontwikkelingen, dus ook op AI. Door positieve 
benaderingen en het zoeken naar de voordelen van AI en de  
nieuwe mogelijkheden die deze technologische vooruitgang met 
zich meebrengt, zijn we enthousiast over de toekomst van AI in de 
media bij 1Twente en kijken we uit naar de meerwaarde die inzet 
van deze technologie ons gaat brengen. \

Lonnekerspoorlijn 114, 7523 JM Enschede  /  T 053 431 03 98  /  www.1twente.nl

‘�Wij�zijn�enthousiast�over�de�
toekomst van AI in de media’

De voor- en nadelen 
van AI in de media

Chat GPT stelt je in staat om zelf eindredacteur te zijn met een digitale redactie
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Tekst Wilminktheater  /  Fotografie De Digitale Zaal

De Digitale Zaal: 
theaterrevolutie 
in Enschede

De Digitale Zaal is een ruimte die volledig is omgeven met LED-
schermen. Daarmee worden virtuele decorstukken getoond die elke 
denkbare sfeer kunnen creëren. Een ruimte gevuld met interactieve 
technologieën, waarmee theaterbezoekers hun ervaringen 
zelf kunnen vormgeven. Onderzoeker Philip Jansen leidt een 
onderzoeksproject rondom de nieuwe zaal, dat tot eind 2024 duurt.

‘Het wordt een ruimte met uitgebreide online connectiviteit, 
vertelt hij. ‘Het publiek kan via livestreams ook buiten de zaal 
genieten van een hoogwaardig cultureel aanbod. De ruimte is 
flexibel genoeg voor een breed scala aan culturele toepassingen. 
Zo worden meeslepende voorstellingen, concerten, exposities en 
andere evenementen mogelijk die een aanzienlijke bijdrage leveren 
aan de toekomstbestendigheid van onze podia.’

Magisch bos
Volgens Marco Rouw, operationeel directeur en projectleider van 
de Digitale Zaal, komen fantasieën in deze speciale zaal tot leven. 
‘De bezoeker stapt geen zaal binnen, maar een magisch bos’, vertelt 
hij. ‘Of hij of zij bevindt zich midden in een woest kolkende zee, 
of in een uitzinnige menigte. Met rijke, stimulerende omgevingen 
creëren we een hoge mate van immersie, of onderdompeling, 
die vaak gepaard gaat met een sterke emotionele betrokkenheid. 
Zo vervult de bezoeker zijn of haar behoefte aan escapisme: 
even stapt hij of zij volledig uit de alledaagse werkelijkheid.’

Uitdaging
Met de Digitale Zaal verbreden beide organisaties de praktijk 
van toneelmakers, popmuzikanten, musici, dj’s, dansgroepen, 
cabaretiers en andere culturele makers. 

Marco: ‘We sporen hen aan om binnen de mogelijkheden van 
de zaal nieuwe, spannende presentatievormen te ontwikkelen. 
Weg van de bestaande kunstenaarspraktijk waarin ze hun 
producties voor een grotendeels analoge zaal ontwikkelen, 
met het podium op een vaste plaats en de artiesten vanuit één 
plek belicht. De makers worden uitgedaagd om groter te denken 
dan de afmetingen van het podium en verder dan de standaard 
voorzieningen in een theater- of concertzaal.’

Culturele hub
De theaterorganisaties hopen met dit project op een groter en 
meer divers publiek. Het Wilminktheater en Metropool streven 
ernaar een hubfunctie te vervullen voor de bredere regio, 
en Enschede te positioneren als een innovatieve cultuurstad. 
Marco: ‘Bovendien ambiëren we een voortrekkersrol in de 
verdere digitalisering van de Nederlandse culturele sector, 
met als doel vergelijkbare zalen mogelijk te maken bij andere 
culturele organisaties.’

Behalve voor theater en muziek kan de Digitale Zaal ook voor 
andere doeleinden worden ingezet. Zo kan de ruimte mogelijk 
gebruikt worden als allround creatieve experimenteer- en 

Wilminktheater en Muziekcentrum Enschede en 
Metropool Poppodia van Twente hebben de handen 
ineengeslagen om een ambitieus plan voor de toekomst 
te realiseren: de Digitale Zaal. De huidige Hertog Jan 
Zaal van Metropool in Enschede wordt grondig verbouwd. 
De nieuwe Digitale Zaal biedt dan veel nieuwe kansen, 
die op dit moment door beide organisaties in kaart 
worden gebracht.
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Noorderhagen 27, 7511 EK Enschede  /  T 053 485 8500  /   www.wilminktheater.nl

maakplaats (bijvoorbeeld voor de opname van muziekvideo’s), 
debatruimte, expositieruimte en educatieruimte. Op deze manier 
wordt de zaal een inspirerende plek voor ontmoeting, presentatie, 
productie en ontwikkeling, zo is de gedachte.

Onderzoek
Om de Digitale Zaal tot een succes te maken, voeren het 
Wilminktheater en Metropool met hun samenwerkingspartners – 
TriMotion Visuals, Hogeschool Saxion, KITT Engineering – 
een grootschalig onderzoek uit, dat zoals aangegeven wordt 
geleid door Philip Jansen. Het onderzoek richt zich op de 
creatieve toepassingen van de zaal: welke toepassingen zijn 
het meest geschikt, en welke creatieve makers, hardware- 
en softwareconfiguraties, operationele ‘best practices’, 
en verdienmodellen zijn hiervoor nodig? 

Marco: ‘Hoewel de zaal voor vele toepassingen geschikt is, 
focussen we in eerste instantie op de toepassingsdomeinen 
theater en muziek. We richten ons daarbij op aanbod voor de 
bestaande publieksgroepen van het Wilminktheater en Metropool, 
maar is er is ook ruim aandacht voor de jongere doelgroepen die 
sterke interesse hebben in nieuwe immersieve en interactieve 

technologieën, maar doorgaans minder geneigd zijn om culturele 
evenementen te bezoeken.

Experimenten
Experimenten vormen de belangrijkste componenten van het 
onderzoek naar de Digitale Zaal. In een gecontroleerde omgeving 
worden, samen met creatieve makers, diverse immersieve en 
interactieve technieken en ‘content formats’ getest om de impact 
op het publiek te meten. ‘Zo kunnen we bijvoorbeeld de reactie van 
de verschillende publieksgroepen op specifieke visuele effecten, 
geluidsmixen of interactieve elementen onderzoeken’, aldus Marco. 
‘Met behulp van experimenten kunnen we waardevolle inzichten 
verkrijgen wat betreft het nut van verschillende technieken 
en creatieve toepassingen, de vormgeving van de zaal, en de 
formulering van ‘best practices’ in de zaal.’

De concrete output van het onderzoek bestaat uit een serie 
adembenemende immersieve en interactieve experimentele shows, 
en een aanzienlijke stap in de richting van de verwezenlijking van 
een vast programma van innovatieve creatieve toepassingen in  
de Digitale Zaal.  \

‘ De Digitale Zaal voorziet  
in escapisme: even weg  
uit�de�werkelijkheid’
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Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Café Coberco

De presentatie van deze editie van INN’Twente vond begin 2024 plaats op een unieke locatie:  
Café Coberco in de Melkhal in Enschede. Het restaurant/de ontmoetingsplek werd een jaar geleden  

officieel geopend. Mede-eigenaar en bevlogen ondernemer Harald Droste, kind uit een horecafamilie uit 
Tubbergen, deelt zijn visie en vertelt over het pand. ‘Ik heb er ooit bewust voor gekozen om herbergier  

te worden en die filosofie neem ik mee naar Café Coberco.’

Café Coberco: 
restaurant in herbergstijl 
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Terwijl Harald zijn verhaal doet in de Melkhal in Enschede kijkt 
hij regelmatig trots om zich heen. Een karakteristiek, stedelijk 
en industrieel pand dat diende als inspiratie voor zijn nieuwe 
horecaconcept. De naam is een dikke knipoog naar het verleden, 
toen zuivelcoöperatie Coberco er was gevestigd. ‘De naam Melkhal 
begon steeds meer te leven. Op een gegeven moment had iemand 
dat woord met grote letters op het pand geschilderd. We hebben 
de naam maar omarmd’, aldus Harald, die tevens eigenaar is van 
het naastgelegen selfservice hotel Moloko. 

Tubbergen
Het interieur is tweedehands, maar zorgvuldig gekozen. Het ademt 
een mix van stijlen. Het restaurant staat voor eerlijk en kwalitatief 
eten, zonder franje. ‘Zie je de borden en de glazen?’, wijst Harald. 
‘Ze zijn eenvoudig. Bij Coberco willen we geen poespas en draait 
het om authentieke gerechten, lokale producten, wijn van het 
vat en huisgemaakte frisdranken. De focus ligt op blije gasten die 
genieten van echt eten, waarbij Twentse nuchterheid samengaat 
met culinaire kwaliteit.’

Het verhaal van Harald en de beleving in Coberco doen denken 
aan dat van een herberg. Niet zonder toeval. Daarover later 
meer. ‘Ik ben in Tubbergen geboren, boven het café’, vertelt 
hij. ‘Mijn ouders hadden er een horecabedrijf. Een echte 
ondernemersfamilie. Ik ben de oudste van vier kinderen en we 
gingen allemaal naar de hotelschool. Niet dat we dat moesten… 
Mijn ouders zeiden: pas op, het is hard werken en weinig 
verdienen. Maar doen kinderen niet vaak wat hun ouders juist  
niet willen?’

Knooi’n
De familie vloog uit. Stages, militaire dienst, noem maar op.  
Harald zat zelf voor zijn stage in de Verenigde Staten en deed  
het goed binnen een managementtraject. ‘Ik kreeg het aanbod om 
naar Hong Kong of Sydney te gaan. Maar mijn vader belde: ‘kom 
je nog eens op hoes an, mien jong?’ Ik koos toch voor Tubbergen. 
Voor vrijheid in plaats van targets en een vast stramien. ‘Lekker 
knooi’n’ op z’n Twents.’ 

De rest is geschiedenis. Harald is inmiddels al dertig jaar eigenaar 
van het voormalige bedrijf van zijn ouders, tegenwoordig Drostes 
Herberg geheten. Evenals zijn boerderijloge staat deze in het 
teken van een landelijke sfeer, dialoog en ontmoeting.

Rauwheid
‘Hoe ik uiteindelijk de stap naar deze Melkhal maakte?’ gaat 
Harald verder terwijl het gesprek regelmatig wordt onderbroken 
door leveranciers die vragen hebben aan de drukke ondernemer. 
‘Dat liep via TSM Business School, die ooit ontstond vanuit 
Universiteit Twente. Ik kwam ermee in contact en zij zochten een 
nieuw hoofdkantoor, aanvankelijk zou dat het Janninkkwartier 
in Enschede worden. Daar ontmoette ik vervolgens IAAA 
Architecten, die nu ook in de Melkhal zitten. Zo kwam het samen. 
Ik ging hier kijken en schrok me kapot. De junks waren er net 
uit, alles ademde rauwheid en historie. Het had drie decennia 
leeggestaan. Een projectontwikkelaar deed de transformatie, als 
onderdeel van nieuwbouwwijk Boddekamp, en ik kon erbij. Nog 
geen moment spijt van gehad.’

Herbergier
Harald probeert er zoals gezegd zijn herbergfilosofie door te 
trekken. ‘Het mooie van ouder worden, is dat je steeds beter met 
je eigen leven omgaat. Je wordt minder onzeker en durft keuzes 
te maken. Als ik dan terugdenk aan mijn begintijd in Tubbergen 
en de Hogere Hotelschool in Den Haag… Alles was daar chique 
en deftig. Zo ging dat in die tijd. Maar ik ging ’s morgens naar 
m’n werk en dacht: hier heb ik geen zin in. Ik zag op tegen een 
bepaald type gasten. Ik deed me anders voor dan wie ik was. 
Ik wilde eigenlijk vooral plezier maken met gelijkgestemden. 
Daarom heb ik er die herberg van gemaakt. Plots was ik geen 
hoteldirecteur meer, maar herbergier. Ik spendeerde mijn tijd 
minder op kantoor en meer aan tafel bij de gasten. Dat wil ik 
hier ook. Weet je, Coberco is eigenlijk mijn anti-restaurant. In de 
horeca draait tegenwoordig alles om presentatie, maar hier wordt 
gewoon gekookt en gewoon met elkaar gelachen. Geen opsmuk. 
We hebben geen hamburgers, geen telefoon, geen kinderstoelen 
en zo kan ik nog even doorgaan. Wat we wel hebben, is plezier en 
passie voor lekker eten en een goed gesprek.’ \

‘ Plots was ik geen hoteldirecteur 
meer, maar herbergier’

De Coöperatie 15, 7514 JK Enschede  /  www.cafecoberco.nl
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High-Tech Offset volgens Veldhuis Media
 
We produceren het drukwerk volgens de ISO 12647-2 norm. Het is dé 

standaard norm voor offsetdruk. Hierdoor garanderen wij een voorspelbare 

kwaliteit. Je wensen en ons drukproces naadloos op elkaar aangesloten. 

Hierdoor krijg je het kwaliteitsdrukwerk mooi op tijd en toch voordelig.
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Michel ten Hag

Michel ten Hag, voorzitter VNO-NCW regio Twente

Samenwerken in de regio 
voor een sterk Twente!

Ik geloof dan ook in de kracht van verbinding in de regio. Daarom zet 
ik mij ook graag in als regiovoorzitter voor VNO-NCW Twente, één 
van de negen regio’s van VNO-NCW Midden. We zijn een krachtig 
netwerk met ondernemers uit divere branches die elkaar kunnen 
versterken. Naar mijn mening zetten wij door samenwerking met 
regionale partners en door onze lobby, van lokaal tot regionaal en 
landelijk, Twente op de kaart. Hierin kiezen we bewust voor vier 
belangrijke ondernemersthema’s: ‘arbeidsmarkt en onderwijs’, 
‘energie en circulair’, ‘infrastructuur en ruimte’ en ‘innovatie 
en ondernemerschap’. Vier thema’s die onze leden dagelijks 
bezighouden en waarmee we de regionale economie stimuleren. 

Een ander actueel en belangrijk thema dat nu speelt bij onze 
leden, is de fysieke ruimte om te kunnen blijven ondernemen. 
Ruimte voor bedrijventerreinen om uit te breiden, maar ook 
het behoud van bestaande bedrijventerreinen. Ik zie in mijn 
omgeving dat ondernemers tegen zoveel zaken aanlopen, zoals 
arbeidsmarktkrapte, regeldruk, maar ook de druk op de fysieke 
ruimte én de netcongestie zorgen voor problemen. Daarom is het 
goed dat wij vanuit VNO-NCW Twente de belangen behartigen van de 
Twentse ondernemers. En… samen staan we sterk, dus bundelen we 
binnen VNO-NCW Midden ook de krachten van de negen regio’s om 
een gezamenlijk geluid richting Den Haag te laten horen.  

Dat deden we onlangs met een oproep in de media voor behoud 
en uitbreiding van bedrijventerreinen. Want uit onderzoek van 
ingenieursbedrijf Qing bleek onlangs al dat alleen al binnen 
VNO-NCW Midden ruim 100 bedrijventerreinen in de knel komen 
door de omgevingsplannen die in strijd zijn met de nu gestelde 
milieucontouren. Een aantal gemeenten verlaagt daarom de 
milieucategorie van de bedrijventerreinen om ruimte te creëren  
voor andere functies, zoals woningbouw, natuur en recreatie.  
Dit heeft ernstige gevolgen voor de bestaande bedrijven op deze 
locaties, met in sommige gevallen gedwongen aanpassingen of 
zelfs sluitingen tot gevolg. Naast dit issue is er tot en met 2030 
uitbreidingsbehoefte van 7.000 hectare aan bedrijventerreinen in 
heel Nederland. Dit is onlangs ook benadrukt door demissionair 
minister Adriaansens van Economische Zaken.

Dit zijn problemen die regio-overstijgend zijn, maar ik ben van mening 
dat we vanuit onze regio een cruciale stem hebben en dat we die 
ook moeten laten horen. En dat doen we samen vanuit VNO-NCW 
Twente met onze leden, allemaal ondernemers in Twente. Ook jij 
kan je ondernemersstem laten horen en een belangrijke bijdrage 
leveren aan de successen in onze regio door lid te worden van onze 
vereniging. Met jouw steun zetten we de belangen van ondernemers 
in Twente nog meer op de kaart. Samen staan we sterk!  

Ondernemers, ondernemingen, hun medewerkers, deskundigen van (branche)verenigingen  
en die van regionale werkgeversverenigingen vormen de ruggegraat van VNO-NCW Twente.  
Dit schreef ik eerder dit jaar al op deze plek. Ondertussen zijn deze woorden actueler dan ooit:  
De Twentse Regio Deal is momenteel bezig met de eerste stappen voor de uitvoering, de 
N35 staat weer op de agenda waardoor de inwoners en ondernemers in Mariënheem weer 
zicht hebben op een rondweg én de gemeente Haaksbergen heeft positief ingestemd met de 
zoutwinning, waardoor ruim 1.400 banen zijn behouden voor onze regio. Allemaal cruciale zaken 
die we met elkaar door onze lobby-inspanningen hebben bereikt. Samenwerken in de regio werkt.
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wordt gelanceerd tijdens een release-event. De oplage 

(circa 5.000 exemplaren) wordt verspreid onder bedrijven 
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ingeschreven bij de Kamer van Koophandel met meer 
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